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روزنامه صبح ایران

معاون اول رئیس جمهوری:

اولویت نخست اقتصاد کشور ایجاد اشتغال است

رئیس قوه قضاییه:

 فرد ناصالح به پرونده ها رسیدگی نکند

سردار سلامی: 

دشمن دچار زوال عقلی و سیاسی شده است

از ترکیب سهامداران سایپا و ایران خودرو چه می دانید؟

هزارتوی سهامداری 
خودروسازان بزرگ
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مهـدی چمـران می گویـد: زمانی کـه در تقابل با دشـمن قرار 
داریـم بایـد تمامی طیف هـای سیاسـی در یک جبهه مشـترک 
قـرار داشـته باشـند و بایـد از شـخص ظریـف که مـورد تحریم 
غیرقانونـی آمریکا قرارگرفته اسـت دلجویی و حمایت شـود.طی 
روزهـای گذشـته، سـاختمان وزارت خارجـه میزبـان چهره ها و 
مقامات عالی کشـور بوده اسـت. دیدارهایی که در راسـتای تأکید 

بر حمایـت از محمدجواد ظریف، سـکان دار دسـتگاه ...

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت: اصلاح طلبان اگر چهره 
های خوش فکر، اندیشمند، توانا و صالح داشته باشند ولی نتوانند 
مردم را با خود هماهنگ کرده و با معدل و خواست مردم حرکت کنند، 
شکست می خورد. »حسین مرعشی« در نشست »اصلاحات؛ امکان یا 
امتناع« در دفتر مرکزی حزب کارگزاران سازندگی افزود: اصلاحات در 
ایران باید متناسب با چند موضوع پیش برود، یکی اینکه توجه داشته 

باشیم در چه منطقه جغرافیایی زندگی می کنیم...

مهدی چمران:

موضع نظام حمایت قاطع
 از وزیر خارجه است

حسین مرعشی: 

اصلاح طلبان با معدل و 
خواست مردم حرکت کنند
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 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت:  با انجام فعالیت های صنعتی در قم مخالف نیستیم 
اما اکنون حجم این فعالیت ها گسترش یافته و بیش از توان اکولوژیک استان است. موسوی   اظهارداشت:  
ایجاد آلودگی های زیست محیطی تنها آسیب گسترش فعالیت های صنعتی در استان نیست که 
بخواهیم با استفاده از تجهیزات فیلتراسیون و کنترل آلودگی هوا،  از بروز آن جلوگیری کنیم. زمانی که 
از توان اکولوژیک منطقه صحبت به میان می آید بحث تنها در حجم آلودگی هوا و پسماند نیست بلکه به 
موضوع های مهم دیگری همچون میزان مصرف آب و انرژی،  قابلیت بازسازی محیط و تغییرات اقلیمی 
ناشی از فعالیت های انسانی نیز توجه می شود.اگر بخواهیم در سال های آینده قم را به عنوان شهری 
پویا که دارای محیط زیستی پاک است معرفی کنیم،  باید از همین امروز به توان اکولوژیک منطقه در 

بخش های مختلف ازجمله در بحث بارگذاری واحدهای صنعتی، توجه داشته باشیم.

 معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در برنامه اجرایی ستاد بازآفرینی شهری قم به نوسازی 
مسکن بی توجهی و در مقابل طرح هایی تعریف شده که فاقد اولویت است. سید محمد پژمان 
در جلسه شورای سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت معصومه)س( بر لزوم توجه به 
اولویت بافت های فرسوده برای بازآفرینی شهری در قم و استفاده بهینه از اراضی استانی به منظور 
اجرای برنامه ملی بازآفرینی شهری پایدار تاکید کرد.وی ادامه داد: هیچ یک از طرح هایی که در 
قم طراحی شده با سیاست های محوری رئیس جمهوری و دولت برای نوسازی بافت ها و خانه های 
مسکونی متناسب نبوده است.وی با تاکید بر ضرورت اجرای طرح هایی که با منابع موجود، قابلیت 
تکمیل و بهره برداری داشته باشد، گفت: کشور از طرح های نیمه تمام آسیب جدی متحمل شده، 

بنابراین ضروری است تعریف طرح های جدید متوقف شود و به جای آن طرح...

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

فعالیت های صنعتی بیش از 
توان اکولوژیک استان قم است

معاون وزیر راه و شهرسازی: 

به نوسازی مسکن درقم
 توجه نشده است
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انتخابات باید 
به مانور قدرت و وحدت 
تبدیل شود

	

بحران ایران؛حجم نقدینگی یا صفرهای پول؟ 
گرچه	نمی	توان	در	شرایط	فعلی	از	حذف	صفرها	به	عنوان	کاری	به	سود	کشور	دفاع	کرد	اما	نباید	فراموش	کنیم	که	دلیل	این	امر	نه	تورم	زا	بودن	آن	

بلکه	بی	تاثیری	آن	بر	شاخص	های	کلان	در	شرایطی	است	که	زمینه	های	تورمی	اقتصاد	وجود	دارد.
در	روزهای	اخیر	عده	ای	از	دوستان	این	سیاست	را	مشکل	ساز	دانستند.	البته	هر	کس	از	منظری	به	این	سیاست	می	نگرد	و	من	نیز	چنین	می	اندیشم.	
با	این	همه	برخی	دلایلی	که	به	عنوان	ضروری	نبودن	این	اصلاحات	صحبت	کردند	از	تورم	ناشی	از	اجرای	این	سیاست	بود.	گفته	می	شود	حذف	چهار	صفر	

عملا	سبب	گرد	کردن	ارقام	خرد	به	سمت	بالا	می	شود	که	این	بر	نرخ	تورم	اثر	می	گذارد	ولی	من	با	این	نگرش	مخالفم.
بیایید	یک	مثال	زنیم،	در	آغاز	هر	سال	عموما	قیمت	های	کرایه	تاکسی	جدید	تعیین	می	شود	اما	برای	مسیری	که	نرخ	هزار	و	۳۵۰	تومانی	تعیین	شده	اغلب	مسافران	هزار	و	۵۰۰	می	

پردازند	که	دلیل	آن	هم	رایج	نبودن	استفاده	از	پول	خرد	در	کشور	است	درنتیجه	عدد	مورد	بحث	به	سمت	بالا	گرد	می	شود.
این	میان	باید	توجه	داشت	که	این	مشکل	ناشی	از	پرداخت	نقدی	است	و	چنانچه	مشتری	پرداخت	به	شکل	نقدی	باشد،	عملا	این	مشکلات	هم	برطرف	می	شود.	به	طور	نمونه	می	
توان	به	این	مساله	در	پمپ	بنزین	ها	توجه	کرد	که	همه	هزینه	دقیق	دریافت	می	شود	اگر	عابر	بانک	باشد	وگرنه	که	در	آنجا	هم	همه	چیز	به	سمت	بالا	گرد	می	شود	که	به	هر	حال	عموما	

به	سود	فروشنده	است	اما	در	ایران	تا	حدی	هم	پذیرفته	شده	است
به	نظر	نمی	رسد	این	موضوع	را	بتوان	به	شکل	یک	موضوع	غامض	دید	و	تورم	هم	چندان	تغییر	نمی	کند.	تورمی	که	کشور	مدتهاست	با	آن	دست	و	پنجه	نرم	می	کند	ناشی	از	افزایش	
نرخ	نقدینگی	است	که	بارها	هم	به	آن	پرداخته	شده	است.	این	را	باید	متوجه	باشیم	هر	تعداد	صفری	که	حذف	شود	هم	مادامی	که	زمینه	های	رشد	نقدینگی	وجود	داشته	باشد،	نرخ	
تورم	عملا	این	سیاستها	را	ناکام	خواهد	گذاشت.	باید	از	وابستگی	به	نفت	کاسته	شود	و	نرخ	رشد	نقدینگی	هار	شود.با	توجه	به	اینکه	هم	اکنون	مشکل	خاصی	بر	سر	کشور	سایه	نیانداخته	
و	هم	اکنون	مشکلات	مردم	رو	به	فرونی	است،	نباید	مسئولان	دستپاچه	شوند.	مشکلات	مردم	به	جای	خود	درست	است	ولی	نباید	یادمان	برود	که	چاره	ای	جز	بهبود	وضعیت	نیست.	
این	مبان	حذغ	صفرها	تنها	زمانی	می	توانست	مهم	باشد	که	شرایط	کشور	را	حادی	و	مشکل	ساز	ببینیم	که	خوشبختانه	فعلا	چنین	نیست.	به	همین	دلیل	نباید	حذف	صفرها	را	در	این	

شرایط	انجام	داد	چون	زمینه	های	اصلی	افزایش	تورم	در	کشور	وجود	دارد	و	این	نیز	تدابیر	هر	دولتیس	را	نقش	بر	آب	می	کند.

سرمقـاله

کامران ندری

وزیر کشور :

علی صوفی: 

نباید ائتلاف با 
اصولگراها را ادامه دهیم

کاهش چشمگیر آمار ازدواج در کشور 

وزیر تعاون دولت اصلاحات، دلایل مشارکت همراه با 
قید و شروط اصلاح طلبان در انتخابات پیش روی مجلس 
را تشریح و تاکید کرد: نباید سیاست ائتلاف را دوباره 
تکرار کنیم، بلکه باید لیستی برای انتخابات مجلس بسته 

شود که افراد آن هویت خالص اصلاح طلبی داشته باشند.
چندی پیش بود که سخنگوی شورای نگهبان در توییتی 
با مشارکت فراگیر  انتخابات  نوشت: "راهکار برگزاری 

تبعیت از قانون است نه فرافکنی و ...

 از سهامداری متقابل بین بانک و شرکت خودروسازی تا این پدیده که شرکت های زیرمجموعه خودروسازان سهامدار 
آنها هستند، تنها بخشی از واقعیت ترکیب سهامداران سایپا و ایران خودرو است. وزیر صنعت، معدن و تجارت مدتی 
پیش اعلام کرد: ایران خودرو و سایپا تا پایان سال جاری و نهایتاً در سال آینده به بخش خصوصی واقعی واگذار می شود.
رضا رحمانی در این رابطه گفت: عزم راسخی برای واگذاری دو خودروسازی بزرگ کشور به بخش خصوصی واقعی داریم. 

واگذاری اموال غیرتولیدی و شرکت های وابسته این دو شرکت خودروسازی آغاز شده است...
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* رخوت در زمینه فعالیت های سیاسی وجود ندارد 
* انتصاب مدیران ضعیف حرام است

در نظر دارد با رعایت تشریفات قانونی جهت احداث مجتمع تجاری 

 SW20 مسکونی)1 طبقه تجاری ،7 طبقه مسکونی(  در بلوک -

بلوار پیامبر اعظم )صلی ا...علیه و آله وسلم( قم )حرم-جمکران( به 

مساحت عرصه 2117/6متر مربع .مترمربع با تراکم 480 درصد ، با 

بخش خصوصی  مشارکت نماید . 

قیمت عرصه : 169،408،000،000 ریال 

مبلغ عوارض صدور پروانه : 109،794،889،110 ریال .

مهلت و محل دریافت اسناد: 98/5/22 لغایت 98/6/31 ، حوزه 

سرمایه گذاری شهرداری قم ، تلفن 025-36104352

مهلت و محل تحویل پاکت پیشنهادها: پایان وقت اداری مورخ 

98/6/3 ، اداره کل حراست شهرداری مرکز قم .

هزینه خرید اسناد: مبلغ 5،000،000 ریال واریز به شماره حساب 

100600160021 نزد بانک شهر بنام شهرداری قم 

مبلغ سپرده شرکت در فراخوان: 2،000،000،000ریال.

سایر شرایط فراخوان در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت 

کننده پس از دریافت اسناد و مشخصات مکلف است کلیه اسناد و 

مدارک را امضاء و به همراه پیشنهاد ارائه نماید. امضاء اسناد و مدارك 

به منزله قبول تمامي شرایط مي باشد.

آدرس شهرداری قم : بلوار امام موسی صدر.تلفن:36104000 

شهرداری قم

www.QOM.ir:وب سایت  •

فراخوان عمومی مشارکت در احداث مجتمع تجاری -مسکونی

پیام تسلیت استاندار قم به مناسبت درگذشت پیشکسوت هنر نمایش قم
استاندار قم در پیامی درگذشت استاد علی تفضلیان  

از پیشکسوتان هنر نمایش را تسلیت گفت.

در پیام تسلیت دکتر  بهرام سرمست استاندار قم 

آمده است:

خانواده محترم تفضلیان، درگذشت مرحوم استاد 

علی تفضلیان از اساتید هنر نمایش و موسس انجمن 

تئاتر استان را به شما، بستگان محترم و جامعه فرهنگی 

و هنری استان و کشور تسلیت عرض نموده و از درگاه 

خداوند بزرگ برای آن فقید سعید رحمت واسعه الهی 

و برای بازماندگان صبر مسالت دارم.
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بحران سالمندی جمعیت شوخی نیست!
زهره حسنی سعدی

رسانه های خارجی در روزهای اخیر با تحریف سخنان آیت الله خامنه ای در پی 
بی اطلاع جلوه دادن مسئولین جمهوری اسلامی و سیاه نمایی سیاست های افزایش 
جمعیت و فرزندآوری هستند. در حالی که خود کشور انگلیس، سیاست های بسیاری 
در جهت تشویق و حمایت از خانواده ها برای فرزندآوری اعمال کرده است. جمعیت مؤلفه 
مهمی در قدرت ملی یک کشور محسوب می شود. در صورت وجود جمعیت است که 
از منابع و ظرفیت های طبیعی در یک کشور می توان استفاده کرد. هم چنین باید توجه 
داشت که این افراد و به خصوص نیروی جوان و نخبهِ کشور هستند که می توانند جامعه 
را به پیشرفت برسانند. در صورت نبودِ نیروی انسانی نه تنها کشور به پیشرفت نمی رسد 
بلکه از لحاظ دفاعی نیز بسیار آسیب پذیر می شود و قدرتش در فضای بین المللی افت 
بسیاری پیدا می کند. با وجود اهمیت بسیار این موضوع؛ رشد جمعیت در ایران از دهه 70 
به بعد با کاهش شدیدی، رو به رو شد. سیاست های کنترل جمعیتی که در این دهه از 
سوی مسئولین اعمال شد و هم چنین فرهنگ سازی که در این راستا شکل گرفت باعث 
شد خانواده های ایرانی به سوی تک فرزندی روی آورند. به طوری که آمار سرشماری 
سال 1395 نشان می دهد سهم میان سالان از کل جمعیت به 44.8 درصد رسیده است. 
با تداوم این روند، شاهدخواهیم بود که در سال 1430 یک سوم از جمعیت ایران را 
سالمندان بالای 60 سال تشکیل می دهند.این بحران بزرگ در ایران با غفلت مسئولان 
حادتر می شود. چند سالی است که سران جمهوری اسلامی متوجه زیان سیاست های 
کنترل جمعیتی شدند و تغییر رویه در این سیاست ها را مورد توجه قرار دادند، این موضوع 
واکنش رسانه های خارجی را برای ایجاد تردید در ضرورت اعمال سیاست های حمایتی از 
جمعیت برانگیخته است. کشورهای غربی که به درستی متوجه اهمیت مقوله جمعیتی 
شدند در مورد جزئی ترین مسائل جمعیت ایران اظهار نظر می کنند و با دروغ گویی و 
فریب رسانه ای در پی منحرف کردن افکار و سیاه نمایی سیاست های افزایش جمعیت 
هستند. در همین راستا نیز اخیراً بی بی سی فارسی سخنان مقام معظم رهبری در زمینه 
ضرورت فرزندآوری را ضمن تحریف، طوری جلوه داد که مسئولین جمهوری اسلامی 
ایران اطلاع درست و کافی از سیاست ها و وضعیت جمعیتی کشورهای دیگر ندارند. در 
حالی که مقام معظم رهبری در سخنان خود به ضرورت فرزندآوری و افزایش جمعیت 
تاکید کرده بودند و واقعیت سخنان ایشان به این صورت است: »در آمریکا خانواده ای 
پانزده تا بچه دارند، بیست تا بچه دارند و از این قبیل تشویق می شوند و هیچ کس 
مذمتشان نمی کند. اما نوبت به کشور ما که می رسد، این طرف قضیه تشویق می شوند 
کم فرزندی و مانند این.« مضمون سخنان تاکید بر حمایت از فرزندآوری و غلبه این 
فرهنگ در امریکا است؛ با این حال بی بی سی فارسی با تیتر دروغ »در آمریکا هر خانواده 
15 فرزند دارند« به تحریف سخنان رهبری پرداخت که در پس پرده این سیاه نمایی و 
تحریف در واقع القای همان تفکر کنترل جمعیت و منفی نشان دادن فرزندآوری به مردم 
مشاهده می شود.با وجود این که این رسانه انگلیسی به سیاست های، افزایش جمعیت 
در ایران حمله کرده است، خود این کشور سیاست های بسیاری در جهت این تقویت 
این موضوع دارد. مزایای فرزند در انگلیس یکی از سیاست های فرزندآوری برای تشویق 
خانواده ها در جهت فرزندآوری است. این مزایا بدین صورت است، که به تناسب درآمد هر 
خانواده مبالغ متفاوتی داده می شود. خانواده های با درآمد والدین کمتر از 50 پوند در سال 
به طور کامل این مزایا به ازای هر فرزند تعلق می گیرد و در ازای هر 100 پوند افزایش 
درآمد سالانه از حد معین شده، 1% از مزایای آنان کسر می شود. در این کشور حتی به 
خانواده هایی که فرزند یا فرزندانی که پدر و مادرشان فوت کرده اند را به فرزندخواندگی 
قبول کنند نیز مزایا و هزینه های فرزندخواندگی داده می شود. هم چنین در این کشور 
مرخصی با حقوق به مادران شاغل داده می شود. یکی دیگر از سیاست های تشویقی دیگر 
دولت انگلیس به این صورت است که اگر یک مادر هیچ فرزند زیر 16 سالی نداشته باشد 
و باردار شود و یا حضانت بچه ای را به عهده بگیرد و یا حتی رحم خود را اجاره دهد یک 
هدیه 500 پوندی دریافت می کند. اگر مادری فرزندان سه قلو باردار شود، مبلغ هدیه به 
1000 پوند، افزایش پیدا می کند. دولت کشور انگلیس، حتی مزایای مسکن و حمایت 
مربوط به درآمد را نیز در این جهت اجرایی کرده است.همان طور که نشان داده شد کشور 
انگلیس سیاست های بسیاری را در جهت فرزندآوری و افزایش جمعیت به کار بسته است. 
این سیاست ها نشان دهنده این هستند که مسئله جمعیت آن قدر حیاتی و مهم است 
که از هر بعدی از خانواده های انگلیسی در این جهت حمایت و تشویق می شود. به خوبی 
می توان دریافت که چرا با وجود اینکه انگلیس سیاست های بسیاری را در جهت افزایش 
جمعیت خود کشورش انجام می دهد اما به کوچک ترین حرف و تصمیمی در راستای 
افزایش جمعیت در کشور ایران عکس العمل نشان می دهد. بنابراین به دلیل اهمیت زیاد 
مسئله جمعیت و خطری که ایران را از این جهت تهدید می کند، لازم است به صورت 

جدی تر به آن پرداخته شود.

رئیس قوه قضاییه:

 فرد ناصالح به پرونده ها رسیدگی نکند
رئیس قوه قضاییه، تدبیر، مهربانی و اقتدار را سه مولفه مهم کار نیروهای حفاظت و 
اطلاعات دانست و از داوری و تصمیم گیری درباره افراد برمبنای گزارش های ارزیابی نشده 
پرهیز داد و تاکید کرد:  حاضریم در رسیدگی به پرونده ها تاخیر بیفتد اما فرد ناصالح به 
پرونده رسیدگی نکند. آیت الله سید ابراهیم رئیسی در نخستین همایش روز حفاظت و 
اطلاعات، اظهارداشت :صیانت از دستگاه قضایی به عنوان خط مقدم برخورد با مفاسد و 
ناهنجاری ها نیازمند تدبیر، مهربانی و اقتدار است و هیچ یک از این سه عنصر با یکدیگر 
منافاتی ندارند.رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه مرتبطان یک پرونده قضایی اعم از قاضی، 
وکیل، کارشناس، ضابط و اصحاب دعوا باید از هر گونه لغزش و آسیبی مصون بمانند، 
این امر را وظیفه مجموعه حفاظت و اطلاعات دانست و خاطرنشان کرد: تدابیر حفاظت و 
اطلاعات در مراحل مختلف از جمله جذب قاضی، آموزش ها و انتصابات می تواند بسیار 
اثربخش باشد. اگر فردی در جای نامناسبی قرار گیرد هم زمینه لغزش خودش فراهم 
می شود و هم به کل مجموعه آسیب می رساند.رئیسی جایگاه حفاظت و اطلاعات در 
اعلام صلاحیت افراد را جایگاهی خطیر دانست و افزود: نباید بگویید ما قاضی نیستیم. 
شما دقیقا در جایگاه داوری و قضاوت در مورد افراد نشسته اید و بر این اساس باید از 
افراط، تفریط، غفلت و تغافل به شدت پرهیز کنید.رئیس قوه قضاییه در ادامه بر ضرورت 
ارزیابی گزارش هایی که منشاء اعلام نظر و داوری حفاظت و اطلاعات می شود تاکید 
کرد و یادآور شد: گزارش های واصله به حفاظت باید به دقت ارزیابی شود تا خدای ناکرده 
داوری در مورد افراد، مخدوش و نادرست نباشد.رئیسی، سوء ظن بیجا و همچنین حسن 
ظن بیجا را آفت کار مجموعه های اطلاعاتی دانست و در ادامه با بیان اینکه کوچکترین 
فساد در قوه قضاییه، نیروهای مسلح و دستگاه های اطلاعاتی یک آسیب برای نظام 
است، تصریح کرد: دستگاه قضایی، پیشانی عدالت است. بر این اساس باید منافذ فساد 
را شناسایی و مسدود کرد.رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه اغلب افراد به آبروی خود بیش 
از هر چیزی حساس هستند، هشدار و تذکر را مانع بسیاری از لغزش ها دانست و تاکید 
کرد: نباید اجازه دهیم اساسا فساد منعقد شود زیرا ایجاد فساد موجب از دست دادن 
نیروی انسانی می شود که سازمان برای تربیت آنان سرمایه گذاری کرده و دارای تجربه 
و دانش هستند. رئیسی گفت: به همکاران خود در سراسر کشور گفته ام که اگر افراد 
ناصالحی بودند که نبودنشان در دستگاه موجب خلل و تاخیر در رسیدگی به پرونده ها 
می شود، به مردم اعلام کنید که ما ترجیح می دهیم در کار شما تأخیر رخ دهد اما کار را 
به دست افراد ناصالح نسپاریم. قطعا مردم نیز به این امر رضایت دارند.رییس قوه قضاییه، 
فساد اقتصادی را ریشه بسیاری از فسادها از جمله فساد اخلاقی و سیاسی دانست و با 
تاکید بر اینکه برخورد با قضات و یا کارکنان فاسد موجب تقویت دستگاه قضایی می شود، 
اظهار کرد: نباید اجازه دهیم دستگاه قضایی به ذره ای فساد آلوده شود زیرا اعتماد عمومی 
و سرمایه اجتماعی را از دست می دهیم.وی ادامه داد : افزایش سرمایه اجتماعی در گرو 
برخورد با فساد است و این نیز به معنای افزایش دستگیری ها نیست بلکه باید در جهت 

پیش بینی و پیشگیری گام برداریم.

خطیب جمعه تهران :

 ایران به باتلاق متجاوزان تبدیل می شود
امام جمعه موقت تهران گفت: اگر اشتباهی علیه ایران رخ دهد، این کشور به باتلاقی 

علیه متجاوزارن تبدیل می شود که توانایی خارج شدن از آن را نخواهند داشت. 
آیت الله »محمدعلی موحدی کرمانی« در خطبه های این هفته نماز جمعه تهران که 
در مصلی تهران برگزار شد، آمریکا و دونالد ترامپ رئیس جمهوری این کشور را مصداق 
بارز استکبار عنوان کرد و اظهارداشت:  خروج آمریکا از پیمان های بین المللی از جمله 
منع موشک های هسته ای میان برد نشان از بدعهدی این کشور دارد.وی با بیان اینکه 
آمریکایی ها منطقی جز زور گویی ندارد، افزود: رئیس جمهوری آمریکا از یک طرف به 
دنبال مذاکره با ایران است و از طرفی دیگر وزیر خارجه ایران را تحریم می کند؛ اگر قرار 
باشد مذاکره ای انجام شود که این کار محقق نخواهد شد، شخص مذاکره کننده وزیر 
خارجه خواهد بود که زبان کشور محسوب می شود.امام جمعه موقت تهران به صحبت 
های اخیر نخست وزیر پاکستان در رابطه با ایران اشاره کرد و اظهار داشت: همان طور 
که عمران خان عنوان کرد، با توجه به روحیه شهادت طلبی مردم ایران اگر اشتباهی در 
مقابل ایران و یا افزایش تنش و حمله  علیه این کشور انجام شود، باتلاقی علیه متجاوزات 
ایجاد خواهد شد که نمی توانند از آن خارج شوند.موحدی کرمانی تاکید کرد: رهبران دنیا 
نباید ایران را با دیگر کشورهای منطقه مقایسه کنند. آنها باید بفهمند که که حمله به این 
کشور می تواند تا چه اندازه خطرناک باشد.وی با اشاره به تاکید رهبری بر مقاوت گفت: 
ایران توانست با تکیه بر مقاوت، در برابر اسکتبار به سرکردگی آمریکا بایستد؛ آنان فکر می 

کردند می توانند انقلاب را نابود کنند اما راه به جایی نبردند.

رئیس دیوان محاسبات کشور:

۹۷درصد مدیران پاکدست هستند
 رئیس دیوان محاسبات کشور با اشاره به اینکه باید نظارت را در خدمت توسعه آورد 
و خط مقدم این توسعه مدیران هستند، گفت: 97 درصد مدیران کشور انسان های با 
شرف و پاکدستی هستند.عادل آذر صبح روز پنجشنبه در شورای اداری لرستان با تاکید 
بر اینکه شما مدیران را فرماندهان توسعه می دانیم، افزود: گاهی این ایراد مطرح می شود 
که چرا فقط قوه مجریه را نظارت می کنید، پاسخ ما این است که چون بالغ بر 99 درصد 
بودجه در قوه مجریه است و کمتر از دو درصد در قوه قضاییه است. اغراق نمی کنم اگر 
می گویم اساس و بنیان توسعه قرار است توسط دستگاه های اجرایی در لرستان اتفاق 
بیفتد. قوه مجریه و مدیران آن در میدان توسعه هستند.رئیس دیوان محاسبات کشور با 
اشاره به اینکه ایمان داریم به اینکه باید از مدیران خود به عنوان خط مقدم توسعه حفاظت 
و پاسداری کرد، اظهار داشت: منظور تنها پاسداری از میز و صندلی و ارز و ریال نیست، 
بخش عمده ای از آن پاسداری از سرمایه های انسانی کشور است که بروز و ظهور آن 
شما مدیران هستید.آذر با بیان اینکه قبل از اینکه مدیر ما دچار تخلف شود و پرونده ای 
برای او تشکیل شود باید کمکش کنیم، تصریح کرد: هوای شما را داریم قبل از اینکه 
پرونده برای شما مدیران تشکیل شود. فرمولی که به نظر ما رسیده این است که در بخش 
پیشگیری از تخلفات آموزش را در نظر بگیریم، طرح ارتقای دانش حقوق مالیه را در این 

راستا اجرایی می کنیم.
* کارمند دولتی که ۷۰ ملک را به نام خود و خانواده اش سند زد

رئیس دیوان محاسبات کشور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه یکی 
از معضلات ما این است که نمی دانیم حکومت ما چقدر دارایی دارد، گفت: یک کارمند 
دولتی ما 70 ملک را سند به نام خود کرده و فروخته است، بعد رفته ایم دیده ایم این ها 
همان اموالی بوده که دولت برای آن ها سند و مدرک تهیه و صادر نکرده است. این 70 
ملک را برای خانم و دختر و دایی خود سند زده است و ما بعد از 4 سال متوجه شدیم. 

باید این اموال بدون سند شناسایی و ثبت شود.

وزیر دفاع ایران:

منطقه نباید جولانگاه بیگانگان شود
وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران در گفت وگوی تلفنی با وزرای دفاع کویت، قطر 
و عمان با تاکید بر اینکه امنیت منطقه تنها توسط کشورهای منطقه قابل تأمین است 
و حضور نیروهای بیگانه نتیجه ای جز ناامنی و بی ثباتی به دنبال نخواهد داشت، گفت: 
ائتلاف نظامی که آمریکا به بهانه تأمین امنیت کشتیرانی که به دنبال تشکیل آن است 
تنها موجب افزایش بیشتر ناامنی در منطقه خواهد شد. امیر سرتیپ حاتمی با تبریک  
حلول ماه ذی الحجه و عید سعید قربان به وزرای دفاع کویت، قطر و عمان گفت: ما خود 
را متعهد به امنیت منطقه و به ویژه خلیج  فارس می دانیم. جمهوری اسلامی ایران  از 
هیچگونه اقدامی جهت حفظ امنیت دریانوردی در خلیج  فارس، تنگه هرمز و دریای عمان 
فروگذار نکرده و امنیت منطقه فصل مشترک ایران و سایر همسایگان در خلیج فارس 
است و لذا معتقدیم امنیت می بایست توسط کشورهای منطقه تأمین شود وکشورهای 
منطقه باید در این زمینه وارد گفتگوهای سازنده شوند.امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه 
توسعه روابط با همسایگان از اصول اساسی سیاست خارجی و دفاعی جمهوری اسلامی 
ایران است، گفت: در همین چارچوب همواره بر حفظ روابط با برادران مان در خلیج  فارس 
تاکید نموده ایم؛ هر چند در طول دهه های گذشته برخی عوامل خارجی تلاش داشته اند 
میان همسایگان فاصله ایجاد شود. امیر سرتیپ حاتمی تصریح کرد: آمریکا عامل اصلی 
ناامنی در منطقه است و معتقدیم امنیت می بایست برای همه کشورهای منطقه باشــد 
و ناامنی در هر یک از کشورها و یا علیـه یکی از کشــورها را قابل قبول نمی دانیم و 
معتقدیم منطقه نباید جولانگاه حضور بیگانگان شود؛ ائتلاف نظامی که آمریکا به بهانه 

تأمین امنیت کشتیرانی  آن را دنبال می کند موجب افزایش بیشتر ناامنی خواهد شد.

پروانه سلحشوری: 

اندازه انگشتان دست
 به صداوسیما دعوت نشده ام

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در چهار سال گذشته 
به اندازه انگشتان یک دست به رسانه ملی دعوت نشده است، گفت: صداوسیما پروژه 
مشخصی تعریف کرده است که در آن بدون اینکه تریبونی به من بدهند سخنانم را 
تقطیع و کم و زیاد می کنند. »پروانه سلحشوری«  با بیان اینکه صداوسیما  به جز تخریب 
نمایندگانی که دغدغه زنان را پیگیری می کردند اقدام دیگری انجام نداده است، یادآور 
شد: صداوسیما در این زمینه به شکل اختصاصی برای من پروژه تخریب مشخص تعریف 
کرده است. هر اظهار نظری می کنم با کم و زیاد کردن و منقطع کردن سخنان من و 
بدون اینکه به من تریبونی بدهند حمله را شروع می کنند.سلحشوری با تاکید بر اینکه در 
چهار سال گذشته به اندازه انگشتان یک دست به صداوسیما دعوت نشده است، گفت: در 
چند موردی هم که دعوت شدم بیشتر برنامه های بی ربط بوده و تنها در یک برنامه جدی 
و زنده دعوت شدم که آن هم در راستای سیاست های صدا و سیما بود. صداوسیما تریبون 
در اختیار ما قرار نمی دهد البته اگر همکاران ما از جناح مقابل باشند دعوت می شوند و به 
آن ها پروبال داده می شود و در برنامه های مختلف حضور پیدا می کنند. اما برای ما که 
منتقد سیاست های صداوسیما هستیم تریبونی اختصاص داده نمی شود.وی اضافه کرد: 
آنها برای ضربه زدن به منتقدان خود تبلیغ می کنند که موافقان طرح کودک همسری 
مخالف افزایش جمعیت هستند در حالی که ما یازده میلیون پسر و دختر مجرد در سن 
ازدواج داریم خب اگر به دنبال افزایش جمعیت هستند برای این ها فکری بکنید. چرا برای 

افزایش جمعیت متوسل به کودکان شده اید؟  

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

بودجه فرهنگی کشور 
پاسخگوی انتظارات نیست

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: ۲.5 درصد کل بودجه عمومی کشور در اختیار 
وزارت ارشاد و متعلق به مباحث فرهنگی که این سهم اندک پاسخگوی نیازها و انتظارات 
جامعه بزرگ فرهنگ و هنر نیست . سیدعباس صالحی روز پنجشنبه در دیدار با نماینده 
ولی فقیه در گلستان و امام جمعه گرگان اظهار داشت: سند مهندسی فرهنگی کشور در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید و در دولت یازدهم در دستور کار قرار گرفته 
است.وی اضافه کرد: آیین نامه شورای فرهنگ عمومی بعد از 15 سال بازنگری خواهد 
شد که این بازنگری همراه با ضمانت اجرایی موجب همگرایی بیشتر اهالی فرهنگ و هنر 
خواهد شد.سیدکاظم نورمفیدی نماینده ولی فقیه در گلستان و امام جمعه گرگان هم 
در این دیدار از جزیره عمل کردن دستگاه های فرهنگی گلایه کرد و گفت: مطالبه رفع 
همه نیازها و انتظارات از وزارت فرهنگ و ارشاد نابه جا بوده و لازم است همه ارگان های 

دخیل، برای رفع کمبودها و نیازهای این بخش تلاش کنند.

سخنگوی وزارت امورخارجه:

نشست های مشکوک 
امنیت منطقه را بر هم می زند

سخنگوی وزارت امور خارجه با محکومیت اقدامات ضد ایرانی دولت بحرین در 
برگزاری نشست های مشکوک، این گونه نشست ها را اقدامی در جهت برهم زدن ثبات و 
امنیت منطقه دانست. سیدعباس موسوی با اشاره به میزبانی منامه از نشستی در خصوص 
امنیت دریانوردی، اقدامات ضد ایرانی دولت بحرین در برگزاری نشست های مشکوک 
و تحریک آمیز و همچنین اتهامات وارده در بیانیه های اخیر وزارت خارجه آن کشور 
را علیه جمهوری اسلامی ایران، محکوم و اینگونه نشست ها را اقدامی در جهت برهم 
زدن ثبات و امنیت و زمینه ساز مداخلات نیروهای فرامنطقه ای و رژیم صهیونیستی 
در منطقه خلیج فارس دانست.سخنگوی وزارت امورخارجه همچنین مقامات بحرین 
را به توقف تحرکات و اقدامات نابخردانه و اتخاذ رویکردی سازنده به جای ایفای نقش 
تدارکاتی در برگزاری چنین نشست هایی فراخواند و افزود: امنیت کشورهای منطقه 
غیرقابل تفکیک است و امکان برخورداری برخی از امنیت به بهای ناامنی دیگران وجود 
ندارد و انتظار می رود کشورهای منطقه با تدبیر و دوراندیشی مانع مداخلات تنش آفرین 

بیگانگان در منطقه شوند.

نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس:

پیگیری ها برای بازدید از 
فشافویه بی نتیجه مانده است

 نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس درباره اجرای آیین نامه تفکیک جرایم می گوید: 
با توجه به محدودیت مکانی و افزایش آمار زندانیان، این کار عملًا ممکن نیست، اما با 

تدابیری می توان به شکل نسبی آن را اجرا کرد. 
محمد کاظمی، نماینده ملایر دراین باره به ایرناپلاس می گوید: ما از طریق کمیسیون 
درخواست بازدید از  زندان فشافویه را دادیم، هماهنگی ها در این زمینه باید توسط رئیس 
کمیسیون که با سازمان زندان و آقای جهانگیر در ارتباط  هستند، انجام شود. بااین حال، 

تاکنون موفق به بازدید نشده ایم و گویا هماهنگی ها به درستی صورت نگرفته است.
آقای  فوت  از  بعد  می دهد:  توضیح  بازدید  برای  درخواست  زمان  درباره  وی 
شیرمحمدعلی در زندان فشافویه، من و آقای پورمختار پیگیر بازدید از این زندان بودیم، 

اما تاکنون موفقیتی حاصل نشده است.

وزیر اطلاعات گفت: اگر آمریکا برای 
ایران اسلامی شانسی داشت،  با  مذاکره 
با نقض عهد از بین رفت زیرا کدام عاقلی 
حاضر به مذاکره با آنهاست چراکه از مذاکره، 

خیری ندیده است. 
حجت الاسلام علوی روز پنجشنبه 
در جلسه شورای اداری گیلان با بیان این 
مطلب، این سوال را مطرح کرد که چه 
تعهدی وجود دارد رئیس جمهوری بعدی 
آمریکا زیر تعهدات دولت نزند، افزود: آقای 
ترامپ با این نقض عهد، به آخرین شانس 
های خود برای مذاکره با ایران، تیر خلاص 
زد و آرزوی مذاکره با ایران را با خود به 
گور خواهد برد چراکه پیروزی در نهایت با 
جمهوری اسلامی ایران است.وی با تصریح 

اینکه مبارزه کار آسانی نیست و کسانی که 
وارد عرصه مبارزه می شوند باید در برابر 
ناملایمات صبر و شکیبایی داشته باشند 
تا به هدف برسند، افزود: کمال انسان در 
مولفه های دین شناسی، بردباری، صبوری 
در برابر ناملایمات و هدف گذاری و برنامه 
است.حجت  آن  به  رسیدن  برای  ریزی 
الاسلام علوی با تأکید بر اینکه انسان باید 
آرمان های دین را بشناسد و در جهت آن 
حرکت کند، ادامه داد: کسانی که با کرامت 
و استقلال عزت ملت ها مخالف و به دنبال 
منافع نامشروع خود هستند ، در برابر عزت 
یک ملت برای استقلال و شرف ساکت 
داشت:  بیان  اطلاعات  نمی نشینند.وزیر 
کشوری که به سمت عزت حرکت می کند، 

اگر صبر و استقامت نداشته باشد؛ نمی تواند 
ثابت قدم بوده و به هدف برسد و امروز ملت 
ما در سایه رهنمودهای رهبری معظم، 
گام های بلندی در راه عزت و سربلندی 
ایران اسلامی برداشته است.وزیر اطلاعات 
با یادآوری دشمنی های استکبار با انقلاب و 
ملت ایران از همان روزهای نخست پیروزی 
گفت: مردم ما طی چهار دهه اخیر، با درایت 
رهبری، مقابل توطئه ها ایستاده و جبهه 
استکبار را به عقب نشانده اند.وی با تصریح 
اینکه امروز جبهه استکبار بدون نقاب وارد 
عرصه شده و به مبارزه می پردازد، ادامه 
داد: آمریکایی ها ناگزیر شده اند برای حفظ 
قدرت خود، با نظام اسلامی ایران مقابله 
کنند و در این راستا، به سمت اعمال تحریم 

تعهدات  بر  و در عین حال؛  آورده  روی 
بین المللی پا گذاشته و نقض پیمان را نیز 
انجام دادند.وی بر ضرورت حفظ وحدت و 
تبعیت از منویات رهبر معظم انقلاب در 
شرایط کنونی تأکید و اضافه کرد: رسیدن 
به نقطه پیروزی، از راه های پر فراز و نشیبی 
همچون تحریم ها و فشارها می گذرد و در 
صورت مقاومت و وحدت، به نتیجه و هدف 
می رسیم.وزیر اطلاعات یادآور شد: ملت 
ایران در طول چهار دهه گذشته، سنگر به 
سنگر به جلو رفته و دشمن هم به عقب 
نشسته و همواره اینگونه بوده، در حالیکه 
برخی  می گفتند نمی توانیم مقاومت کنیم 
ولی ملت ما ایستادگی کرد و به پیروزی نیز 

رسیده ایم.

وزیر اطلاعات:

شانس آمریکا برای مذاکره، با نقض عهد از بین رفت

گفت:  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
اولویت نخست اقتصاد کشور ایجاد اشتغال 
و توجه به تولید با حمایت های مختلف 

است. 
اسحاق جهانگیری روز پنجشنبه در 
مراسم تجلیل از کارآفرینان برتر کمیته 
امداد خراسان رضوی افزود: باید همه بخش 
ها به این اولویت های کشوری بها دهند 
و در این راستا در جهت تحقق اهداف 
مورد نظر گام بردارند.وی با اشاره به اینکه 
وضعیت شرایط کشور رو به بهتر شدن 
است و مردم نگران نباشند ادامه داد: یکی 
از رسالت های بزرگی که امام راحل)ره( 
نظام اسلامی ترسیم کرد و مورد  برای 
تاکید رهبر معظم انقلاب هم هست رفع 

محرومیت از مناطق و افراد است.
گفت:  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
مهمترین وظیفه نظام اسلامی استقرار 
عدالت و محرومیت زدایی از چهره ها و 
مناطق مختلف کشور است که متناسب با 
این سیاست نهادهایی از جمله کمیته امداد 
امام خمینی)ره( و جهاد سازندگی تشکیل 
شد و  جمهوری اسلامی تغییرات جدی 
را در سطح زندگی مردم داده است و در 
برخی مناطق این تحول عظیم بوده است و  
هم اکنون نیز در زمینه محرومیت زدایی و 

ایجاد توازن منطقه ای کار می شود .
جهانگیری افزود: کارنامه کمیته امداد 
امام خمینی)ره( سراسر افتخار و سرفرازی 
است زیرا موفق شد هم با دولت رابطه 
دولتی  امکانات  از  و  کند  برقرار  خوبی 
کمک بگیرد و هم کمک و مشارکت موثر 
خیرین و نیکوکاران را به سمت حمایت از 

نیازمندان هدایت کند.
زمینه  در  ایران  مردم  داد:  ادامه  وی 
کمک به همنوع و دستگیری از نیازمندان 
سیل  در  که  طوری  به  هستند  نمونه 
چند  گرفتن  قرار  تاثیر  تحت  و  امسال 
منطقه و استان، شاهد موجی از وحدت و 
یکپارچگی توسط مردم ایران برای کمک 

به هموطنانشان بودیم.
گفت:  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
دولت اصرار دارد چهره خشن فقر را از 
کشور دور کند تا به نطقه ای برسیم که 

اعلام کنیم که فقیر نیازمند شدید نداریم.
جهانگیری  افزود: از ابتدای سال 96 
مستمری مددجویان دستگاه ها و نهادهای 
حمایتی را سه تا چهار برابر کردیم و برای 
افزایش مستمری 70 هزار میلیارد ریال 
اختصاص یافت و امسال نیز ۲0  هزار 
میلیارد ریال در این رابطه گذاشته شده 
است که ممکن است به واسطه شرایط 
به  ای مقداری تخصیص  بودجه  خاص 

تاخیر بیفتد.وی اضافه کرد: از دیگر اقداماتی 
که کمیته امداد امام خمینی )ره( در دستور 
کار قرار دارد و دولت در این بخش نیز به 
کمک کمیته امداد آمد بحث مسکن است 
که در این زمینه همکاری های فراوانی 
انجام شده است.معاون اول رئیس جمهوری 
گفت: بخش مهم دیگر مورد توجه که باید 
به صورت جدی به آن پرداخته شود و 
مورد تاکید رهبر انقلاب نیز هست بحث 
توانمندسازی مددجویان است.جهانگیری 
افزود: مشاغل فراوان و خردی وجود دارد 
که کارآفرینان می توانند به راه اندازی آن 
کمک کنند و  کارآفرینان کمیته امداد آن 
قدر به خود اعتماد و توانمندی دارند که 

عملکرد بسیار خوبی را رقم زده اند.
وی ادامه داد: کمیته امداد سالانه ۲0 تا 
30 هزار میلیارد ریال منابع قرض الحسنه 
در اختیار دارد که به خوبی از آن استفاده 
می کند و از منابع اشتغال روستایی هم که 
دولت حدود 180 هزار میلیارد ریال برای 

مناطق روستایی اختصاص داده به خوبی 
سهمیه گرفته است.

معاون اول رئیس جمهوری گفت: در 
برابرتهدیداتی که وجود دارد فرصت های 
ایران کشور  بدانیم  باید  فراوانی داریم و 
ثروتمند و پر پتانسیلی است و مهم این 
است که مدیران کشور و نیروهای تحصیل 
کرده باید اراده شان بر این باشد که کشور 
را بسازند و پیش ببرند.جهانگیری با بیان 
این که  فروش نفت امسال با سختی و 
مشکلاتی روبه رو شده است افزود: ایران 
فرصتهای بودجه ای دیگری هم دارد مثلا 
یارانه های پنهانی که باید به ضعیف ترین 
قشر جامعه برسد اما به قشر دارا می رسد 
و بیش از هزار هزار میلیارد تومان است در 
حالی که این یارانه قراربود به طبقه ای داده 

شود که نیازمند واقعی هستند.
* احدی حق تعرض به مرزهای ما 

را ندارد 
معاون اول رئیس جمهوری همچنین 
در مراسم افتتاح دو هزار و 500  طرح 
عمرانی و اشتغال کمیته امداد خراسان 
رضوی در مشهد گفت:خط قرمز جمهوری 
اسلامی حفاظت از مرزهاست و احدی 
حق تعرض به مرزهای ما را ندارد و نظام 
از  حفاظت  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
مرزهای آبی قدرت و قاطعیت خود را نشان 

داده است. 
اسحاق جهانگیری افزود: ما در حفاظت 
از مرزهای آبی کشورمان نشان داده ایم 
حتی اگر قدرتی مانند آمریکا به اشتباه هم 
وارد مرزهای ما بشود با برخورد قاطعانه ما 

مواجه می شود و همه باید این را بدانند.

معاون اول رئیس جمهوری:

اولویت نخست اقتصاد کشور ایجاد اشتغال است
اخبــار یادداشت

خبــر

فرمانده کل سپاه با بیان اینکه دشمن دچار زوال عقلی و سیاسی شده است،گفت: این 
زوال را می توان به وضوح در رفتار آنها در مواجه با ملت ایران چه در سطح تاکتیک و چه 

در سطح استراتژیک مشاهده کرد. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی روز پنجشنبه در جمع نیروهای سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی استان کرمانشاه در حسینیه ثارالله سپاه، افزود: نتیجه مقاومت ملت ایران 
افسردگی سیاسی، افول، زوال دشمن است که در تمام ارکان دشمن قابل مشاهده است.

او با بیان اینکه امروز در یک جنگ تمام عیار با قدرت های بزرگ عالم درگیر هستیم، 
گفت: ائتلافی از شیاطین عالم در قالب های کوچک و بزرگ به هم پیوسته اند و ما را 
تحت حداکثر فشارهای، اقتصادی، عملیات و تهاجمات روانی، حصر اقتصادی و حتی 
فشارهای امنیتی و تهدید و ارعاب نظامی قرار داده اند.وی تصریح کرد: همه قدرت های 
موثر جبهه استکبار به قلب سیاسی عالم اسلام یعنی ایران متمرکز شده اند و ما امروز 
شاهد تمرکز قوای حداکثری دشمن بر پیکره انقلاب، نظام و ملت مسلمان ایران هستیم 
و این یک واقعیت است اما در کنار این واقعیت به ظاهر سخت وتلخ یک حقیقت شیرین 
و دلنشین شکل گرفته و آن اینکه خورشید دشمن به مغرب خود نزدیک شده و دشمن 
رو به زوال است.فرمانده کل سپاه افزود: ما از طرف دیگر شاهد افول غرب هستیم و در 

نقطه مقابل شاهد درخشش و طلوع خورشید پرخروش اسلام هستیم.
سردار سلامی با بیان اینکه امروز ما در مقطعی سرنوشت ساز از تاریخ قرار داریم، گفت: 
هنوز دشمن قدرتمند است و سیطره اقتصادی و رسانه ای در دنیا دارد و بر بسیاری از 

کشورهای دنیا نیز این سیطره را دارد اما اگر بر روند حرکت دشمن نگاه کنیم او در حال 
پیرشدن است و همه این برتری ها در حال فرسوده شدن است. 

او با بیان اینکه امروز اسلام به نقطه مرکزی سیاست عالم برگشته و این به لطف انقلاب 
اسلامی است، گفت: امروز ما در حال مشاهده معجزات صدر اسلام در کشورمان هستیم 
و همان ملائکی که به کمک پیامبر )ص( آمدند امروز هم در قالب آدم های پاک و مومن 
ملت ایران را کمک می کنند.وی همچنین یکی از دلایل پیروزی ملت ایران در برابر 
دشمنان را رهبری معظم انقلاب دانست و گفت: رهبر معظم انقلاب با قدرت، حکمت و 

اراده در برابر زورگویان ایستاده و کشتی انقلاب را هدایت می کند.
وی با بیان اینکه امروز شاهد عقب نشینی دشمن هستیم، گفت: امروز در منطقه 
شاهد شکل گیری ارتش هایی با منطق انقلاب اسلامی هستیم و مسیر شکست رژیم 
صهیونیستی شکل گرفته امام مقدماتش هنوز شکل نگرفته است و دشمن مجبور شده 
از دور دست وارد منطقه شود.وی با بیان اینکه ایران در مفهوم جنگ جغرافیای بسیار 
وسیعی دارد و تمرکز بر آن امکان ندارد، افزود: در جنگ جدیدی اگر در منطقه رخ دهد 
رژیم صهیونیستی به شدت تهدید تمام عیار می شود و سقوط برگشت ناپذیری خواهد 

داشت و دشمن علاقه ای به درگیری و جنگ ندارد.
وی با بیان اینکه ایران اسلامی با هدایت رهبر معظم انقلاب و پشتیبانی ملت هر روز 
قدرتمندتر می شود، گفت: امروز اقتدار و عظمت ملت ایران باعث سرگردانی دشمن و 

افسردگی کشورهای منطقه شده است.

سردار سلامی: 

دشمن دچار زوال عقلی و سیاسی شده است

وزیر کشور با اشاره به در پیش بودن انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در سالجاری گفت : انتخابات امسال باید به 

مانور قدرت و وحدت ملی تبدیل شود. 
عبدالرضا رحمانی فضلی روز پنجشنبه در نشست 
صمیمی با خبرنگاران به مناسبت هفدهم مردادماه روز 
استانداری  مردانی  شهید  جلسات  سالن  در  خبرنگار 
چهارمحال و بختیاری افزود: شرایط سیاسی و اجتماعی 
کشور به گونه ای است که باید امسال انتخابات به یک مانور 
قدرت و وحدت ، اتحاد و انسجام و مشارکت حداکثری 
تبدیل شود و در شرایط امن و سالم نشاط سیاسی ایجاد 
شود. وی تصریح کرد : برای همین اساس ، بنده در یک 
جلسه ای با عناصر اصلی اصولگرایان که دعوت خودشان 
کرده بودند و یک جلسه سه ساعت با حضور اصلاح طلبان 
حضور یافتم و در جلسه ای دیگری نیز با مستقلان شرکت 
خواهم کرد و در این جلسه تمامی گلایه ها،  دغدغه ها ، 

پیشنهاد و حرفهای گروه های سیاسی را شنیدم.
وزیر کشور گفت : نقطه  مشترک همه این ها " رعایت 
قانون"  و " مشارکت حداکثری"  است ، که این بسیار 
خوب است و  ممکن است نقاط افراق نیز در بین گروه 
های سیاسی باشد که باید پیگیری شود.رحمانی فضلی 
با رد ادعای یکی از خبرنگاران نسبت به رخوت سیاسی 
در کشور بیان داشت : وزارت کشور به عنوان متولی بستر 

سازی فعالیت های سیاسی و احزاب  و ایجاد تسهیل برای 
این فعالیت ها هیچ مانعی ایجاد نکرده است و خانه احزاب 
در زمان فعالیت بنده فعال شد و مجوز فعالیت در استانها نیز 

صادر شد و منشور گفت و گو نیز به تصویب رسید.
به گفته وی، اینکه برخی از احزاب درخواست تجمع 
براساس قانون اساسی را مطرح کردند ، بنده نیز این مساله 
را در دولت مطرح کردم و  تجمع براساس شرایط حزبی و  
پذیرش امنیت از سوی برگزار کننده براساس قانون اساسی 
در دولت تصویب شد و 10 نقطه در تهران نیز مشخص 
شد و در استانها نیز این مساله باید از سوی شورای تامین 

پیگیر شود.
* رخوت در زمینه فعالیت های سیاسی وجود 

ندارد 
رحمانی فضلی با یادآوری اینکه عده ای در نشست 
احزاب اعلام می کردند به مجلس نشست آنها حمله شد ، 
افزود : در 6 سال اخیر که بنده به عنوان وزیر کشور فعالیت 
دارم ، هیچ نشستی سیاسی در این زمینه دچار مشکل نشد 
و اصطلاحاتی مانند " لباس شخصی " و " زور " و برهم زدن 
مجلس سیاسی  اصلا وجود ندارد و تنها یک مورد در شیراز 

بود که تا انتهای این مساله نیز پیگیری شد.
وزیر کشور گفت : همه دستگاه ها مربوطه در این زمینه 
هماهنگ عمل می کنند ، به طور مثال اگر برنامه 16 آذر 

روز دانشجو باشد ، بیش از دو هزار سخنرانی بدون هیچ 
مشکلی برگزار می شود.رحمانی فضلی یادآور شد: اکنون 
بیش از ۲00 حزب در کشور فعال است و رخوت در زمینه 

فعالیت های سیاسی وجود ندارد.
* انتصاب مدیران ضعیف حرام است

 وزیر کشور همچنین در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی 
بر عنصر مدیریت در  تاکید  با  چهارمحال و بختیاری 
تحقق توسعه اقتصادی گفت: مسئولان تصمیم گیر در 
برابر انتصابات مسئول هستند و حرام است اگر استانداری 
شخصی را که به ناتوانی وی علم دارد را به عنوان مدیر 
معرفی کند. عبدالرضا رحمانی فضلی گفت: انصافا مدیران 
دولتی در کشور به توسعه چه نگاهی دارند؟ آیا به دنبال 
شایسته سالاری هستیم و یا اینکه نسبت به عنصر مدیریت 

در مسیر توسعه یافتگی غفلت ورزیده ایم.
وی با اشاره به عناصر توسعه اقتصاد تصریح کرد: در 
خصوص مواد اولیه، تکنولوژی و دست یابی به منابع هیچ 
محدودیتی در کشور وجود ندارد اما مهمترین بحث و عنصر 

در این رابطه نحوه مدیریت است.
رحمانی فضلی ادامه داد: با وجود کاستی هایی و چالش 
هایی که در کشور وجود دارد اما اینکه چرا عده ای از مدیران 
موفق هستند و عده ای عملکرد نامطلوبی دارند نیازمند 

بازنگری در عنصر مدیریت است.

وزیر کشور :

انتخابات باید به مانور قدرت و وحدت تبدیل شود

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت: اصلاح 
طلبان اگر چهره های خوش فکر، اندیشمند، توانا و صالح 
داشته باشند ولی نتوانند مردم را با خود هماهنگ کرده و 
با معدل و خواست مردم حرکت کنند، شکست می خورد. 
»حسین مرعشی« در نشست »اصلاحات؛ امکان یا 
امتناع« در دفتر مرکزی حزب کارگزاران سازندگی افزود: 
اصلاحات در ایران باید متناسب با چند موضوع پیش برود، 
یکی اینکه توجه داشته باشیم در چه منطقه جغرافیایی 
زندگی می کنیم.وی ادامه داد: اینجا کجاست، قلب اروپا، 
آفریقا، شرق آسیا یا خاورمیانه است؟ وقتی می خواهیم در 
مورد اصلاح و اصلاحات در ایران صحبت کنیم باید متوجه 
باشیم ما در حال حاضر از همه کشورهای منطقه خود 
جلوتریم.سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه 
شاخص های توسعه یافتگی فقط در ابعاد اقتصادی نیست، 
خاطرنشان کرد: برخی فکر می کنند توسعه در ابعاد اقتصادی 
است و به آن قید اقتصادی می دهند، توسعه به مجموعه ای 
از رویکردهای انسانی است که باید همه شاخص های آن 

به صورت هماهنگ و درون زا تغییر کند.این فعال سیاسی 
اصلاح طلب یادآور شد: در حاشیه جنوبی ایران شاهد 
سلطنت و امارت هستیم و خبری از مفاهیم جدید دموکراسی 
در شیوه حکومت داری نیست، البته تحولات اقتصادی مهمی 
اتفاق افتاده که به معنی توسعه نیست.وی با تاکید بر اینکه ما 
به رهبران موفق نیاز داریم، گفت: اگر رهبران ما با اهداف بلند 
و نیت متعالی شکست بخورند، تنها سودش این است که  
آیندگان به آنها افتخار کنند، ولی 50 یا  100 سال از توسعه 
و موفقیت عقب می مانیم.مرعشی مسئله بعدی را بحث 
هماهنگی و همراهی با جریانات و رهبران پیش رو عنوان و 
اضافه کرد: اصلاح طلبان اگر چهره های خوش فکر، اندیشمند، 
توانا و صالح داشته باشند ولی نتوانند مردم را با خود هماهنگ 
کرده و با معدل خواست مردم حرکت کنند، اتفاقی نمی افتد و 
مثل لشکری می ماند که قلب آن پیش می رود ولی یمین و 

یسارش متوقف است و شکست می خورد.
 اصلاح طلبی با انقلابی گری متفاوت است

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت: 

اصلاح طلبی کار بسیار سختی است، همان کسانی که از 
دیوار سفارت آمریکا بالا رفتند به دنبال اصلاحات هستند. 
به همین دلیل اصلاح طلبی از پیچیده ترین کارهای ایران 
شده است. ذات و مرام بعضی از دوستان ما هنوز انقلابی 
است و انقلابی گری نهادینه شده است، در این شرایط 
قصد داریم با پرچم اصلاحات کار را پیش ببریم.وی ادامه 
داد: در روند اصلاحات و اصلاح طلبی باید به توانایی های 
مردم ایران، ساختارهای قانون اساسی، شرایط کشور و 
نظام توجه داشته و به نتیجه آن هم فکر کنیم و مردم هم 
باید از ما نتیجه بخواهند. اگر بگوییم ما اصلاح می خواهیم  
ولی آنها نمی گذارند و به همین رضایت دهیم،  نتیجه اش 
آسیب رسیدن و عقیم ماندن توسعه ایران است.  مرعشی 
با بیان اینکه اصلاحات موضوعی یک وجهی و صرفاً مسئله 
دموکراسی، حقوق بشر، قانون و پاسخگویی نیست، تاکید 
کرد: ایران مسائل متعددی دارد و اگر نمی توانیم ناب ترین 
نوع اصلاحات را پیگیری کنیم، از حداقل فضاهایی که 

نتیجه می دهد استفاده کنیم و غافل نشویم.

حسین مرعشی: 

اصلاح طلبان با معدل و خواست مردم حرکت کنند
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یک متخصص جراحی عمومی و فوق تخصص جراحی قفسه سینه :

انجام »ماموگرافی« سبب ابتلا به سرطان سینه نمی شود 
معاون توسعه سلامت دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت  مطرح کرد

توصیه های تغذیه ای طب ایرانی
 برای فصل گرما

علمی و سلامت 

رئیس مرکز مغز و شناخت پژوهشگاه علوم شناختی مطرح کرد
فیبرومیالژی، زلزله هزاره سوم با تکانه های استرس

فیبرومیالژی، دردی بدون منشا ساختاری و جسمی یا التهابی است که گاه با سایر 
دردهای مزمن اشتباه گرفته می شود و بیمار را گریان و نالان سرگردان مطب و بیمارستان 
می کند؛ دردی که قضاوت های نادرست و زودهنگام اطرافیان بر دامنه گستردگی آن 

افزوده است. 
چند سالی است که حامل این بیماری است و با طول درمان هفت ساله، همچنان با 
کوچکترین استرس و اضطراب، درد ناگهانی و شدید در اندام های اسکلتی امان از او می 
برد. درباره نخستین روزهای بروز درد اینگونه به خبرنگار ایرنا می گوید: هفت سال پیش 
بود که در یک شب سرد زمستانی، درد شدیدی در ناحیه گردن شروع شد که با هر درمان 
خانگی نه تنها از شدت آن کاسته نشد بلکه سراسیمه و گریان مرا به اورژانس بیمارستان 

کشاند.
وی ادامه می دهد: از آن روز تشخیص های متفاوت شروع شد و هر پزشکی به زعم خود 
نسخه ای بر درد من نوشت تا آن جا که عوارض آزمایش هسته ای را به جان خریدم و تن 
به آن دادم اما اثری از درمان درد پدیدار نشد. سرانجام با خواندن مقالات مختلف درباره 
مشخصات بیماری خودم، دریافتم نه روماتیسم دارد، نه پوکی استخوان زودرس و نه هزار 

انگ بیماری که به من زده شد.
این مبتلا به فیبرومیالژی با اشاره به این که علاوه بر درد جسمانی، از نظر روحی روانی هم 
رو به تحلیل بودم و در مقابل کوچکترین نگاه یا حرفی پرخاشگری می کردم تاکید می کند: 
خوشبختانه خانواده همراه و همیار من در هنگام بروز این درد شدید هستند اما وقتی پای 
صحبت دیگر مبتلایان می نشینم متفق القول از برخوردهای سلبی اطرافیان شکوه می 
کنند و تلاش می کنند کمتر درد کشیدن خود را نشان دهند تا مبادا انگشت اتهام به غرغرو، 

زودرنج، تنبل، تظاهرکننده و غیره به سمتشان نشانه نرود.
پژوهشگاه  شناخت  و  مغز  مرکز  رئیس  ابهریان«  حسنی  »پیمان  دکتر  که  ای  نکته 
علمی:  )نام  فیبرومیالژی  در  درد،  از  غیر  به  گفت:  و  کرد  اشاره  آن  به  شناختی  علوم 
مانند  خلقی  علائم  موضعی،  حساسیت  خستگی،  مانند  علائمی   )Fibromyalgia
اضطراب، افسردگی، اختلال خواب و مهمتر از همه علائم شناختی مشاهده می شود که 

شامل اختلال در توجه، حافظه و پردازش اطلاعات و هوشیاری ذهنی است.
ابهریان خاطرنشان کرد: علاوه بر این، سفتی عضلانی صبحگاهی، سندرم روده تحریک 
پذیر، مشکلات قاعدگی مانند دردهای شدید قبل از قاعدگی، احساس خواب رفتگی و 
گزگز در دست ها و پاها و حساسیت زیاد نسبت به دما و حرارت )نسبت به گرما و سرما( از 
دیگر علائم این سندرم به شمار می روند. وی افزود: افراد مبتلا به این سندرم دچار نوعی 
اختلال عصبی مغزی هستند بنابراین می توان گفت که فیبرومیالژی یک بیماری مغزی با 
اختلالات ساختاری و عملکردی مغزی است؛ از طرف دیگر مبتلایان به این سندرم، دچار 
اختلالات خلقی و اضطرابی هستند بنابراین می توان گفت که مسائل محیطی نیز می 

توانند در بروز آن نقش داشته باشند.
*فیبرومیالژی، چکیده ای از عوامل ژنتیکی و محیطی است

عضو پژوهشگاه علوم شناختی و دبیر کارگروه توانبخشی شناختی ستاد توسعه علوم 
و فناوری های شناختی در مورد علت بروز این سندرم گفت: علت دقیق این بیماری به 
طور دقیق مشخص نیست اما مطالعاتی که در این زمینه انجام شده است، نشان می دهد 
که این سندرم روماتولوژی و مربوط به عضلات و استخوان ها و مفاصل نیست بلکه جزو 
اختلالات مغزی شناختی محسوب می شود. ابهریان یکی از مهمترین علل بروز این سندرم 
را عوامل ژنتیکی عنوان کرد و افزود: مطالعات نشان می دهند که احتمال ابتلای فرزندی 

که یکی از والدین او به این سندرم مبتلا است، هشت و نیم برابر بیشتر از سایر افراد است.
وی ادامه داد: ژن های مختلفی نیز در مطالعاتی که انجام شده، در این رابطه شناخته 
شده است با این حال نمی توان گفت که این بیماری صرفا ژنتیکی است و منشا دقیق بروز 
این بیماری همچنان ناشناخته است بنابراین احتمال داده می شود که عوامل ژنتیکی در 

کنار عوامل محیطی می توانند در بروز آن موثر باشند.
*زنان، شایع ترین مبتلایان به فیبرومیالژی هستند

ابهریان در مورد میزان شیوع فیبرومیالژی در جهان گفت: شیوع این سندرم حدود 10 تا 
12 درصد جمعیت دنیا است، سن بروز آن بین 20 تا 50 سالگی است و حدود 80 تا 90 

درصد افراد مبتلا را زنان تشکیل می دهند.
وی با اشاره به این که آمار دقیقی از میزان شیوع این سندرم در ایران وجود ندارد اظهار 
داشت: اما مطالعه ای که در سال 1384 روی هزار نفر از مراجعان به درمانگاه داخلی 
بیمارستان شریعتی تهران انجام شد، نشان می دهد که شیوع درد منتشر مزمن 14 و 6 
دهم درصد بوده اما تشخیص فیبرومیالژی چهار درصد بوده است. بنابراین این سندرم 

درصد کمی از دردهای مزمن را شامل می شود.
ابهریان گفت: 92 و نیم درصد از تعداد مبتلایان به این سندرم در ایران را زنان تشکیل می 
دهند و این نشان می دهد که فیبرومیالژی اختلالی است که در کنار ژنتیک مساله جنسیت 

نیز در آن دخیل است.
*این بیماری، بیماری بین رشته ای پزشکی است

»محمد مهربان« فیزیوتراپیست هم در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، با بیان این که دردهای 
مزمن این بیماری از  18 نقطه یعنی 9 نقطه سمت چپ و 9 نقطه سمت راست شروع می 
شود یادآور شد: اگر در موارد مراجعه بیمار مشخص شود که 11 نقطه درد بیشتری دارد به 
این بیماری شک می کنیم. وی افزود: این 18 نقطه، نقاط پشت گردن، پشت کتف، آرنج 

ها، سرشانه، جلوی استخوان ترقوه، پشت کمر و کنار باسن و داخل زانوها است.
این فیزیوتراپیست هم با بیان این که فیبرومیالژی در زنان شایع تر است یادآور شد: دلیل 
این مساله به طور کامل شناخته شده نیست و احتمال زیاد به هرمون ها مربوط باشد اما این 

که دقیقا با چه مکانیزمی شایعتر است را نمی دانیم.
وی افزود: این بیماری سال های زیادی است که شناخته شده اما حدود 30 سال است 
که به صورت تخصصی در پزشکی وارد شده است و جز بیماری هایی است که بین رشته 
های مختلف پزشکی مشترک است یعنی هم به روماتولوژیک مربوط می شود که تشخیص 
اولیه با او است و هم از آن جایی که معمولا بیماران یک زمینه افسردگی هم دارند عمدتا به 

روانپزشک هم ارجاع داده می شوند تا داروهای روانپزشکی را هم دریافت کنند.
مهربان خاطرنشان کرد: حفظ تحرک در این بیماران مهم است چرا که این بیماران درد 
مزمن دارند و به همین دلیل در بسیاری موارد شغل خود را از دست می دهند و خانه نشین 
می شوند در نتیجه دچار کم تحرکی می شوند در حالی که با وجود درد، نیاز به تحرک دارند.

از قضاوت در مورد افراد مبتلا به فیبرومیالژی بکاهیم و بر حمایت عاطفی بیافزاییم
بیماران مبتلا به فیبرومیالژی علاوه بر احساس درد شدید در اندام های اسکلتی که به 
صورت مقطعی توان حرکت را از آنان می گیرد، باید درد قضاوت های نادرست و زودهنگام 
دیگران را هم تحمل کند؛ موضوعی که بنا به گفته متخصصان، عامل طولانی شدن بیماری 
می شود. محمد مهربان درباره این شکواییه به خبرنگار ایرنا گفت: قضاوت دیگران چیزی 
است که این بیماران معمولا از آن شکایت می کنند چرا که دیگران متوجه این امر نمی 

شوند و همواره نسبت به درد داشتن و نالیدن آنان واکنش منفی و سلبی نشان می دهند.
وی تاکید کرد: بیدار و بلند شدن برای بیماران مبتلا به فیبرومیالژی مشکل است که لازم 
است اطلاع رسانی عمده ای در سطح جامعه انجام شود تا همگان بدانند درد جزئی از 
زندگی این بیماران است و باید با همدلی آنان را یاری کنند. نباید مسخره و قضاوت و محکوم 

به تنبلی شوند.
وی خاطرنشان کرد: این افراد اگر ضربه ای منجر به زخم بخورند درد یک ماه طول می 
کشد تا درمان شود. از نظر فصل ها هم این درد در فصل سرما بیشتر نمود می کند و با 

محیط گرم و فصل گرما، کاهش پیدا می کند.

یک فوق تخصص بیماری های گوارش و کبد :

بیماری "کبد چرب" قابل درمان است؟
یک فوق تخصص بیماری های گوارش و کبد نحوه درمان کبد چرب را تشریح کرد.

دکتر سید موید علویان درباره نحوه درمان بیماری کبدچرب، گفت: اولین سوالی که 
برای مبتلایان به کبد چرب مطرح می شود، این است که آیا بیماری کبد چرب قابل درمان 
است؟. باید توجه کرد که رفع علل ایجاد کننده کبد چرب می تواند در اصلاح آن موثر باشد. 
بر همین اساس با کاهش وزن در افراد چاق و تغییر در شیوه زندگی مانند افزایش فعالیت 
جسمانی، پیاده روی، اصلاح رژیم غذایی، قطع مصرف مشروبات الکلی و کنترل دقیق قند 

خون با کمک پزشک می توان در جهت درمان این بیماری نتیجه مطلوبی به دست آورد.
وی افزود: در برخی موارد برای کنترل کبد چرب و با توجه به شدت عارضه از داروها هم 
استفاده می شود، اما باید توجه کرد که علی رغم تجویز دارو هنوز هم کاهش وزن و تغییر در 
شیوه زندگی از ارکان اصلی درمان بیماری کبد چرب به شمار می روند. البته برای به دست 
آوردن وزن ایده آل و کاهش وزن در بیماران چاق، مشکلات زیادی وجود دارد. بنابراین باید 

توجه کرد که کاهش وزن باید به صورت تدریجی و متعادل انجام شود.
علویان با بیان اینکه ثابت شده که کاهش وزن در درمان کبد چرب و طبیعی شدن 
آنزیم های کبدی موثر است، افزود: البته برای کاهش وزن اقداماتی چون محرومیت غذایی 
توصیه نمی شود، بلکه باید مواد پروتئینی و مواد مغذی را به مقدار کافی مصرف کرد؛ چراکه 
در موارد محرومیت غذایی مقادیر بیشتری چربی از بافت های چربی محیطی وارد خون و 

سپس کبد شده و این موضوع سبب بدتر شدن وضعیت کبد بیمار خواهد شد.
وی با اشاره به نقش ورزش در درمان کبد چرب، گفت: مردم باید بدانند که انجام تمرینات 
ورزشی مختص گروه یا قشر خاصی از جامعه نیست، بلکه جوانان، سالمندان، مردان، زنان 
و ... باید ورزش کنند. زیرا ورزش تاثیر جدی در جلوگیری از ابتلا به بسیاری از بیماری ها و 
حفظ سلامت جسم و حتی روح آدمی دارد. از طرفی وزن ایده آل تنها با تمرینات ورزشی و 
رژیم غذایی مناسب و صحیح به دست می آید. ورزش هر چند به میزان اندک، ولی مداوم و 

روزانه در طول یک سال موجب کاهش وزن قابل توجه در افراد چاق خواهد شد.
علویان تاکید کرد: باید بدانیم که ورزش فقط برای کاهش وزن مقطعی شما موثر نیست، 
بلکه شما برای تنظیم فعالیت های متابولیک بدن و دستیابی به حس شادابی و نشاط 
نیازمند ورزش هستید. در عین حال فعالیت های ورزشی باید منظم و به صورت 30 تا 45 

دقیقه در روز یا حداقل سه تا چهار بار در هفته همراه با افزایش ضربان قلب باشد.
وی با بیان اینکه می توان ورزش کردن را با پیاده روی تند آغاز کرد، گفت: بر اساس 
مطالعات مشخص شده که مردان از زنان پرتحرک ترند. همچنین شیوع کم تحرکی در 
خانواده های پر درآمد بیشتر از خانواده های کم درآمد است؛ چرا که در خانواده های پردرآمد 

کارهای بیشتری به صورت اتوماتیک و جابجایی به کمک وسایل نقلیه انجام می شود.

یک رژیم غذایی متعادلِ حاوی میوه ها و سبزیجات تازه، که به 
طور طبیعی کم سدیم هستند، می توانند به کاهش خطر ابتلا به 
بیماری های کلیوی کمک کنند. در اینجا 8 تا از بهترین مواد غذایی 
برای سالم نگه داشتن کلیه ها آورده شده است. با ما همراه باشید...
کلیه های شما، دو عضو لوبیایی شکل در بدنتان هستند که به 
عنوان یک سیستم تصفیه طبیعی برای بدنتان عمل می کنند. 
آن ها به از بین بردن مواد زائد و سموم از خون، تعادل الکترولیت ها 
و همچنین تولید هورمون ها کمک می کنند. این دو اندام کوچک 
بنابراین  دارند.  اساسی  نقش  خون  فشار  تنظیم  در  همچنین 
اطمینان از عملکرد صحیح کلیه هایتان برای سلامتی کلی بدن 

مهم است. 
اغلب افراد می توانند کلیه های خود را با خوردن یک رژیم غذایی 
سالم و هیدراته نگه داشتن بدن، سالم نگه دارند؛ با این حال، 
برخی ادعا می کنند غذاهای خاصی وجود دارد که می تواند به 
بهبود پاکسازی طبیعی و سلامت بهتر کلیه ها کمک کنند. در واقع 
سم زدایی کلیه ها می تواند در مقابله با عفونت کلیه و سایر مشکلات 

کلیوی به شما کمک کند.
اصولًا، یک رژیم غذایی متعادل با میوه ها و سبزیجات تازه که به 
طور طبیعی کم سدیم هستند می تواند موجب کاهش خطر ابتلا 
به بیماری های کلیوی شود. موارد دیگری که می توانند به سلامت 
کلیه هایتان کمک کنند عبارت اند از: نوشیدن آب کافی، فعالیت 
بدنی مناسب، حفظ وزن سالم، سیگار نکشیدن، نظارت بر سطح 
کلسترول و کنترل فشارخون و قند خون. پاکسازی کلیه: مواد 

غذایی و نوشیدنی هایی که کلیه هایتان را سالم نگه می دارند
*گل کلم

گل کلم گیاهی مغذی است که در بین دیگر افراد خانواده اش 
فیبر، ویتامین C، ویتامین K، ویتامین B و فولات بیشتری دارد. 
این ترکیبات می توانند با تقویت سم زدایی بدن به کاهش خطر ابتلا 
به بیماری ها کمک کنند. این ماده ی غذایی خوشمزه است و در 
انواع مختلفی از دستورالعمل های آشپزی قابل استفاده است. 
پوره ی گل کلم یک جایگزین بسیار خوب برای سیب زمینی در 

غذاهاست.
*سفیده تخم مرغ

سفیده تخم مرغ برای افرادی که رژیم کلیوی را رعایت می کنند 
یک انتخاب عالی است؛ زیرا حاوی مقادیر قابل توجهی از پروتئین 
غذایی  ماده ی  این  است.  کلیه  برای  مناسب  و  بالا  کیفیت  با 
همچنین برای افرادی که تحت دیالیز قرار می گیرند و نیاز به دریافت 
پروتئین بالاتری دارند اما باید فسفر را کاهش دهند، مناسب است.
چای هایی که می توانند به شما در سم زدایی از کلیه ها کمک 
کنند، عبارت اند از چای گزنه، چای قاصدک و چای ریشه بابا آدم. 
می توانید برای پاکسازی کلیه ها این چای ها را به خوردنی های 
روزمره تان اضافه کنید؛ اما یادتان باشد در مصرف آن ها زیاده روی 

نکنید
*توت ها و آلبالو گیلاس ها

انواع توت از جمله زغال اخته، توت فرنگی و تمشک مملو از مواد 
مغذی ضروری و ترکیبات آنتی اکسیدانی هستند که می توانند به 
محافظت در برابر بیماری هایی مانند بیماری های قلبی، دیابت، 

توت ها  انواع  و کاهش شناختی کمک کنند.  برخی سرطان ها 
سدیم، فسفر و پتاسیم کمی دارند که آن ها را تبدیل به مواد غذایی 
کلیه دوست می کند. تحقیقات نشان داده است مصرف روزانه 
آلبالو گیلاس و زغال اخته تا دو هفته علائم UTI را کاهش می دهد. 

می توانید آن ها را شکل خشک شده یا تازه مصرف کنید.
*انگور قرمز

سایر  و   C ویتامین  زیادی  مقادیر  حاوی  قرمز  انگور 
شده  داده  نشان  که  فلاونوئیدهاست  ویژه  به  آنتی اکسیدان ها، 
التهاب را کاهش می دهند. این میوه ی شیرین همچنین منبع 
خوبی از رزوراترول، نوعی فلاوونوئید، است که سلامت قلب را بهبود 

می بخشد و از دیابت محافظت می کند.
*ماهی چرب

ماهی های چرب مانند سالمون و تن، سرشار از اسیدهای چرب 
امگا 3 هستند، که به چند دلیل ممکن است برای سلامتی شما 

مفید باشند. آن ها همچنین منبع بسیار خوبی از پروتئین هستند 
که سلامت قلبتان را بهبود می بخشند. طبق نظر بنیاد ملی کلیه، 
چربی های امگا 3 می توانند باعث کاهش سطح چربی خون و 
همچنین کاهش مختصری در فشار خون که عامل خطری برای 
بیماری های کلیوی هستند، شوند. بنابراین، یافتن راه های طبیعی 
برای کاهش فشار خون و سایر عوامل خطرزا می تواند در طولانی 

مدت از کلیه ها محافظت کند.
*چای ها

که  معتادند درحالی  فنجان چایشان  نوشیدن  به  افراد  برخی 
برخی دیگر از آن به عنوان دارویی برای درمان سردرد استفاده 
می کنند. چای ها برای پاکسازی کلیه ها نیز مفیدند. شما می توانید 
همان طور که از نوشیدن یک فنجان چای لذت می برید همزمان 
سلامت کلیه تان را نیز بهبود ببخشید. چای هایی که می توانند به 
شما در سم زدایی از کلیه ها کمک کنند، عبارت اند از چای گزنه، 
چای قاصدک و چای ریشه بابا آدم. می توانید برای پاکسازی کلیه ها 
این چای ها را به خوردنی های روزمره تان اضافه کنید؛ اما یادتان 

باشد در مصرف آن ها زیاده روی نکنید.
*برخی آبمیوه ها

مصرف آب میوه های تازه ی خانگی بدون شکر یا نمک اضافه 
می توانند به شما در حفظ سلامت کلیه هایتان کمک کرده و باعث 
پاکسازی کلیه ها شوند. میوه هایی مانند لیمو، پرتقال و ملون ها 
)مانند هندوانه و طالبی( که حاوی اسیدسیتریک هستند را انتخاب 
کلیوی  سنگ های  تشکیل  از  می توانند  آب میوه ها  این  کنید. 
جلوگیری کنند. مصرف روزانه فقط یک فنجان از این نوشیدنی ها 

به سلامت کلیه هایتان کافی خواهد بود.
*اسفناج و دیگر سبزیجات برگ سبز

سبزیجات برگ سبز دارای مزایای سلامتی فوق العاده ای هستند. 
توصیه می شود سبزیجات برگ سبز را به رژیم غذایی تان اضافه 
حاوی  اسفناج  کنید.  دریافت  را  لازم  مغذی  مواد  تمام  تا  کنید 
سم زدایی  به  که  است  ضروری  ویتامین های  و  آنتی اکسیدان ها 
از کلیه ها کمک می کند. اگر برای سلامت کلیه هایتان اسفناج 
می خورید، حتماً آن را در حد اعتدال مصرف کنید. اسفناج زیاد 

می تواند خطر ابتلا به سنگ کلیه را افزایش دهد.

اگر می خواهید از بیماری های کلیوی پیشگیری کنید...
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هواگرد یا شی ناشناس پرنده؟

اگرچه تاکنون هیچ شواهد علمی مبنی بر وجود بیگانگان وجود ندارد، اما بازهم این 
موضوع برای افراد بسیاری جذاب است برای مثال اخیرا یک پژوهشگر رومانیایی هواگردی 
ساخته است که در نگاه اول ممکن است از دیدن آن شوکه شوید چراکه بسیار شبیه یک شی 

ناشناس پرنده است.
به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، "رازان سابی" ) Razan Sabie( پژوهشگر رومانیایی 

پس از دو دهه تلاش یک هواگرد توسعه داده که شبیه یک شی ناشناس پرنده است.
رازان سابی هواگرد مذکور را "شی پرنده تمام جهت" )ADIFO(  نامیده است. این هواگرد 
 Iosif( "بشقاب پرنده مانند حاصل 20 سال تلاش این پژوهشگر و همکارش "لوسیف تاپوسو
Taposu( دانشمند سابق "موسسه ملی تحقیقات هوافضای رومانی" و "رئیس آیرودینامیک 

نظری در موسسه ملی هواپیمایی" است.
هواگردبه هر وسیله ای که توان پرواز در جو را داشته باشد، گفته می شود. هواگرد، ماشینی 
است که می تواند با کمک هوا پرواز کند. این ماشین، برای غلبه بر نیروی جاذبه از نیروی 
ایستا یا نیروی پویای یک هَوابُر استفاده می کند و در اندک مواردی نیز از نیروی موتورهای 

جت استفاده می کند.
سابی در گفتگو با "Vice " گفت: آیرودینامیک یا هواپویش این هواگرد نتیجه بیش از دو 
دهه تلاش ما است. آیرودینامیک یا هواپویش، شاخه ای از دینامیک گازها و در حالت کلی تر 

دینامیک سیالات است که به بررسی رفتار جریان هوا و اثر آن بر اجسام متحرک می پردازد.
سازندگان این هواگرد اظهار کردند همانطور که از ظاهر این وسیله مشخص است ما از 
یک شی فرازمینی برای ساخت آن الهام گرفتیم. شکل دیسک مانند بالای این هواگرد را 
نیز با الهام از حرکت ماهی واره دلفین ساخته اند. چهار فن هوادهی که در قسمت زیرین 
و چند موتور که در قسمت عقب این هواگرد تعبیه شده است این شی پرنده تمام جهت را 

قادر به پرواز می کند.

باریک ترین طلای جهان تولید شد
محققان از تولید باریک ترین طلای جهان خبر داده اند که ضخامت آن به تنها دو اتم می 

رسد. این موفقیت تحولی در تولید وسایل الکترونیکی ایجاد خواهد کرد.
محققان با هدف کوچک تر کردن هر چه بیشتر وسایل الکترونیکی همیشه درصدد یافتن 
راه هایی برای کوچک تر کردن ابعاد فلزات مورد استفاده بدین منظور هستند. پژوهشگران 
دانشگاه لیدز، بعد از بررسی های بسیار موفق شده اند طلایی دو بعدی که متشکل از تنها دو 
اتم است را تولید کنند. این طلا از نظر شکل ظاهری و خصوصیات مشابه با گرافن است که 
به علت رسانایی بسیار و ضخامت اندک در صنعت الکترونیک مورد توجه قرار دارد. ضخامت 
طلای یادشده به تنها 0.4۷ نانومتر می رسد و لذا یک میلیون بار باریک تر از ناخن انگشت 
انسان است. در این طلا دو لایه اتم بر روی یکدیگر سوار شده اند و برای تسهیل پیوند دادن 
این دو اتم از اسید کلرواوریک استفاده شده است. این طلای منعطف علاوه بر صنعت 

الکترونیک در حوزه نانو هم کاربرد خواهد داشت.

محققان در یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق به 
نانو از  با استفاده از فناوری  ابداع سیستمی شدند که 
اکسید شدن ظروف مسی جلوگیری کرده و زیبایی آن را 

ماندگار می کند.
سید وحید نبوی، مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان 
در خصوص یکی از محصولات خود که در زمینه نانومس 
است به خبرنگار مهر گفت: به دلیل اینکه همواره ظروف 
و قطعات مسی بعد از مدت زمانی کوتاه اکسید شده و 
رنگ آن تیره می شود برخی مخاطبان خود را از دست می 
دهد. وی با اشاره به یکی از مشکلات ظروف مسی افزود: 
مشکل اصلی مس این است که در کوره ذوب از ضایعات 
مس با خلوص پائین )حدود 96 درصد( استفاده می شود 
و از طرفی ورق مس تولید شده دارای کیفیت و خلوص 
پائین هستند که این موضوع مشکلات زیادی را در فرآیند 

تولید ظروف مسی ایجاد می کند.
وی ادامه داد: در حال حاضر تولید کنندگان ظروف 
مسی با مشکلات فراوانی از جمله  سرعت و کیفیت پائین 
تولید، اکسید شدن ظروف و کنترل کیفی ضعیف در 

تولید روبرو هستند.
وی ادامه داد: از این رو تولید کنندگان ظروف مسی 
امکان صادرات را ندارند و نمی توانند  رقابت با ظروف مس 

وارداتی تُرک را در بازار داخلی داشته باشند.
ندیر این شرکت دانش بنیان افزود: همچنین از سوی 
دیگر رطوبت باعث تسریع فرآیند اکسید شدن و تغییر 
رنگ در ظروف مسی می شود که این مشکل در شهرهای 
شمالی و جنوبی کشورمان نیز وجود دارد از این رو نمی 

توانند از این ظروف استفاده کنند. 
وی افزود: با این تفاسیر درصدد آمدیم تا دستگاهی 
تولید کنیم که ظروف نانومس تولید و پوشش دهی کند 
که این مشکلات برطرف شود. وی با بیان اینکه نانو مسی 
خش،  ضد  شود  می  تولید  دستگاه  این  واسطه  به  که 
آنتی باکتریال، مقاوم به حرارت مستقیم است و قابلیت 
شستشو در ماشین ظرفشویی را دارد، گفت:امکان تولید 
اشکال منحصر به فرد، امکان ترکیب مس با سایر متریالها 
)بلور، چینی و ...(، قابلیت تولید انبوه از ویژگی های 

دستگاهی است که طراحی کرده ایم.
مدیر این شرکت  با بیان اینکه یکی از مراحل تولید 
ظروف مسی، پرداخت و یا پولیش کاری است که در روش 
سنتی با استفاده از نمد و صابون پرداخت انجام شده و 
بسیار زمان بر و پر دردسر است، بیان کرد: این دستگاه 
این امکان را به تولید کننده ظروف مسی می دهد که با 
سرعت بسیار بالا و کاهش هزینه تمام شده با کمترین 

استفاده از نیروی انسانی انواع ظروف مسی را پرداخت 
و براق کند.

نبوی اظهار کرد: بسیاری از تولید کنندگان به دلیل 
اینکه نمی توانند داخل برخی ظروف مسی مانند پارچ، 
قندان، میوه خوری، شکلات و آجیل خوری، گلدان، را با 
روش سنتی پرداخت کنند مجبور به سفیدکاری داخل آن 
می شوند که موجب افزایش هزینه و زمان تولید می شود

وی تاکید کرد؛ اما با استفاده از سیستم جدید پرداخت 
ظروف مسی، می توان داخل این ظروف را پرداخت و 
براق کرده و سپس با استفاده از سیستم نانو مس براقیت 
آن را ماندگار کرد. نبوی اضافه کرد: سیستم نانو مس با 
استفاده از فناوری نانو می تواند ضمن از بین بردن اکسید 
و سیاهی سطح ظروف، براقیت و زیبایی ظروف را ماندگار 
کرده و موجب افزایش فروش مس و فراهم شدن امکان 

صادرات آن به سایر کشورها شود. 
وی با اشاره به مزایای محصول نهایی که با استفاده از 
این دستگاه تولید یا پرداخت می شود، گفت: ضد خش 
بودن،سیستم اکسید گیری و شستشوی ظروف، دارای 
امکان  مسی(،  ظروف  مفید  خواص  )حفظ  مس  یون 
انبارداری،  و  انبوه  تولید  امکان  صادرات ظروف مسی، 
قابلیت اجرا روی انواع ظروف مسی و برنجی از مزایای 
محصولی است که به تولید رساندیم و در تولید ظروف 
مس یا پرداخت آن به کار می رود. وی با تاکید بر اینکه 
با استفاده از این سیستم می توان زیبایی و جلوه ظروف 
مسی را چند برابر کرد، گفت: این سیستم با امکان چاپ 
طرح های رنگی بر روی ظروف مسی تخت مثل سینی و 
گرد مانند گلدان، جلوه ای شبیه به ظروف مینا کاری و 
خاتم کاری ایجاد کره و ارزش افزوده و زیبایی فوق العاده 
ای را به ظروف مسی اضافه می کند. این مدیر شرکت 
دانش بنیان ادامه داد: از مزایای این روش می توان به 
کیفیت طرح و چاپ فوق العاده زیبا، سرعت بالای اجرا، 
امکان چاپ طرح های سفارشی، مناسبتی و سازمانی بر 
روی ظروف مختلف اشاره کرد. وی گفت: این تکنیک 
امکان استفاده در ظروف برنجی و برنزی ، لوستر و آینه و 

شمعدان و مجسمه های برنجی و برنزی را نیز دارد.

یک استارت آپ کالیفرنیایی با استفاده از پروتئینی در خون جوانان دارویی ابداع کرده که 
طی آزمایش ها از پیشرفت زوال عقل در بیماران مبتلا به آلزایمر جلوگیری کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، در یک آزمایش کلینیکی پس از آنکه بیماران 
مبتلا به آلزایمر دارویی دریافت کردند که از خون جوانان به دست آمده بود. آنها به مدت 6 
ماه قدرت ذهنی و حافظه خود را حفظ کردند. این در حالی است که در وضعیت معمول 
در چنین بازه زمانی زوال عقل این بیماران گسترده تر می شود. استارت آپ کالیفرنیایی 
Alkahest یکی از شرکت هایی است که امید دارد با هماهنگ سازی پروتئین های خون 
جوان، آلزایمر و بیماری های دیگری که با سن مرتبط هستند را از بین ببردند.  آزمایش ها 
روی حیوانات و در آزمایشگاه نشان داد این پروتئین ها می توانند پوشش های عصب ها را 
ترمیم کنند. اکنون دانشمندان این شیوه را روی انسان ها نیز آزمایش کرده اند. آزمایش 
های اولیه نشان می دهد پس از درمان با این دارو، قدرت یادآوری مبتلایان به آلزایمر بهبود 
یافته است.  طبق بیانیه این شرکت آزمایش ها نشان داد میزان زوال عقل بیماران مبتلا به 
مراحل اولیه آلزایمر  6 ماه پس از دریافت درمان، بسیار کمتر از حد پیش بینی شده بود. 
در برخی موارد نیز پیشرفتی در این بیماری مشاهده نشد.  در این طرح  با پرسش هایی 

از بیماران درباره یاد آوری کلمات، رسم شکل، انجام یک محاوره، پیروی از دستورات و به 
یادآوری اطلاعات میزان قدرت عقل و حافظه آنها آزمایش شد.  در کل نتیجه آزمایش ها 
نشان داد پس از این درمان میزان تغییرات بسیار اندک بوده و در برخی موارد اصلا تغییری 
مشاهده نشده است.  البته در این گزارش هیچ گونه جزئیاتی منتشر نشده و تایید دارو از 
سوی سازمان غذا و داوری آمریکا به دلیل  ماهیت جنجالی آن نیز مشخص نیست. این دارو 

که GRF6019 نام دارد با تقطیر پروتئین های  پلاسمای خون افراد جوان تولید می شود.

راکت لب طرح خود را برای بازیافت موشک هایش اعلام کرده است. این شرکت تصمیم 
دارد به وسیله یک بالگرد قسمت اول موشک را میان زمین و آسمان به قلاب بیندازد.

 اسپیس ایکس تنها شرکتی نیست  که سعی دارد با بازیافت موشک های خود از آنها 
دوباره استفاده کند. در همین راستا شرکت »راکت لب« که در ارسال موشک های کوچک 
به آسمان پیشتاز است، نیز  از طرح هایی برای بازیافت قسمت اول موشک الکترون خود 

رونمایی کرده است.

طبق این استراژی  راکت لب قصد دارد به وسیله یک هلی کوپتر قسمت اول موشک را 
میان زمین و آسمان بگیرد. در حقیقت بالگرد طی فرود قسمت اول موشک چتر نجات آن را 
به قلاب می اندازد. این روش به اندازه شیوه های اسپیس ایکس ساده نیست اما در صورت 
موفقیت آمیز بودن، کارآمد خواهد بود.  البته راکت لب از هم اکنون فعالیت هایی را آغاز کرده 
اما به نظر نمی رسد تا 3 پرتاب آتی این شرکت طرح مذکور اجرا شود. احتمالا فرایند بازیافت 

موشک در سال آینده اجرایی می شود.

ظروف مسی با فناوری نانو تولید می شوند

خون جوانان آلزایمر را درمان می کند

طرح بازیافت موشک میان زمین و آسمان!

متخصص جراحی عمومی و فوق تخصص جراحی قفسه 
سینه با اشاره به اینکه سرطان سینه در میان زنان جوان 
ایرانی افزایش یافته است، گفت: انجام ماموگرافی سبب 

ابتلا به سرطان سینه نمی شود.
داوود محمدی، عضو هیات علمی و استادیار دانشگاه 
علوم پزشکی قزوین درباره سرطان سینه اظهار داشت: این 
سرطان جزو یکی از شایع ترین سرطان ها در میان زنان در 
جهان به شمار می رود به طوری که در ایالات متحده از هر 
12 زن یک نفر مبتلا به این سرطان می شود. در ایران هر 
چند آمار دقیقی در این زمینه وجود ندارد ولی امروزه شاهد 
بروز آن در میان جوانان هستیم. وی با اشاره به اینکه در 
کشورهایی همچون چین ژاپن و سایر کشورهای آسیای 
شرقی میزان بروز سرطان سینه کمتر از کشورهای غربی به 
دلیل ژنتیک و رژیم غذایی است، گفت: متأسفانه در کشور 
ما این سرطان رشد زیادی در میان جوانان داشته است که 
غربالگری به موقع و افزایش آگاهی افراد جامعه می تواند در 

پیشگیری و درمان به موقع موثر واقع شود. این متخصص 
جراحی عمومی بیان داشت: زنانی که سابقه فامیلی ابتلا به 
سرطان سینه نداشته باشند و یا دارای دوره های شیردهی 
بوده و فرزندآوری داشته اند احتمال ابتلای آنها به سرطان 
سینه کمتر است ولی به طور کلی این زنان به ویژه کسانی 
که سابقه فامیلی ابتلا به این سرطان دارند باید در سن 35 
سالگی نسبت به انجام یک ماموگرافی پایه اقدام کنند و پس 
از 40 سالگی نیز هر  یک تا دو سال یکبار این آزمایش برای 
آنها تکرار شود. محمدی با اشاره به اینکه انجام ماموگرافی 
باعث سرطان سینه نمی شود، گفت: میزان اشعه ماموگرافی 
ناچیز است و اگر حتی از 40 تا ۷0 سالگی هر سال انجام 
گیرد تاثیر منفی بر بدن فرد نداشته چرا که مجموع اشعه 
ماموگرافی حتی از  سی تی اسکن نیز کمتر است. وی بیان 
داشت: درد اغلب نشانه ای از خوش خیم بودن ضایعات 
سینه است که می تواند حکایت از یک کیست ساده یا توده 
خوش خیم داشته باشد ولی برای اینکه قاطعیت نسبت به 

این موضوع داشته باشیم باید نسبت به انجام سونوگرافی و 
ماموگرافی اقدام کردند البته این مسئله صددرصد خوش 
خیم بودن را تایید نمی کند و نیاز است که جراح نیز از 
بیمار را معاینه کند. این فوق تخصص جراحی قفسه سینه 
خاطرنشان کرد: همچنین خود افراد نیز باید از سن 20 
سالگی به بعد نسبت به بررسی سینه اقدام کرده و به عبارتی 
خودآزمایی انجام دهند همچنین این مسئله توسط جراح 
در سن 20 سالگی صورت گیرد و از 40 سالگی به بعد نیز هر 
سال پزشک معاینه از سینه را انجام دهد. محمدی گفت: در 
صورتی که فرد سابقه فامیلی ابتلا به سرطان سینه نداشته 
باشد پس از انجام معاینات و ماموگرافی و تایید پزشک می 
توان نگرانی خاصی نداشت ولی در غیر این صورت پزشک 
نسبت به انجام بیوپسی بیمار را توصیه کرده که این اقدام 
توسط جراح یا تحت گاید سونوگرافی انجام می گیرد و نمونه 
پس از بیوپسی به پاتولوژی ارسال می شود که مشخص شود 

که آیا توده خوش خیم  یا بدخیم است.

معاون توسعه سلامت دفتر طب ایرانی وزارت بهداشت  گفت :در روزهای گرم تابستان، 
تغذیه عامل بسیار مهمی برای جلوگیری از گرمازدگی و خنک شدن افرد است.

دکتر نفیسه حسینی یکتا ضمن تاکید بر لزوم توجه به حرارت بدن در تابستان، گفت: یکی 
از مواردی که می توان با توجه به آن حرارت بدن را در تابستان کنترل کرد، توجه به نوع تغذیه 
در این فصل است. با توجه به اقلیم و گرمای خاص هر منطقه، نوعی از تغذیه مورد توجه 
قرار می گیرد. وی افزود: مصرف آب دوغ خیار در فصل گرما از عادت های دیرینه ایرانیان 
است. ترکیبی از ماست به همراه خیار، گل سرخ، نعنا، کشمش و گردو این غذا را تشکیل 
می دهد. این غذا علاوه بر آنکه باعث تعدیل طبع گرم بدن می شود، به علت وجود برخی از 
مواد تشکیل دهنده اش، خواص دیگری نیز دارد. گل سرخ موجود در آب دوغ خیار، خاصیت 
پاکسازی بدن را دارد. نائب رییس انجمن علمی طب سنتی ایران ادامه داد: مصرف سوپ 
جو در رژیم غذایی هفتگی را نیز توصیه می کنیم؛ چراکه جو دارای طبع سرد و تر بوده و 
می تواند مقابل طبع گرم و خشک تابستان قرار گیرد. وی با تاکید بر اینکه پرخوری در فصل 
تابستان به هیچ عنوان توصیه نمی شود، افزود: مصرف شربت زرشک، عناب، تمرهندی و 
همچنین مصرف میوه های فصل مانند گوجه سبر و آلو می تواند طبع گرم فصل تابستان را 

بویژه برای آنان که خودشان هم طبع گرم و خشک دارند، تعدیل کند.
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علی لاریجانی:
 ساخت و ساز ساختمان ها باید براساس ضوابط باشد

 رئیس مجلس شورای اسلامی درخصوص لایحه اصلاح ماده ۱۰۰ شهرداری گفت: 
تصمیم حذف اصل جرائم ماده ۱۰۰ خوب است و ساخت و سازها باید بر اساس ضوابط 
باشد که در صورت اجرایی شدن این موضوع تخلف های ساختمانی هم کاهش خواهد 

یافت. 
علی لاریجانی در دیدار اعضای هیات مدیره سازمان نظام مهندسی این استان، در 
خصوص موضوع مجریان ذیصلاح نیز افزود: به نظر می رسد حضور یک سازنده متخصص 
و دارای صلاحیت های لازم در ساخت و سازها منطقی باشد که باید الزامی شدن این مساله 

را در شورای عالی استان ها و یا در وزارت کشور دنبال کنیم.
وی همچنین با اشاره به موضوع اصلاح قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان اظهار 
داشت: نظام مهندسی قم اشکال ها و پیشنهادهای خود را در خصوص هر یک از بندهای 

اصلاحیه این قانون ارائه دهد.
لاریجانی در ادامه با تاکید بر تلاش برای روان سازی کار مردم اظهار داشت: باید برای 

افرادی که قصد دارند برای خودشان مسکنی بسازند تسهیلاتی در نظر گرفت.
وی ابراز داشت: در زمینه موضوع های معماری اسلامی و همچنین سبک زندگی، نظام 
مهندسی کار تخصصی در این زمینه ها می تواند انجام دهد و اگر در جایی نیز نیاز به قانون 

بود مجلس شورای اسلامی از آن حمایت خواهد کرد.
وی گفت: ساخت وسازها چه در معماری داخلی و چه خارج از ساختمان باید به گونه 
ای باشد که آرامش خانواده در آن حفظ شود و اشراف های دیگران به درون منازل باید 
به حداقل برسد. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی همچنین گفت: برقراری 
تناسب میان پذیرش دانشجویان در رشته های مختلف و نیازهای کشور همواره مورد بحث 
بوده است و جا دارد سازمان نظام مهندسی ساختمان کار کارشناسی جامعی در زمینه 
نیاز کشور به مهندسان داشته باشد و این مطالعات نیز در اختیار مجلس قرار گیرد تا در 
کمیسیون های مختلف از جمله کمیسیون آموزش و عمران و همچنین مرکز پژوهش ها 
مورد بررسی قرار گیرد. در ابتدای این دیدار نیز امین مقومی رئیس سازمان نظام مهندسی 
ساختمان قم به تشریح فعالیت های این سازمان و ارائه گزارشی از آخرین وضعیت عرصه 

صنعت ساختمان در استان پرداخت.
  

معاون وزیر راه و شهرسازی: 

به نوسازی مسکن درقم توجه نشده است
 معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در برنامه اجرایی ستاد بازآفرینی شهری قم به نوسازی 

مسکن بی توجهی و در مقابل طرح هایی تعریف شده که فاقد اولویت است. 
سید محمد پژمان در جلسه شورای سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم حضرت 
معصومه)س( بر لزوم توجه به اولویت بافت های فرسوده برای بازآفرینی شهری در قم و 
استفاده بهینه از اراضی استانی به منظور اجرای برنامه ملی بازآفرینی شهری پایدار تاکید 
کرد. وی ادامه داد: هیچ یک از طرح هایی که در قم طراحی شده با سیاست های محوری 

رئیس جمهوری و دولت برای نوسازی بافت ها و خانه های مسکونی متناسب نبوده است.
وی با تاکید بر ضرورت اجرای طرح هایی که با منابع موجود، قابلیت تکمیل و بهره برداری 
داشته باشد، گفت: کشور از طرح های نیمه تمام آسیب جدی متحمل شده، بنابراین 
ضروری است تعریف طرح های جدید متوقف شود و به جای آن طرح نوسازی مسکن 
در دستور کار قرار گیرد. پژمان با اشاره به وجود ۵۰۰ هزار میلیارد تومان طرح نیمه تمام 
عمرانی در کشور، افزود: این طرح ها نه تنها ارزش افزوده ای برای شهروندان و مردم نداشته 
بلکه منابع مالی را نیز به هدر داده است بنابراین باید تعریف طرح های جدید متوقف شود 
و به جای آن طرح نوسازی مسکن در دستور کار قرار گیرد. معاون وزیر راه و شهرسازی با 
تاکید بر اینکه واگذاری زمین حتما باید منجر به ساخت مسکن شود، تصریح کرد: تحت 
هیچ شرایطی با خام فروشی زمین موافق نیستیم و اراضی در گام اول باید آماده سازی و در 
گام دوم وارد تولید مسکن شود. وی با اشاره به قرار دادن اراضی ۴۸ و ۳۲ هکتاری ملی 
در اختیار استان قم برای اجرای طرح های بازآفرینی شهری، گفت: باید در جهت کسب 
بهترین نتایج و تسریع در روند اجرای طرح های بازآفرینی از این اراضی استفاده شود. 
معاون وزیر راه و شهرسازی پس ازاین جلسه به منظور بازدید از محله دروازه ری شهر قم 
راهی این محله شد و در دیدار با تعدادی از ساکنان در خصوص جلب مشارکت آن ها برای 

نوسازی واحدهای مسکونی گفت وگو کرد.

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان:

رهاسازی آب زاینده رود با هدف تأمین آب 
مورد نیاز کشاورزان است 

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان  اظهار کرد: ورودی به سد 
زاینده رود از ابتدای سال جاری تاکنون یک میلیارد و ۸۴۲ میلیون متر مکعب بوده و 
پیش بینی می کنیم با آب شدن برف ها این میزان به یک میلیارد و 9۲۰ میلیون متر مکعب 

برسد.
حسن ساسانی در نشست خبری خود در پاسخ به این سؤال که چرا جریان آب در زاینده 
رود مداوم نیست، عنوان کرد: رهاسازی آب در زاینده رود با هدف تأمین آب در مورد نیاز 
کشاورزان انجام می شود، در سال های گذشته رهاسازی آب تنها برای یک نوبت بوده و در 

سال 97 این رهاسازی انجام نشد اما در بهمن ماه آبی را برای کشاورزی رها کردیم.
وی ادامه داد: سال آبی را با ۱7۰ میلیون متر مکعب شروع کردیم و ورودی آب افزایش 
نیافته بود اما مقرر شد در صورتی که ذخیره آبی به ۲۸۰ میلیون متر مکعب رسید ۱۱۰ 

میلیون متر مکعب آب به کشاورزان بدهیم که با افزایش بارش ها این کار را انجام دادیم.
ساسانی خاطرنشان کرد: در تابستان رهاسازی آب به صورت سه بازه ۲۰ روزه برای 
کشاورزان شرق و سه بازه ۱۵ روزه برای کشاورزان غرب در دستور کار بود تا کشاورزان 
کشت مطلوبی داشته باشند. معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای با اشاره به 
موضوع افت فشار و قطعی آب در برخی مناطق حوزه آبریز زاینده رود تصریح کرد: بیشینه 
ظرفیت انتقال آب در تصفیه خانه باباشیخ علی ۱۲ متر مکعب بر ثانیه است که از این میزان 
۸۰۰ لیتر بر ثانیه برای شهرستان مبارکه و مابقی از طریق تونل اشترجان منتقل می شود، 
نیاز شهر اصفهان ۱۴ متر مکعب بر ثانیه است که مابه التفاوت آن را شرکت آبفا از چاه های 
آب تامین می کرد اما به دلیل عدم آبدهی کافی چاه ها ناشی از کاهش ارتفاع آب زیرزمینی 
با مشکل تامین آب مواجه هستیم.  وی افزود: احداث تونل گلاب دو به پایان رسیده است 
اما برای پایان سامانه دوم آبرسانی به ۲ هزار و 6۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم، دولت 
این طرح را ذیل تبصره ۱9 قرار داده که نیاز به مشارکت بخش خصوصی برای تکمیل دارد.

مدیرکل بیمه تامین اجتماعی استان قم:

۲ هزار تَن از بانوان قم تحت پوشش بیمه زنان 
خانه دار هستند

مدیرکل بیمه تامین اجتماعی استان قم گفت: بیش از ۲ هزار تَن از بانوان این استان 
تحت پوشش بیمه زنان خانه دار قرار گرفته اند و از خدمات درمانی و بازنشستگی بهره مند 

می شوند. 
علی اصغر دادخواه افزود: بیمه زنان خانه دار در قالب بیمه مشاغل آزاد است و متقاضیان 

می توانند با مراجعه به شعب تامین اجتماعی، درخواست بیمه زنان خانه دار نمایند.
وی اضافه کرد: زنان خانه دار با حداقل ۱۵ و حداکثر ۴۵ سال سن می توانند تحت 
پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار گیرند و این بیمه با سه درصد ۱۲، ۱۴ و ۱۸ به متقاضیان 
ارائه می شود. وی با بیان اینکه ۱۸ درصد بیمه از کارافتادگی نیز دارد، خاطرنشان کرد: 
زنان خانه دار در صورت درخواست دفترچه درمان نیز می توانند با پرداخت مبلغی اضافه 
از خدمات درمانی بیمه تامین اجتماعی برخوردار شوند. به گفته دادخواه، همه مزایای 
بیمه کارگری به غیر از غرامت دستمزد در بیمه زنان خانه دار ارائه می شود و به نسبت تعداد 
سال های پرداخت حق بیمه، می توانند در سال های بازنشستگی حقوق دریافت نمایند. 
وی خاطرنشان کرد: اگر خانمی تحت تکفل همسرش باشد، پس از فوت همسر می تواند 
همزمان حقوق خود و همسر خود را دریافت نماید. وی در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: تاکنون سه تَن از خبرنگاران استان قم با ۲۰ سال سابقه کار بازنشسته شده اند. 
مدیرکل بیمه تامین اجتماعی قم افزود: هر خبرنگار باید به صورت ماهیانه ۲۰ خبر تولیدی 
داشته باشد تا از طرف اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی بیمه شود و مشمول بیمه سخت و 

زیان آور و بازنشستگی با ۲۰ سال سابقه قرار گیرد.
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم:

امیدبخشی به جامعه اولویت اصحاب رسانه باشد
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، گفت: امید بخشی به جامعه به منظور 

افزایش نشاط ملی به عنوان اولویت رسانه ها باید مورد توجه جدی قرار گیرد. 
سید موسی حسینی کاشانی، روز چهارشنبه در آیین بزرگداشت روز خبرنگار در قم ، با 
بیان اینکه روز خبرنگار، بهانه ای برای خدا قوت و خسته نباشی به خبرنگاران است، افزود: 
امیدواریم سالجاری، سالی خوب برای مجموعه اهالی رسانه باشد و بستر ارتقای فعالیت 
های رسانه ای استان بیش از پیش فراهم شود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، تاکید 
کرد: تلاش در جهت افزایش همگرایی مجموعه مدیریتی استان با اصحاب رسانه از جمله 
موضوعاتی است که باید مورد تاکید و توجه قرار گیرد. وی با اشاره به اثرگذاری رسانه ها 
و مطبوعات استان در سطح ملی اظهار داشت: نگاه حرفه ای به مطبوعات و رسانه های 
استان این امکان را فراهم می کند تا با انتشار گزارش های تحلیلی جایگاه ویژه ای در کشور 
به دست آورند. ۳ درصد رسانه های دارای مجوز کشور متعلق به استان قم است. از ۴۲ 
خبرگزاری کشور، بیش از ۱۵ خبرگزاری در قم دارای نمایندگی است، ضمن اینکه از 
۱7۲ روزنامه دارای مجوز برای توزیع سراسری، حدود ۱۰ روزنامه سراسری در قم دارای 
دفتر نمایندگی هست. در این آیین برخی از اصحاب رسانه استان قم  نیز به موضوعات 
مختلفی از جمله توجه جدی به آموزش های رفه ای خبرنگاران ،  عدم امنیت شغلی و  بیمه 
و مشکلات معیشتی خبرنگاران و لزوم حمایت مسئولان از این قشر را مورد تاکید قرار دادند.  

 در پی صدور حکم یک شعبه دیوان عدالت اداری 
درباره لزوم ارائه گواهینامه موتورسواری به زنان، معاون 
بانوان  موتورسواری  کرده  اذعان  هرچند  قضائیه  قوه 
حرام نیست و اشکال شرعی ندارد، آن را ممنوع دانسته 
و احتمال قوی داده که این رای در تجدیدنظر رد خواهد 

شد. 
میان  به  موضوعی  وقتی  گاه  که  است  این  واقعیت 
می آید که یک سویش خانم ها هستند برخی مسئولان 
که  حالی  در  می کنند؛  ملاحظه  بدون  اظهارنظرهای 
ممنوع بودن امری که حرام نیست، دلیل می خواهد و 

باید بتوان برایش استدلال آورد.
چند روز پیش شعبه ای از دیوان عدالت اداری در رایی، 
گواهینامه  به صدور  ناجا  راهور  پلیس  »الزام  به  حکم 
رانندگی موتورسیکلت برای زنان واجد صلاحیت« صادر 
کرد؛ موضوعی که خیلی زود یکی از خبرهای جنجالی 
فضای مجازی شد. اما آیا موتورسواری زنان ممنوعیت 

قانونی دارد؟
حرام نیست، اما ممنوع است!

را  حساسیت هایی  موضوع  این  اخیر  روزهای  در 
برانگیخته و موضع گیری های برخی از مسئولان هم در 
نوع خود جالب است. برای مثال حجت الاسلام هادی 
صادقی، معاون فرهنگی قوه قضائیه در این باره به تسنیم 
گفته: »صدور گواهینامه موتور برای »غیرمردان« جایز 
نیست.« وی اذعان کرده: اگر این حکم شرعی از یک 
فقیهی پرسیده شود که آیا سوار شدن بر موتور اشکال 
دارد، جواب این است که ظاهراً موتور سواری برای زنان 
اشکال ندارد، اما اگر با عفاف آن ها منافات پیدا کند، 
اشکال دارد. این در حالی است که رعایت عفاف لزوما 
به سوار موتور شدن مربوط نیست و برخی زنان پیاده یا 
سواره ممکن است حجاب را رعایت کنند یا نکنند. رویه 
فقها هم مشروط کردن امری است که حکم کلی درباره 
آن نمی شود داد و می توان توصیه کرد که موتورسواران 

کاری خلاف عفاف نکنند.
انتظامی  همچنین احمد نوریان، سخنگوی نیروی 
گواهینامه  صدور  درباره  »قانونی  است:  گفته 
منطقی  نظر  از  نداریم.«  زنان  برای  موتورسیکلت 
وقتی قانونی در ارتباط با موضوعی وجود ندارد، طبعا 
پرسش  این  باید  حالا  نیست.  کار  در  هم  ممنوعیتی 
مطرح شود که چرا رانندگی موتورسیکلت برای زنان در 

قانون آزاد است، اما در خیابان ممنوع!
طبق گردش کار این پرونده یک خانم مقیم اصفهان 
به طرفیت نیروی انتظامی دعوایی به خواسته »الزام به 
صدور گواهی نامه رانندگی موتورسیکلت« مطرح کرده 
است. او در شرح دادخواست آورده است که اینجانب 
دارای کلیه شرایط لازم برای دریافت گواهینامه رانندگی 
موتورسیکلت هستم اما راهور ناجا از صدور گواهینامه 
امتناع می کند. با توجه به این که این موضوع هیچ گونه 
تعارضی با شرع و قانون ندارد، بدین وسیله تقاضای 
رسیدگی و صدور حکم به شرح عنوان خواسته مورد 
استدعاست. حالا نیروی انتظامی درخواست تجدیدنظر 
در رای صادره را کرده است. اما وکلا و حقوقدانان در 

مورد این مسئله حقوقی چه می گویند؟
از نظر قانونی هیچ مشکلی ندارد

محمود واحدی، وکیل دادگستری درباره این موضوع 

رای  اداری  عدالت  دیوان  »در  می گوید:  ایرناپلاس  به 
دو مرحله دارد: مرحله بدوی و تجدیدنظر.  باید ببینیم 
رای  اگر  می گیرد.  تصمیمی  چه  تجدیدنظر  دادگاه 
دارد،  قطعیت  خانم  آن  به  نسبت  است،  تجدیدنظر 
پس قابلیت اجرا را دارد. حالا اینکه پلیس راهور این 
را به کل جامعه اختصاص بدهد یا تبعیت بکند از این 
رای دیوان یا نه، مسایلی است که باید تجزبه و تحلیل 
شود. به نظر می رسد از نظر اجتماعی هیچ مشکلی 
ندارد. چون امروز خیلی از خانم ها در مسابقات شرکت 
می کنند و اگر گواهینامه هم داشته باشند، آثار و تبعات و 
خسارت هایش خیلی کمتر است. امروز رانندگی ماشین 
کافی  امنیت  از  خانم ها  چون  پذیرفته اند.  را  خانم ها 
داشته  را  کامل  پوشش  و می توانند  برخوردار هستند 
باشند و کسی نمی تواند به حریم خانم  تعرض کند. اما 
ناهنجاری های موتور نسبت یه ماشین بیشتر است و 
ممکن است امنیت کافی برای خانم ها نداشته باشد. 
حالا از بحث پوشش)چادر و مانتو و...( گرفته تا بقیه 

موارد. در کل از نظر قانونی هیچ مشکلی ندارد.«
واحدی می افزاید: »رای صادره در مرحله بدوی بوده 
و برابر قانون قابلیت تجدید نظر را دارد. در نتیجه قابلیت 
اجرایی نداشته و در صورت تایید در مرجع تجدیدنظر 
پلیس مکلف به اجرای آن است مگر از طریق طرح در 
هیات عمومی دیوان و خلاف بین شرع مقدس اسلام 

بودن نقض شود.«
خانم اصفهانی: از حکم قاضی تشکر می کنم

از  را  فاطمه افتخاری، خانم اصفهانی که این حکم 
گفته:  کار  این  روند  توضیح  در  گرفته  عدالت  دیوان 
گواهینامه  دریافت  دنبال  به  ما  که  است  سالی  چند 
موتورسیکلت هستیم و تا اینجا پیش رفتیم که شکایتی 
از نیروی انتظامی به دیوان عدالت اداری تنظیم کردیم 
و رای بسیار خوبی از قاضی دیوان گرفتیم که جا دارد از 

حکم بسیار قابل تامل و خوب ایشان تشکر کنیم. 
بدون  موضوع  این  داده:  ادامه  ،وی  ایرنا  گزارش  به 
اطلاع ما در رسانه ها و اخبار منتشر شده اما در هر حال 
با اقبال و توجه عمومی مواجه شده. امیدواریم تا قطعی 
برویم،  پیش  خوب  روند  همین  با  حکم  نهایی  شدن 
چون ما معتقدیم استفاده از وسیله نقلیه ای مثل موتور 
سیکلت به طور قانونی باید برای همه مردم جامعه امکان 

پذیر بشود.
این رای فقط نسبت به شاکی لازم الاجراست

شیما قوشه، وکیل پایه یک دادگستری و عضو کانون 
وکلای مرکز به ایرناپلاس می گوید: » باید از چند زاویه به 
مسئله نگاه کرد. اول اینکه وقتی این رای از دیوان عدالت 
صادر شد، خیلی از رسانه ها با انگیزه های مثبت به این 
موضع نگاه کردند و نوشتند صدور گواهینامه موتور برای 
زنان آزاد شد. در حالی که اگر مفاد رای را می خواندند 
شاکی  به  نسبت  فقط  رای  این  که  می شد  معلوم 
اگر  است.  دیوان  شعبه  یک  از  چون  لازم الاجراست. 
هیات عمومی دیوان عدالت اداری رای صادر می کرد، 
در حکم قانون بود و برای همه لازم الاتباع. مثل اتفاقی 
که یک ماه پیش در خصوص پرداخت مابه التفاوت دیه 
زن و مرد توسط هیات عمومی دیوان عالی کشور صادر 
لازم الاتباع  دستگاه ها  همه  برای  و  شد  قانون  که  شد 
است. اما وقتی که یک شعبه رای صادر می کند، فقط 

برای طرفین دعوا لازم الاجراست. اما به عنوان یک رویه 
قضایی می تواند جای امیدواری باشد که بقیه شعب هم 
از این استنادات استفاده کنند. با استناد به همین رای 
و مستنداتی که به آن شاره شده است، دعوی را مطرح 
کنند. اما این لزوما به این معنی نیست که شعبه دیگری 

هم عینا مانند این شعبه رای بدهد.«
این رای را باید یک رویه قضایی مثبت ارزیابی کرد

قوشه می افزاید: »این یک اشتباهی بود که بعضی از 
رسانه ها به آن دامن زدند و آن را به صورت کلی مطرح 
کردند که منجر به واکنش طرف مقابل شد. اما اگر در 
کل در نظر بگیریم به عنوان یک رویه قضایی باز هم 
من آن را مثبت ارزیابی  می کنم. این نوع آرا می تواند 
به بازتولید آرا منصفانه تر و عادلانه تری در حوزه مسائل 
زنان شود و به نفع آنها باشد. اما اگر بخواهیم نگاهی به 
قانون بیندازیم، در ماده ۲6 قانون راهنمایی و رانندگی 
زنان در این زمینه هیچ وقت منع نشدند. ماده ۲7 هم 
شرایط اخذ گواهینامه را  مطرح می کند، منتها جنسیت 
لحاظ نشده است. در ماده ۲۰ قانون جدید رسیدگی به 
تخلفات رانندگی آمده است که صدور گواهینامه برای 
مردها از وظابف نیروی انتظامی است. این ماده مورد 
آنها  توسل مخالفان اعطای گواهینامه به زنان است. 
می گویند چون فقط برای مردها آمده است، پس به این 
معنی است که زنان مجاز نیستند اما هیچ وقت منعی 

نشده است.«
در قانون ما استثنا وجود ندارد

این وکیل ادامه می دهد: »ما باید این نکته مهم را در 
نظر داشته باشیم که قانون برای همه یکسان است. 
قانون اساسی ما در ماده ۱9 و ۲۰ عموم افراد جامعه 
اعم از زن و مرد را رد مقابل قانون برابر دانسته است. 
حالا فرض بر این است که وقتی امکانی برای شهروندان 
وجود دارد، برای همه است و این اصل است و اگر قرار 
باشد در قانون استثنایی وجود داشته باشد، قانونگذار 
باید صراحتا استثنا بودن یک عده از شهروندان را بیان 
کند. خوشبختانه در قانون ما چنین چیزی وجود ندارد. 
متاسفانه ما سال هاست که داریم یک سری رفتارهای 
فراقانونی را نسبت به مواردی که به زنان مربوط می شود 
می بینیم. یعنی یک سری اراده های فراقانونی زنان را 
در برخی از مسائل منع می کند. مثل حضور زنان در 
ورزشگاه ها و ...اینها هیچ مانعی قانونی ندارد و زنان در 
این باره استثنا نشده اند اما اراده مسئولان و مجریانی 
که نگاه متفاوتی به زنان دارند و قائل به برابری جنسیتی 
و  امور است  این  راس  در  نیستند،  زنان  مورد همه  در 
سلیقه های خودشان را به صورت فراقانونی به جامعه 

زنان تحمیل می کنند.«
باید بین فقه و قانون فرق بگذاریم

این موضوع که گفته شده است  به  پاسخ  قوشه در 
است  »مکروه«  زنان  برای  اسب سواری  یا  رانندگی 
می گوید: »نکته اول اینکه ما در قانون کلماتی مانند 
»واجب«، »مکروه«، »مستحب«، »حلال« و »حرام« را 
نمی توانیم استفاده کنیم. قانون کلیدواژه های خاص 
خودش را دارد. ما باید بین فقه و قانون فرق بگذاریم. 
روایات  سری  یک  به  استناد  با  تنها  ما  اینکه  ضمن 
نمی توانیم جامعه را از حق و حقوقی محروم کنیم. کما 
پیامبر فرموده اند که  آمده است  اینکه در روایت هایی 
به فرزندان تان سوارکاری بیاموزید. نگفته است که به 
فرزندان پسرتان. بنابراین وقتی ایشان به صورت کلی 
در مورد فرزندان صحبت کرده اند، دختران را هم شامل 
می شود. کمااینکه اگر به تاریخ اسلام برگردیم خیلی از 
زنان بوده اند که سوار اسب و شتر می شدند و آن موقع 
منعی نداشته است. البته آن زمان موتورسیکلت هم 
وجود نداشته است اما اگر بخواهیم قیاس کنیم شبیه 
هم هستند. اگر از جنبه عرفی هم صحبت کنیم ممکن 
موتور  پشت  وقتی  که  کنند  مطرح  را  زن  بدن  بحث 
می نشیند، ممکن است از نگاه برخی از آقایان شکل 
مناسبی نداشته باشد. حال چه فرقی می کند که زن 

پشت فرمان ماشین بنشیند یا پشت فرمان موتور.«
وی در پایان گفت: »ضمن اینکه باید این را هم در 
نظر بگیریم که برخی از زنان در تهران به عنوان یک 
کلانشهر برای اینکه زودتر به محل کارشان برسند، موتور 
می گیرند. بنابراین حتی عرف هم این مسئله را که زن 
پشت یک مرد و روی ترک موتور بنشیند، پذیرفته است. 
عملا  کند  رانندگی  بخواهد  هم  زن  خود  اینکه  حالا 
مشکل قانونی ندارد. ما مشکل شرعی هم نداریم اما 
حتی اگر افراد تفسیر شرعی از این مسئله کنند، ایرادی 

بر موتورسواری زنان مترتب نیست.«

رئیس سازمان جهاد کشاوزی استان قم:

کمبودی نهاده های دام و طیور در قم
 وجود ندارد

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: قم از نظر نهادهای مرغی هیچ گونه 
مشکلی نداشته و به حد نیاز نهاده در استان برای تامین نیاز مرغداری ها ذخیره شده است. 
عباس پور میدانی در جلسه ستاد تنظیم بازار در سالن جلسات استانداری افزود: چهار 
راهبرد کلان برای تامین مرغ در قم تدوین شده که مورد رضایت مسئولان استانی و ملی 
است. وی اضافه کرد: تامین مرغ مورد نیاز استان، تامین پایدار مرغ، پایین بودن قیمت 
مرغ از استان های همجوار و حرکت در مسیر قیمت مصوب و ستاد تنظیم بازار راهبردهای 
چهارگانه تامین مرغ در استان قم است. پورمیدانی ادامه داد: با هماهنگی دامپزشکی 
استان خروج هر گونه مرغ از استان ممنوع شده است، ۳۵۰ تن مرغ در ۱۵ روز اخیر با 
قیمت بین ۱۲ هزار و ۵۰۰ تا ۱۳ هزار تومان در سطح استان توزیع شده است. وی تصریح 
کرد: قطعه بندی مرغ های تولید استان برای کنترل بازار مرغ در قم ممنوع شده است، 
روزانه ۳۰ تن مرغ کامل و آماده طبخ به همراه ۲۵ تن مرغ قطعه بندی شده از خارج استان 
در ۱۵ روز اخیر وارد قم و در بین مردم توزیع شده است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم 
گفت: از مهرماه امسال قم باید ۲۰ تن از مرغ مورد نیاز میدان بهمن تهران را تامین که می 
تواند فشار مضاعفی به بازار قم وارد کند. پورمیدانی اظهار کرد: بیش از ۲۵۰ هزار قطعه 
مرغ قطعه بندی توسط مرغدران استان به بازار عرضه داده نشده و باید دلایل خروج آنها 
از استان و یا انبار آن توسط مرغداران، توسط نهادهای نظارتی مشخص شود. وی گفت: 
جوجه ریزی مرغداری های استان ۱۰ درصد رشد نسبت به سال گذشته رشد داشته است. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم ابراز کرد: در صورتی که تلفات مرغ مرغداران بیشتر از 
۲۵ درصد باشد، دلایل آن باید توسط دامپزشکی استان به جهاد کشاورزی ارائه شود. وی 
ادامه داد: به صورت متوسط هر روز ۲۱ تن مرغ از استان های دیگر مرغ وارد استان می 
شود، وضعیت قیمت مرغ در قم پایین تر از تمام شهرهای کشور است. پورمیدانی افزود: 
به صورت متوسط قیمت مرغ در قم ۵ درصد پایین تر از شهرهای همجوار به جز استان 
سمنان به دلایل شرایط ویژه تولید مرغ در آن شهر است. وی در ادامه اظهار کرد: در مرداد 
ماه سال جاری به دلیل افزایش هزینه های تولید حجم جوجه ریزی در استان کاهش پیدا 
کرده است. پورمیدانی گفت: لیست تولیدکنندگانی که در چهارچوب مصوبات استان 
عمل نکرده اند مشخص بوده و در صورت نیاز می توان آنها را به نهادهای نظارتی معرفی 
کرد. رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم بیان کرد: جوجه ریزی در هر استان بر اساس 

ظرفیت های ایجاد شده و جمعیت ساکن در آن است.

رئیس سازمان صنعت و معدن ستان قم:

کمبود مرغ در قم وجود ندارد
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: کمبودی از نظر مرغ در استان وجود 
ندارد اما عدم همکاری مرغداران و کشتارگاه ها سبب دو نرخی شدن قیمت مرغ در قم 

شده است. 
محمود سیجانی در جلسه ستاد تنظیم بازار در سالن جلسات استانداری با اشاره به 
وضعیت تامین مرغ در قم ادامه داد: روزانه ۳۰ تن مرغ با قیمت تنظیم بازار در استان توزیع 
می شود. وی تاکید کرد: همچنین علاوه بر این روزانه حجم قابل توجهی گوشت مرغ نیز با 

۵ درصد پایین تر از قیمت تنظیم بازار در سطح استان توزیع می گردد.
وی گفت: عدم همکاری مرغداران در روزهای گذشته سبب شده تا سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان نتواند به درستی جوابگوی مطالبات به حق مردم باشد. سیجانی 
بیان کرد: خویشتن داری سازمان های نظارتی استان در رابطه با مشکلات ایجاد شده 
توسط مرغداران و کشتارگاه ممکن است به زودی به پایان برسد. رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت قم گفت: علی رغم اینکه قطعه بندی مرغ در قم ممنوع است اما کشتارگاه 
ها همچنان حجم بسیار بزرگی از مرغ را قطعه بندی کرده و این روال اشتباه را ادامه می 
دهند. وی بیان کرد: خروج مرغ از قم همچنان ادامه دارد و باید مشخص شود علت این 
حلقه معیوب کم کاری و یا عدم توجه کافی کدامیک از نهادهای نظارتی است. رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اضافه کرد: حجم شکایات و مطالبات مردمی 
در رابطه با عرضه خارج از شبکه مرغ در روزهای اخیر بسیار زیاد شده است. وی در ادامه 
با اشاره به وضعیت تامین کاغذ گفت: کاغذ از جمله کالاهایی بوده در زمینه ثبت سفارش، 
تخصیص ارز نیمایی و توزیع در بازار مورد حمایت صورت می گیرد.  معاون امور بازرگانی و 
توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز در این جلسه، بیان کرد: در ماه های 
اخیر هیچ گونه افزایشی در رابطه با افزایش قیمت نهادهای دامی و طیور در استان قم رخ 
نداده است. امیرحسین پروان افزود: در چهار روز ابتدایی هفته جاری هر روز به صورت 
متوسط حجم مرغ توزیع شده در سطح بازار کاهش پیدا کرده است. پروان خاطرنشان 
کرد: با ادامه روند سازمان جهاد کشاورزی قم در رابطه با قیمت مرغ نباید انتظار بهبودی 
در قیمت این محصول در استان داشته باشیم. وی با اشاره به قیمت گذاری کاغذ در قم 
گفت: کمیته کاغذ و اتحادیه ناشران استان آمادگی لازم برای قیمت گذاری این محصول را 
دارند. پروان در ادامه تصریح کرد: قیمت خدمات رسانی مهدهای کودک استان با موافقت 
ستاد تنظیم بازار استان ۲9 درصد افزایش پیدا کرده است. وی گفت: برای توزیع و تامین 

دام قربانی ویژه عید قربان 9 محل در سطح استان تعیین شده است.
 

هادی کریمی اصل خبرداد

آمادگی بهزیستی قم جهت جمع آوری 
نذورات مردمی در عید قربان

 مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: بهزیستی استان هم زمان با عید سعید قربان آماده 
جمع آوری نذورات و کمک های مردم نیکوکار جهت توزیع بین نیازمندان می باشد. 

هادی کریمی اصل با اشاره به اهمیت قربانی کردن و اطعام نمودن در دین مبین اسلام 
و توصیه معصومین )س( به کمک به نیازمندان و مستمندان افزود: این اداره کل همچون 
سنوات گذشته به عنوان واسطه خیر بین نیکوکاران و نیازمندان واقعی آماده جمع آوری 
کمک های مردمی، نذورات، گوسفند زنده و گوشت قربانی با هر میزان توان مالی جهت 
توزیع بین مددجویان است. وی ادامه داد: همشهریان نوع دوست و نیکوکار در روز عید 
سعید قربان می توانند همانند سال گذشته  گوشت قربانی و نذورات خود را از  طریق 
مراکز بهزیستی و پایگاه های ثابت و سیار بهزیستی  به دست نیازمندان برسانند، همچنین 
کارت 6۱۰۴۳۳7۸9۴۸99۳9۰  شماره  اهدایی،  مبالغ  نقدی  و  آسان  پرداخت  برای 
مشارکت های مردمی بهزیستی در نظر گرفته شده است. وی پایگاه های اداره کل بهزیستی 
در روز عید قربان را شامل اداره پذیرش بهزیستی قم به نشانی خیابان ۲۰ متری شهید 
بهشتی، مجتمع آیت الله گلپایگانی )ره( به نشانی خیابان ۱9 دی ، بلوار شهید ظریفیان، 
مرکز مداخله در بحران در میدان شهید محلاتی، مجتمع خدمات بهزیستی مسبح به 
نشانی خیابان دورشهر – جنب پزشکی قانونی، شیرخوارگاه صدف واقع در بلوار بوعلی 
– پلاک ۱۵7، مجتمع خدمات بهزیستی امام صادق )ع( به نشانی میدان شهید امینی 
بیات –بلوار شاهد – نبش کوچه پنج و آسایشگاه معلولین و سالمندان شهید فیاض بخش به 
نشانی میدان شهید محلاتی اعلام کرد. کریمی اصل افزود: صندوق های سیار جمع آوری 
هم در روز عید در کنار حرم مطهر حضرت معصومه)س( ، مسجد مقدس جمکران و 

میدان های اصلی شهر قم آماده دریافت نذورات می باشند.
  

مدیرکل پست استان قم خبرداد
هشت هزار کارت سوخت در باجه معطله پست قم

مدیرکل پست استان قم گفت: بیش از هشت هزار کارت سوخت در باجه معطله پست قم 
موجود و آماده تحویل به صاحبان خودروهاست. 

ابوالفضل باقری منش بیان کرد: شهروندان می توانند برای اطلاع از وجود کارت سوخت 
خود در باجه معطله با به همراه داشتن مدارک کامل هویتی و اسناد مالکیت خودرو به 

ادارات پست قم در مناطق امامزاده سیدعلی، امام و پردیسان مراجعه کنند.
وی با اشاره به این که اطلاع رسانی های لازم در این زمینه در پایگاه اطلاع رسانی اداره کل 
پست  استان بارگذاری شده است، افزود: تنها کارت های سوخت با پلاک استان در ادارات 

پست یادشده موجود است.
وی ادامه داد: لازم است شهروندان قبل از مراجعه، مدارک خود را کامل کنند تا در زمان 

حضور خود در ادارات پست برای دریافت کارت سوخت خود با مشکلی مواجه نشوند.
باقری منش گفت: کارت های سوخت موجود، تنها به افراد صاحب خودرو که مدارک 
کامل به همراه دارند، تحویل داده می شود. وی بیان کرد: تحویل نشدن کارت های سوخت 
برخی شهروندان به در منازل ایشان و نگهداری از آن ها در باجه های معطله دلایل مختلفی 
همچون ارائه آدرس ناقص و پیگیری نکردن روند صدور کارت سوخت خودروها تا مرحله 
پایانی توسط بنگاه های فروش خودرو دارد. وی ادامه داد: متولی اصلی صدور کارت های 
سوخت، شرکت ملی نفت است و اداره پست تنها روند اداری و تحویل آن به شهروندان را 
پیگیری می کند. از ۲۰ مرداد طبق اعلام وزارت نفت، در کلیه جایگاه های توزیع بنزین و 

سوخت در ایران استفاده از کارت سوخت الزامی می شود.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم:

 پایانه بار در قم احداث می شود
 مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم با اشاره به این که کلنگ احداث 
پایانه بار قم، در هفته دولت امسال به زمین زده می شود گفت: ایجاد این پایانه، یکی از 

دغدغه های اصلی و مهم رانندگان استان بوده که زمین آن خریداری شده است. 
ابوالفضل جمالی افزود: پایانه بار استان در شهرک حمل ونقل احداث و از این طریق به 

یکی از مهم ترین خواسته های های رانندگان استان پاسخ داده می شود.
وی در ادامه افزود: ایجاد امنیت و آمدوشد ایمن و ارزان برای مردم رویکرد اصلی اداره 
کل راهداری و حمل ونقل جاده ای است و افزایش ایمنی جاده ها به صورت مستمر دنبال 
می شود. وی خاطرنشان کرد: توسعه و نصب نیوجرسی برای کاهش تلفات تصادف های 

جاده ای در دستور کار اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم است.

اراده های فراقانونی بر سر مسائل زنان

زنان موتورسیکلت برانند یا نرانند؟

مناقصه گزار : شرکت مخابرات ایران – منطقه قم 

 

مربوطه اجناس  خرید  و  کابل  شبکه  عملیات  اجرای   : ای  مرحله  دو  مناقصه  موضوع   • 
)بصورت ترنکی( در سطح استان 

• مهلت خرید اسناد : از تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 98/05/30 
• مهلت تحویل اسناد : تا پایان وقت اداری روز یکشنبه 98/06/10 

• مبلغ سپرده شرکت در مناقصه : ۳۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
• تاریخ بازگشایی پاک های الف و ب : راس ساعت ۱۰ صبح روز سه شنبه 98/06/12 

• تاریخ بازگشایی پاکت های ج : پس از ارزیابی فنی – بازرگانی و تعیین صلاحیت شرکت کنندگان 
در مناقصه 

• طریقه تهیه اسناد مناقصه : 
شناسه  به   ۱6۵۰7۵۰77۲ شماره  جام  حساب  به  ریال   ۵۰/۰۰۰ مبلغ  واریز   : اول  روش   •
۳۵۰۰۱۸۰۴۰۰۱۴۲ نزد بانک ملت مرکزی قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این 

شرکت واقع در بلوار ۱۵ خرداد، نرسیده به فلکه شهید محلاتی، طبقه اول – اتاق ۱۱۲
شماره نمابر  به  درخواست  برگ  همراه  به  فوق  وجه  دریافت  فیش  ارسال   : دوم  روش   • 
 ۳7۲۳۰96۲- ۰۲۵ که در این صورت اسناد به آدرس ذکر شده در برگ درخواست پست پیشتاز خواهد شد.

qom.tei.ir روش سوم : مراجعه به سایت اینترنتی •
• محل تحویل اسناد : دبیرخانه این شرکت به آدرس فوق می باشد.

 • متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳7۲۰۱9۲۰ 
)اداره تدارکات( و ۳777۳۵۳۵ )اداره شبکه انتقال( تماس حاصل و یا به آدرس اینترنتی ذیل مراجعه 

7f9-9۸۵ / .فرمایند. بدیهی است این شرکت در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است
شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
Email: TADAROKAT@QOM_TELECOM.IR
www. qom.tei.ir
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اقتصادی

معاون اول رئیس جمهوری :

همهمراکزاستانهابهخطوطریلیوصلمیشوند

معاون اول رئیس جمهوری گفت: توسعه خطوط ریلی در دستور کار اصلی دولت است 
و سیاستگذاری کرده ایم تمام مراکز استانها به خطوط ریل متصل شوند. 

اسحاق جهانگیری روز جمعه در مراسم بهره برداری از ایستگاه پایانی خط دوم و 
کلنگ زنی خط چهارم قطار شهری مشهد افزود: خطوط ریلی مطمئن، ارزانترین و ایمن 
ترین سامانه های حمل و نقل شمرده می شوند لذا با وجود محدودیت اعتباری دولت 
تلاش کرده  اعتبارات این قسمت را کم نکند تا فناوریهای جدید در این حوزه وارد کشور 

شود.
عنوان  به  شهری  قطار  خطوط  و  مترو  کلانشهر   ۹ در  اینک  هم  داد:  ادامه  وی 
دستورالعمل قطعی دولت در دستور کار است. ۳۱۸ کیلومتر خطوط مترو و قطار شهری 
در پنج کلانشهر با ظرفیت حمل و نقل سالانه ۸۰۰ میلیون مسافر در حال فعالیت 
هستند. ۷۰ کیلومتر خطوط مترو نیز در دست احداث است. همچنین ۱۳ هزار میلیارد 
تومان اوراق مشارکت برای کمک به خطوط مترو فروخته شده و هفت هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان از ردیفهای بودجه در این خصوص به کلانشهرها اختصاص یافته است.  
وی گفت: قطار سریع السیر تهران- قم- اصفهان نیز که قطار آن ۳۰۰ کیلومتر سرعت 
دارد در حال احداث است. این طرح دست کم پنج میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد 
و هم اینک در مرحله نخست با دو و نیم میلیارد دلار در حال اجراست. همچنین اجرای 
قطار برقی تهران- مشهد در تفاهم نامه ای با رئیس جمهور چین به امضا رسیده اما به 

دلیل تحریم ها فعلًا با کندی روبرو شده که باید به سرعت برطرف شود.  
معاون اول رئیس جمهور افزود: قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا)ص( در نامه  ای به رئیس 
جمهوری اعلام کرد ۱۰۰ طرح مهم را می تواند تا پایان دولت دوازدهم تکمیل کند که 

هر کدام از آنها در بخش های مختلف کشور راهگشاست.
وی در ادامه همچنین اظهارداشت: آمریکا گمان می کرد با تحریم و فشار روی منابع 
ارزی دولت می تواند مانع توسعه کشور و انباشت مشکلات شود اما مدیران توانمند 
و خوش فکر ایران راه های مختلفی را برای مقابله با تحریم ها و انجام فعالیت  های 

اقتصادی باز کردند.  
جهانگیری ادامه داد: از مهم ترین مسائل کلانشهرها حمل و نقل، ترافیک و مسائل 
زیست محیطی است. همه اینها به هم متصل هستند و باید در مورد آنها به موقع تصمیم 

گیری کنیم. 
تجربه موفق بشر در کلانشهرها برای حل مسئله ترافیک، گسترش حمل و نقل 
عمومی و توسعه خطوط مترو و قطار شهری است. ما شاید سال ها از این مورد عقب 
هستیم و به میزانی که باید کار نکردیم. اما مشهد به لحاظ مختلف می تواند نمادی از 
آثار مدیریت جمهوری اسلامی در کلانشهرها باشد. این شهر از هر نظر می تواند مورد 
بررسی قرار گیرد که چه آسیب هایی در مدیریت کشور وجود دارد و چه راهکارهایی باید 

در مدیریت شهری دنبال کنیم.  

مدیر عامل بانک صادرات:

سهامدارانخردازطریقصندوقهای
سرمایهگذاریواردمعاملاتبورسشوند

 سهامداران خرد و افرادی که تحلیل چندانی در مورد بازار سهام ندارند بهتر است 
از طریق صندوق های سرمایه گذاری وارد معاملات بازار سهام شوند زیرا در این زمینه 

بازدهی معقولی عاید سرمایه گذاران خواهد شد. 
»حجت الله صیدی« سهامداران را مورد خطاب قرار داد و گفت: در سهامداری خرد دو 
توصیه وجود دارد؛ در ابتدا سهامداران باید با دید بلندمدت وارد بازار سرمایه شوند و نباید 

به هیچ عنوان خرید و فروش روزانه را ملاک سرمایه گذاری موفق قرار دهند.
وی در این خصوص با بیان اینکه گاهی سهامداران تحت تاثیر نوسانات موجود در 
بورس اقدام به خرید و فروش سهام به صورت هیجانی در بازار سرمایه می کنند، گفت: 
فعالان بازار باید به طور حتم با دید بلندمدت وارد بازار سرمایه شوند و با صبر و حوصله 
نسبت به معاملات مدنظر تصمیم گیری کنند، فقط در این شرایط است که می توانند در 

انتظار افزایش میزان بازدهی از طریق سرمایه گذاری در بورس باشند. 
به گفته وی، نگاه بنیادی به سهم موردنظر در کنار اطلاعات کامل بنیادی می تواند در 

افزایش بازدهی سرمایه گذاری سهامداران تاثیرگذار باشد.
صیدی خاطرنشان کرد: گاهی شایعات بر اطلاعات واقعی شرکت ها غلبه می کند 
و سهامداران خرد بدون کسب اطلاعات به سمت شرکت هایی که از هیجان بالایی 

برخوردارند هجوم می برند.
مدیر عامل بانک صادرات گفت: علاوه بر این، افرادی که تحلیل چندانی در مورد سهام 
ندارند بهتر است به سمت صندوق های سرمایه گذاری که نسبت به بازار سهام از ریسک 
کمتری برخوردارند، پیش روند زیرا در این زمینه بازدهی معقولی عاید سرمایه گذاران 

خواهد شد.
وی با اشاره به نقش صنعت بانکداری در بورس افزود: این صنعت در بورس از نقش 
های مختلفی برخوردار است؛ از جمله اینکه بسیاری از بانک ها خود به عنوان شرکت 

بورسی محسوب می شوند و سهام آنها در اختیار سهامداران قرار دارد.
صیدی با بیان اینکه بانک ها پشتیبان معاملات بورسی هستند، گفت: با توجه به اینکه 
کارگزاران در سیستم بانکی از حساب برخوردارند، بنابر این بانک ها به کارگزاران اعتبار 
می دهند. علاوه بر این، بانک ها به منظور راحتی سهامداران، خرید و فروش آنلاین و 
معاملات سیستمی را در نظر گرفتند تا خود سهامدار بتوانند به راحتی اقدام به خرید و 

فروش سهام مدنظر خود کند.
مدیر عامل بانک صادرات بر وجود تعامل مابین سیاست های پولی و مالی با بورس 
تاکید و بیان کرد: نرخ سود بانکی تعریف کننده نرخ بازدهی بدون ریسک است که این 
موضوع می تواند مبنایی برای تصمیم گیری سرمایه گذاران، خریداران و فروشندگان 

سهام در بورس محسوب شود.

فرشاد مومنی:

بانکهایخصوصیبیشتریننقشرادر
سوداگریمسکنداشتهاند

یک اقتصاددان با اشاره به نقش بانک های خصوصی در گسترش سوداگری گفت: 
در موضوع سوداگری غیرمتعارف و ضدتوسعه ای، بانک های خصوصی نقش تعیین 

کننده ای را داشته اند بطوری که گوی سبقت را از بانک های دولتی ربودند. 
فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد اظهارداشت :دقیقا در دوره ای 
که کشور بیشترین نیاز را به ارتقای بنیه تولید داشت، سیستم بانکی بیشترین فشارها را 
به مردم و تولیدکنندگان وارد آورده و بیشترین سرویس ها را به سوداگران و دلال ها داده 
است. مثلا در دوره ۱۳۴۶ تا ۱۳۸۳ سهم صنعت از مجموع تغییر در مانده تسهیلات 
بانکی ۳۳.۵ درصد بود و این سهم از سال ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۱ که بی سابقه ترین تحریم ها 
اعمال می شد به ۱۹.۵ درصد کاهش یافت. جالب آنکه این فشار دو برابری در دوره ای 
بود که بیشترین ولنگاری ها در زمینه تضعیف ارزش پول ملی و تشدید نیاز سرمایه گذاران 

تولیدی به سرمایه در گردش وجود داشته است. 
مومنی تصریح کرد: براساس مطالعه ای، از سال ۱۳۸۰ تا امروز یک سوم کل ظرفیت 
تولیدی کشور تنها به واسطه کمبود نقدینگی برای سرمایه در گردش واحد های تولیدی 
بلااستفاده بوده است، یعنی با وجود صدها میلیارد دلار صرف واردات ماشین آلات و 
از  صنعت گران  دست  رانت خواران  کردن  چاق  خاطر  به  زیرساخت ها،  کردن  فراهم 
دسترسی به سرمایه در گردش کوتاه شده است. البته این موضوع در بخش کشاورزی 
به مراتب فاجعه سازتر از صنعت بوده بطوریکه سهم بخش کشاورزی از مجموع تغییر در 

مانده تسهیلات بانکی از ۱۶ درصد به ۹.۴ درصد کاهش یافته است.
*تولیدکنندگان و فرودستان طعمه  مافیا شده اند 

این کارشناس اقتصادی با اشاره به نقش عدالت اجتماعی گفت: بنده بارها تاکید 
سال  از  نیافتگی،  و  توسعه یافتگی  زمینه  در  گرفته  صورت  مطالعه  کل  که  کرده ام 
۱۹۹۹ تا امروز نشان می دهد که هیچ عنصری به اندازه نابرابری های ناموجه قدرت 
توضیح دهندگی بحران ها را ندارد. براساس مطالعه ای، از نظر نگاه اسلامی فاصله کف 
و سقف در هر زمینه تا حداکثر ۱ به ۷ قابل تحمل است در حالیکه براساس گزارش های 
رسمی تا قبل از شوک های فاجعه آمیز ارزی، نابرابری ها در قیمت مسکن در تهران از مرز 

۱ به ۴۷۵ عبور کرده است. 
 وی افزود: متاسفانه ابعاد نابرابری های ناموجه برانگیزاننده ستیز و برپاکننده مناسبات 
غیرهمکارانه که اساس برخورد را بر حذف قرار داده ما را دچار این مشکلات کرده است. 
بطوریکه براساس گزارش یکی از مقامات نیروی انتظامی که هفته پیش ارایه کرده 
بود، میزان سرقت در چهار ماهه نخست سال نسبت به مدت مشابه ۳۰ درصد افزایش 
داشته است. متاسفانه در اثر سهل انگاری در متر و معیار عدالت اجتماعی، سیاست 
گذاری های ضداشتغال و تولید و تشویق کننده رانت و فساد، بستر اجتماعی مهیا شده 

تا تولیدکنندگان و فرودستان طعمه  مافیا شوند.

گزارش از حامد حیدری

 از سهامداری متقابل بین بانک و شرکت خودروسازی تا این پدیده 
که شرکت های زیرمجموعه خودروسازان سهامدار آنها هستند، تنها 

بخشی از واقعیت ترکیب سهامداران سایپا و ایران خودرو است. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت مدتی پیش اعلام کرد: ایران خودرو و 
سایپا تا پایان سال جاری و نهایتاً در سال آینده به بخش خصوصی 

واقعی واگذار می شود.
رضا رحمانی در این رابطه گفت: عزم راسخی برای واگذاری دو 
خودروسازی بزرگ کشور به بخش خصوصی واقعی داریم. واگذاری 
اموال غیرتولیدی و شرکت های وابسته این دو شرکت خودروسازی 

آغاز شده است.
اذعان وزیر صمت به اینکه اکنون بخشی از سهام این شرکت 
در اختیار بخش خصوصی واقعی نیست و همچنین تأکید وی بر 
واگذاری شرکت های وابسته این دو خودروساز قابل تأمل است. 
ایرناپلاس در گزارشی ترکیب سهامداران عمده ایران خودرو و سایپا 
و ماهیت آنها را بررسی کرده است. لازم به توضیح است که ممکن 
است در زمان انتشار گزارش، ارقام ذکر شده با اندکی تغییر روبه رو 

شده باشند.
*سایپا و سهامداری خود

شرکت سرمایه گذاری گروه صنعتی رنا )سهامی عام( ۱۶.۸۸ 
درصد از سهام سایپا را دارد. البته نام شرکت سرمایه گذاری گروه 
آنجا  نیز به چشم می خورد که در  رنا در بخش دیگری  صنعتی 
۱.۲۶درصد سهام سایپا را در اختیار دارد. با این حساب ۱۸.۱۴ 
درصد از سهام سایپا متعلق به این شرکت است. رنا جزو شرکت های 
است.  کشوری  بازنشستگی  صندوق  زیرمجموعه  غیرمدیریتی 
متمرکز ساختن ترکیب سرمایه گذاری ها در صنعت خودرو و رشد 

مستمر و فزاینده بـازده اقتصادی از جمله اهداف رنا است.
اعضای هیئت مدیره این شرکت از سوی این شرکت ها نماینده 
شرکت  خاص(،  )سهامی  کیش  صدف  رویال  شرکت  هستند: 
الکترونیک  تجارت  شرکت  عام(،  )سهامی  سایپا  سرمایه گذاری 
خودرو تابان )سهامی خاص(، شرکت ارزش آفرینان تجارت صبا 
)سهامی خاص( و شرکت سرمایه گذاری کارکنان سایپا )سهامی 

خاص(.
از این بین، شرکت سرمایه گذاری سایپا سهامی عام است که 
عمده سهامداران این شرکت شامل شرکت سایپا، شرکت ایرانی 
تولید اتومبیل سایپا، صندوق سرمایه گذاری یکم کارگزاری بانک 
کشاورزی است و شرکت سایپا به تنهایی بیش از ۶۸ درصد سهام را 
در اختیار دارد. می توان گفت به یک معنا، سایپا با واسطه سهامدار 

خود است.
*ایدرو و سرمایه گذاری در خودرو

سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران وابسته به وزارت صمت، 
دومین سهامدار بزرگ سایپا است و ۱۵.۹ درصد سهام این شرکت 

را در اختیار دارد.
در وب سایت ایدرو و در بخش شرکت های سازمان، دو مورد اول 
گروه صنعتی ایران خودرو و گروه خودروسازی سایپا قرار دارد. حجم 
سرمایه گذاری ایدرو در این دو گروه خودروسازی نیز از اهمیت 
داشتن این صنعت برای سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران 
خبر می دهد. ایدور سازمانی دولتی است و مجمع عمومی آن را 

هفت وزیر تشکیل می دهند.
بین  در  بار  دو  ایران  صنایع  نوسازی  و  گسترش  سازمان  نام 
سهامداران سایپا آمده است. جایی که ۱۵.۹ درصد از سهام سایپا 
را دارد، جلوی نامش عنوان معاف از مالیات نوشته شده و در ردیف 
دیگری بخش ۰ نوشته شده که در آنجا نیز ۱.۴ سهام سایپا را در 
اختیار دارد. اگر این دو را با هم جمع بزنیم، ایدرو دارنده ۱۷.۳ 

درصد از سهام سایپا است.
*سهامداری برای بازنشستگان فولاد

مؤسسه صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد با سهمی 
و  بزرگ سایپا محسوب شده  ایدرو، سومین سهامدار  به  نزدیک 
۱۵.۶۶ درصد سهام این شرکت را در اختیار دارد. این صندوق 
وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است و رسالت خود را 
تأمین حقوق بازنشستگی، از کارافتادگی و وظیفه بگیران و کمک به 

امور رفاهی و درمانی بازنشستگان اعلام کرده است.

*ستاره تابان و سهامداری شرکت مادر
شرکت پیشگامان بازرگانی ستاره تابان )سهامی خاص( نیز ۱۰.۲ 
درصد سهام سایپا را دارد. ستاره تابان خود زیرمجموعه شرکت گروه 
سرمایه گذاری کارکنان سایپا )سمیکو( است.  کارکنان شرکت های 
گروه سایپا ۶۱ درصد و شرکت سرمایه گذاری سایپا نیز ۳۹ درصد 
سهام سمیکو را در اختیار دارند. به طور خلاصه یعنی یک شرکت 

باواسطه، سهامدار خودش است.
*باز هم شرکت زیرمجموعه

گروه  شرکت  اختیار  در  نیز  سایپا  سهام  از  درصد   ۹.۰۳
سرمایه گذاری سایپا )سهامی عام( است. این شرکت پیش از این 
رنگ و رزین طیف سایپا نام داشته و بر اساس تصمیمات گروه 
خودروسازی سایپا به منظور ایجاد یک شرکت تخصصی در زمینه 
مدیریت بازار سرمایه، طبق مصوبه ای در بهمن ۱۳۸۳ نام آن به 
شرکت سرمایه گذاری سایپا و نهایتاً بر اساس مصوبه مهر ۱۳۹۰ به 

گروه سرمایه گذاری سایپا تغییر یافت.
سهام دو شرکت اخیر به ما می گوید که بیش از ۱۹ درصد سهام 

سایپا در اختیار شرکت های زیرمجموعه خودش است.
افزون بر این، شرکت تجارت الکترونیک خودرو تابان )سهامی 
خاص( که دارنده سه درصد سهام سایپا است، جزو شرکت های 
زیرمجموعه سمیکو است. شرکت سرمایه گذاری و توسعه صنعتی 
دارنده ۱.۲۶ درصد سهام سایپا  نیز  عام(  ابتکار)سهامی  نیوان 
است. این شرکت در سال ۱۳۸۶ از مالکیت شرکت تولیدی موتور 
گیربکس، اکسل سایپا )مگاموتور( خارج و به شرکت ایرانی تولید 
اتومبیل )سایپا( منتقل شد. در حال حاضر شرکت جزو واحدهای 

تجاری فرعی شرکت سایپا است.
*هزارتوی سهامداری باواسطه و بی واسطه

الکترونیک  تجارت  و  تابان  ستاره  کنیم  یادآوری  نیست  بد 
جزو  دو  هر  و  سمیکو  زیرمجموعه  شرکت های  از  تابان  خودرو 
سهامداران سایپا هستند. ۳۹ درصد سهام سمیکو نیز در اختیار 
یعنی شرکت سرمایه گذاری  است.  شرکت سرمایه گذاری سایپا 
سایپا مجموعاً ۲۲.۲۳ درصد از سهام سایپا را به طور مستقیم و 

غیرمستقیم در اختیار دارد.
در رابطه با رنا که بزرگ ترین سهامدار سایپا محسوب می شود 
هیئت  اعضای  از  برخی  که  باشیم  داشته  یاد  به  نیست  بد  نیز 
مدیره این شرکت از سوی این شرکت ها نماینده هستند:  شرکت 
و  تابان  خودرو  الکترونیک  تجارت  شرکت  سایپا،  سرمایه گذاری 

شرکت سرمایه گذاری کارکنان سایپا.
*تکرار سناریویی مشابه برای ایران خودرو

سهام  از  درصد   ۱۵.۲۳ داشتن  با  آراد  سرمایه  تدبیر  شرکت 
ایران خودرو، بزرگ ترین سهامدار این شرکت است. گفته می شود 
وینارت مالک کروز و کروز سهامدار سپهرکیش ایرانیان و مالک 
تدبیر سرمایه آراد است. در ادامه سپهرکیش ایرانیان را نیز برسی 

دارنده  باواسطه،  کروز  گفت  می توان  کلی  به طور  اما  می کنیم، 
۲۵.۸۵ درصد سهام ایران خودرو است.

*قصه ایدرو و ایران خودرو
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران با در اختیار داشتن 
۱۲.۲۹ درصد سهام ایران خودرو دومین سهامدار عمده این شرکت 
محسوب می شود. البته در ردیفی که جلوی نام سازمان گسترش 
و نوسازی صنایع ایران، بخش۰ ذکر شده نیز عدد ۱.۷۳ درصد 
از سهام ایران خودرو قرار دارد. یعنی ایدرو مجموعاً دارنده ۱۴.۰۲ 

درصد از سهام ایران خودرو است.
*سمند و سهامداری ایران خودرو

۸.۶۵ درصد سهام ایران خودرو به شرکت سرمایه گذاری سمند 
تعلق دارد. این شرکت در سال ۱۳۸۳ فعالیت خود را آغاز کرده و 
یکی از خدمات خود را بازارسازی و بازارگردانی سهام شرکت های 
سهام  است. %۳۰  کرده  عنوان  ایران خودرو  صنعتی  گروه  تابعه 
سرمایه گذاری سمند متعلق به شرکت گسترش سرمایه گذاری 
ایران خودرو )ایکیدو( بوده و وابسته به آن شرکت محسوب می شود.
جالب اینجاست که  ۵۸.۲۹ از سهام ایکیدو متعلق به ایران خودرو 
است. یک بار دیگر مرور کنیم؛ ایران خودرو سهام دار ایکیدو است 
که خود سهامدار سرمایه گذاری سمند است و سمند هم سومین 

سهامدار عمده ایران خودرو است!
*هم شریک و هم سهامدار

شرکت سپهرکیش ایرانیان)سهامی خاص( نیز ۷.۶۳ درصد از 
سهام ایران خودرو را دارد. البته نام این شرکت در ردیف دیگری 
به عنوان دارنده ۲.۹۹ درصد از سهام ایران خودرو نیز ذکر شده که 
با این حساب مجموعاً ۱۰.۶۲ درصد از سهام ایران خودرو متعلق به 
این شرکت است. سپهرکیش ایرانیان خود جزو شرکت های وابسته 
به گروه تعاونی خاص کارکنان ایران خودرو است. این گروه خود را 
این گونه معرفی می کند: در حال حاضر این هلندینگ اقتصادی 
با دارا بودن ۱۳ شرکت تابعه در حوزه های مختلف تولید، بازرگانی، 
جمله  از  متنوع  کسب وکارهای  در  فعالیت  و  خدماتی  تجاری، 
گردشگری، بیمه، لجستیک، تبلیغات، حمل و نقل و... توانسته 
در  و  ایران خودرو  صنعتی  گروه  اصلی  شرکای  از  یکی  به عنوان 

خدمت کارکنان این مجموعه ایفای نقش کند.
*داستان تکراری سهامداری شرکت مادر

عمده سهامدار بعدی ایران خودرو، شرکت نگار نصر سهم)سهامی 
خاص( است که ۵.۸۸ درصد سهام این شرکت را در اختیار دارد. 
نگار نصر جزو شرکت های زیرمجموعه ایران خودرو بوده و گفته 
سمند  سرمایه گذاری  شرکت  کنار  در  نیز  شرکت  این  می شود 

بازارگردان شرکت ایران خودرو است.
*علاقه صندوق ها به خودروسازان

سهام  از  درصد   ۴.۹۸ دارنده  کشوری  بازنشستگی  صندوق 
دارای  بیمه ای ،  مؤسسه ای  صندوق،  این  است.  ایران خودرو 

صندوق  امور  اداره  مسئولیت  که  مستقل  حقوقی  شخصیت 
بازنشستگی مستخدمان مشمول مقررات بازنشستگی کشوری را 
با رعایت مقررات استخدامی مربوط عهده دار است. این صندوق 
در سال ۱۳۸۳ از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور منتزع و تابع 

وزارت رفاه و تأمین اجتماعی شد.
است.  فعال  صندوق  این  در  تخصصی  هلدینگ  پنج  اکنون 
همچنین صندوق، استراتژی کلان خود در خصوص صنایع خودرو 
و قطعات را، خروج از این صنایع اعلام کرده است. تقریباً تمام سهام 
)۹۹.۹۹ درصد( شرکت سرمایه گذاری آتیه صبا متعلق به صندوق 
رنا جزو شرکت های  بازنشستگی کشوری است و گروه صنعتی 
غیرمدیریتی زیرمجموعه آتیه صبا است. اگر فراموش نکرده باشید، 

رنا بزرگ ترین سهامدار سایپا بود.
افزون بر این، شرکت سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشوری 
صندوق  یعنی  است؛  ایران خودرو  سهام  درصد   ۳.۰۳ دارنده 

مجموعاً بیش از هشت درصد سهام ایران خودرو را در اختیار دارد.
*باز هم صندوق های بازنشستگی

۴.۶۸ درصد از سهام ایران خودرو در اختیار شرکت سرمایه گذاری 
ملی ایران)سهامی عام( است. سرمایه گذاری مستقیم یا مشارکت 
در ایجاد، توسعه و راه اندازی طرح های تولیدی و صنعتی و خرید 
و فروش سهام شرکت های تولیدی و خدماتی و اوراق بهادار جزو 
هدف های عمده و وظایف این شرکت ذکر شده است. نمایندگانی 
از بانک مرکزی و صندوق بازنشستگی و پس انداز کارکنان بانک ملی 

و ادغام شده از جمله اعضای هیئت مدیره این شرکت هستند.
*سهامداری مستقیم و غیرمستقیم راز

۲.۳۵ درصد از سهام ایران خودرو را شرکت سرمایه گذاری و توسعه 
راهبری راز )رایزکو( در اختیار دارد. عمده فعالیت هلدینگ رایزکو 
در حوزه خودروسازی است. شرکت پلیمرهای مهندسی پیشرفته 
آرسام پلاست راز)سهامی خاص( نیز دارنده ۱.۵۲ درصد از سهام 
ایران خودرو است. این شرکت هم متعلق به هلدینگ رایزکو است.  
و  مستقیم  به طور  ایران خودرو  سهام  از  درصد   ۳.۸۷ نتیجه  در 

غیرمستقیم در اختیار هلدینگ رایزکو است.
*بده بستان بانک پارسیان و ایران خودرو

مالی  گروه  اختیار شرکت  در  ایران خودرو  از سهام  ۱.۷ درصد 
پارسیان )سهامی خاص( است. ۹۹.۹درصد از سهام این گروه در 
اختیار بانک پارسیان است. می دانیم که بانک پارسیان در سال 
۱۳۸۰ به عنوان دومین بانک خصوصی ایرانی، فعالیت خود را آغاز 

کرد.
نکته جالب در مورد بانک پارسیان ترکیب سهامداران این بانک 
است. شرکت گسترش سرمایه گذاری ایران خودرو ۸.۲۹ درصد، 
شرکت سرمایه گذاری سمند ۵.۷ درصد، شرکت نگار نصر سهم 
درصد،   ۲.۶۸ ایران خودرو  بیمه  خدمات  شرکت  درصد،   ۳.۴۴
شرکت تام ایران خودرو ۱.۱۶ درصد، شرکت تهیه و توزیع قطعات 
تولید  شرکت  درصد،   ۱.۰۷ ایران خودرو)ایساکو(  یدکی  لوازم  و 
محور خودرو ۱.۰۳ درصد و شرکت تحقیق طراحی و تولید موتور 
ایران خودرو ۱.۰۱ درصد،  از سهام بانک پارسیان را در اختیار دارند.
یا  شدند  تکرار  این  از  پیش  همگی  شده  یاد  اسامی  بین  از 
وابستگی شان به ایران خودرو حتی از نام شرکت نیز مشخص است. 
در رابطه با شرکت محور خودرو نیز شایان ذکر است که بیش از ۸۹ 

درصد سهام این شرکت در اختیار ایران خودرو است.
و  دارد  را  ایران خودرو  سهام  پارسیان  بانک  مشخص  به طور 
ایران خودرو و شرکت های زیرمجموعه اش مجموعاً ۲۴.۳۸ درصد 

از سهام بانک پارسیان را در اختیار دارند!
شرکت سرمایه گذاری مانا نوین)سهامی عام( نیز دارنده ۱.۳۶ 

درصد از سهام ایران خودرو است.
*گروه های اصلی سهامدار چه کسانی هستند؟

این گونه  را  بزرگ  خودروساز  دو  عمده  سهامداران  می توان 
ایدرو، صندوق های  دسته بندی کرد: سازمان های دولتی مانند 
شرکای  خودروسازان،  زیرمجموعه  شرکت های  بازنشستگی، 
خودروسازان و در نهایت شرکت هایی که به طور متقابل سهامدار 

خودروسازها هستند و خودروسازها نیز دارنده سهام آنها هستند.
بار دیگر به سخنان وزیر صمت برگردیم: شاید نه کار دشوار، اما 
به بخش  این دو خودروساز  واگذاری  برای  پیچیده ای  کار  قطعاً 

خصوصی »واقعی« در پیش است.

از ترکیب سهامداران سایپا و ایران خودرو چه می دانید؟

هزارتوی سهامداری خودروسازان بزرگ

تقریبا ۱۱۶ سال از استخراج اولین چاه نفت در ایران می گذرد و کشوری که می توانست 
بدون نفت، اقتصادی با رنگ و بوی دیگری داشته باشد، حالا نفتی شده و اقتصاد زیرزمینی، 

پا روی گلوی اقتصاد کشور گذاشته است.
بنا به پژوهش های انجام شده، حدود ۲۰ درصد از اقتصاد کشور، زیرزمینی تخمین 
زده می شود و در چنین شرایطی، ضریب بروز فرارهای مالیاتی تشدید خواهد شد. وزارت 
اقتصاد نیز در گزارشی اعلام کرده حجم اقتصاد زیرزمینی ایران در سال ۱۳۹۶ حدود ۵۳۶ 
هزار میلیارد تومان برآورد می شود که این میزان به منزله از دست رفتن ۴۰ میلیارد تومان 
درآمد مالیاتی است. چندی پیش امیر خجسته، نماینده مردم همدان در مجلس از عددی 
در رابطه با میزان فرار مالیاتی در کشور پرده برداری کرد که جای تامل دارد. به گفته وی، 
»میزان فرار مالیاتی در کشور به ۵۰ هزار میلیارد تومان رسیده است. « البته فرهاد دژپسند 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در تازه ترین اظهار نظر خود، عنوان کرده »بین ۲۵ تا ۴۰ هزار 
میلیارد تومان فرار مالیاتی داریم. « براساس ارزیابی های بانک جهانی، رتبه کشور در یکی 
از زیرشاخص های سهولت کسب وکار با عنوان »پرداخت مالیات« ۱۴۹ از بین ۱۹۰ کشور 

جهان است
*فرار مالیاتی با اقتصاد چه می کند؟ 

حجم گسترده فرار مالیاتی، پیامدهای منفی بسیاری را در پی دارد که برخی از این پیامدها 
برای تمامی اقتصادها و برخی نیز برای اقتصاد ایران موضوعیت دارند. فرار مالیاتی از چندین 
کانال می تواند آثار سویی بر اقتصاد برجای بگذارد؛ فرار مالیاتی موجب رقابت نابرابر بین 
فعالان اقتصادی و انباشت ثروت برای گروه های خاص شده و با اختلال عدالت افقی و 

عمودی در نظام مالیاتی بر توزیع عادلانه درآمد اثر منفی خواهد گذاشت.
علاوه بر این، فرار مالیاتی موجب تشدید فشار مالیاتی بر فعالیت های رسمی می شود. در 
کنار آن، فرار مالیاتی موجب پایین ماندن سهم درآمدهای مالیاتی در بودجه دولت شده و 
از این رو، باعث تداوم یافتن اتکای بودجه دولت به منابع ناپایدار نفتی در تامین هزینه های 
جاری دولت می شود و از این طریق زمینه ایجاد بی انضباطی اقتصادی و افزایش تورم را 

فراهم می کند.
*سهمی که مالیات از درآمد مردم دارد

آن طور که امیدعلی پارسا، رییس سازمان امور مالیاتی اعتقاد دارد، »در حالی که در همه 
کشورهای دنیا اداره امور کشور با مالیات مردم انجام می شود، در کشور ما ۳۷ درصد بودجه 
دولت از طریق مالیات و کمتر از ۵۰ درصد هزینه جاری دولت از مالیات تامین می شود. در 
کشورهای پیشرفته ۲۵ درصد کل درآمد مردم به عنوان مالیات به دولت پرداخت می شود، اما 
این رقم در ایران ۸.۵ درصد درآمد مردم است که با این عدد نسبتا پایین، بسیاری از کارهای 
عمرانی و اجرایی دولت نیمه تمام می ماند. « وی در اظهارنظری، با بیان این که یکی از 
مشکلات مالیاتی، فرارهای مالیاتی بزرگ است، عنوان کرد: »معضل دیگر معوقات مالیاتی 
بالاست و برنامه های زیادی در سازمان امور مالیاتی برای کاهش فرار مالیاتی و کاهش معوقات 
شروع کرده ایم که مالیات به صورت عادلانه و سالم دریافت کنیم و مانند همه کشورهای دنیا، 
سازمان مالیاتی باید ریز داده ها و تراکنش های مالی و املاک را در اختیار داشته باشد. « به 
گفته وی، »فرار مالیاتی حتی در بخش دولتی و بخش های عمومی غیردولتی نیز وجود دارد 

و کسانی که برای فرارهای مالیاتی بزرگ سفارش و توصیه می کنند، در واقع برای فرار از قانون 
و حق مردم اقدام می کنند و سازمان امور مالیاتی با قدرت وصول مالیات را دنبال می کند و 
به جای تشخیص علی الراس می خواهد تشخیص مبتنی بر اطلاعات درست را انجام دهد و 
مدرن سازی سامانه جامع مالیاتی و اطلاعات مالی را برای دریافت مالیات عادلانه و متناسب 

با ثروت و درآمد و مصرف مردم پیگیری می کند. «
*۱۸ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی کشف شد

بر این اساس، اواخر تیرماه مدیر کل دفتر بازرسی ویژه مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی از 
تشدید برنامه های مبارزه با فرار مالیاتی این سازمان خبر داد. به گفته وی، »طی ۳ سال اخیر 
حدود ۳۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان از محل شناسایی فرارهای مالیاتی، تشخیص و مطالبه 
شده که فقط ۱۸ هزار و ۴۰۰ میلیارد آن مربوط به پارسال بوده است. از این رقم ۱۴ هزار و 
۷۰۰ میلیارد تومان مربوط به بررسی تراکنش های سنگین و مشکوک بانکی، ۱,۱۰۰ میلیارد 
تومان مربوط به اعمال ماده ۱۸۱ قانون مالیات های مستقیم و ۲,۵۶۰ میلیارد تومان نیز 
مربوط به شناسایی فرارهای مالیاتی مربوط به سوء استفاده از معافیت های صادرات و مناطق 

ویژه و آزاد تجاری، صنعتی در خصوص محصولات پتروشیمی بوده است. «
هادی خانی از ایجاد شرکت های صوری، صدور فاکتورهای جعلی، صادرات صوری، 
و  مالیاتی  معافیت های  از  غیرقانونی  استفاده  دیگران،  بازرگانی  کارت  از  سوء استفاده 
معاملات غیرواقعی در برخی صنوف به عنوان مهمترین گریزگاه های مالیاتی یاد کرد و گفت: 
»با تکمیل شدن پایگاه اطلاعات مؤدیان، بررسی تراکنش های بانکی، رصد اطلاعات نظام 
مالیات بر ارزش افزوده، بررسی صورت معاملات فصلی و همچنین بررسی اطلاعات سایر 

مراجع می توان با موارد فرار مالیاتی در این حوزه ها مقابله کرد. «
مدیرکل دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با پول شویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور 
همچنین مردادماه امسال از شناسایی بیش از ۲۴ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی با رصد 

تراکنش های بانکی و صدور برگ تشخیص در سه سال اخیر خبر داد.
خانی عنوان کرد: »طی سه سال گذشته، اقدامات لازم به منظور اخذ صورتحساب های 
بانکی حدود ۱۷ هزار مودی مشکوک به فرار مالیاتی و همچنین تفکیک و ارسال اطلاعات 

به ادارات کل جهت شناسایی مؤدیان و مطالبه و وصول مالیات متعلقه انجام گرفته است. «
تراکنش های  اطلاعات  رکورد  میلیون  بالغ بر ۴۲۲  حاضر  حال  »در  کرد:  تصریح  وی 
بانکی افراد مشکوک به فرار مالیاتی در سطح کشور، در دستور رسیدگی واحدهای مالیاتی 
قرار دارد. « خانی همچنین از شناسایی حدود ۶ هزار مودی جدید از طریق شناسایی و 
رسیدگی به اطلاعات تراکنش های مشکوک بانکی خبر داد و گفت: تاکنون از محل بررسی 
تراکنش های مشکوک بانکی حدود هشت هزار شخص، بالغ بر ۲۴ هزار میلیارد تومان فرار 

مالیاتی، شناسایی و برای این اشخاص برگ تشخیص صادر شده است.
*فرارهای مالیاتی را در یک میلیون دانه درشت پیدا کنید

در این میان، برای شناسایی و تحقق فرارهای مالیاتی یک اقتصاددان معتقد است که 
»سازمان امور مالیاتی باید تمرکز خود را روی حدود یک میلیون پرونده های کلان مالیاتی 
مربوط به مؤدیان پردرآمد بگذارد. « میثم موسایی با بیان این که بهترین گزینه ممکن برای 
اصلاح روند مالیات گیری و جلوگیری از فرارهای مالیاتی بهسازی و نوسازی سیستم کلی 

مالیات گیری است، عنوان کرد: با این حال و در شرایط اقتصادی فعلی بهتر است سازمان 
امور مالیاتی بخشی از پرونده های مالیاتی خرد را کنار گذاشته و تمرکز خود را بر پرونده های 
کلان تر و مهم تر بگذارد. « این اقتصاددان تعداد پرونده های مالیاتی را حدود ۱۰ میلیون 
پرونده برآورد کرد و گفت: »تعداد بالای این پرونده ها باعث شده تا امکان کارآمدتر کردن 
سیستم مالیاتی در این شرایط وجود نداشته باشد. برای این کار بهتر است سازمان امور 
مالیاتی در وهله اول تمرکز خود را روی یک میلیون پرونده مالیاتی که از همه مهم تر هستند 

بگذارد، چرا که این پرونده ها احتمالًا بیشترین فرار مالیاتی را هم در خود دارند. «
موسایی به منابع محدود سازمان امور مالیاتی برای پیگیری همه امور مربوط به ۱۰ میلیون 
پرونده مالیاتی هم اشاره کرد و متذکر شد: »این که سازمان امور مالیاتی بخواهد برای فلان 
کشاورز یا باغدار در روستاهای دوردست پرونده مالیاتی باز کند، فقط باعث افزایش هزینه ها 
بر این سازمان می شود. مالیات این اقشار حتی اگر هم وصول شود مبلغ ناچیزی است که 

بعید است فرار مالیاتی آنچنانی هم در آنجا کشف شود. «
*اعتماد مردم را کسب کنید

مسعود دانشمند، فعال اقتصادی نیز معتقد است: »در صورتی که مردم و صاحبان مشاغل 
بدانند و مشاهده کنند پولی که بابت مالیات به دولت پرداخت می کنند صرف چه کارهای 
بزرگ و پروژه های عظیمی می شود، به طور قطع مشارکت خود را بیشتر خواهند کرد. 
مالیات ابزاری مهم در جهت تحقق عدالت، سلامت، بهداشت و بالابردن سطح فرهنگ 
در کشورهاست. « به گفته وی، »با اعتبار حاصل از مالیات بسیاری از پروژه های نیمه تمام 
کامل می شود و دیگر از کسری بودجه های سالیانه خبری نیست. بر اساس آنچه مسؤولان 
اعلام کرده اند، از میزان ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده کالا و خدمات، یک درصد آن به 
حوزه سلامت و درمان و ۳ درصد به شهرداری ها اختصاص داده می شود که در این خصوص 
می توان نقش سهم مالیاتی را در طرح جامع نظام سلامت که به اجرا درآمده و هزینه های 
درمان را بسیار پایین آورده است مشاهده کرد. « وی متذکر شد: »البته اگر همه مردم در 
بحث مالیات مشارکت داشته باشند و مالیات خود را به موقع و بدون ابزارهای فشار قانونی 
پرداخت کنند، مساله درست هزینه کردن مالیات ها هم باید در نظر گرفت. اگر این پول 
دریافتی در جای درست هزینه نشود، اعتماد مردم از بین می رود و به طور قطع مشارکت در 

مالیات دهی کاهش پیدا می کند. «

پرده برداری از۴۰ هزار میلیارد تومانی که به جیب مالیات نمی رود

درزیرزمینسیاهاقتصادایرانچهخبراست؟

واردات  برای  مرکزی  بانک  گفت:  مرکزی  بانک  کل  رییس 
کالاهای اساسی مستقیم ارز تخصیص می دهد و ارز مورد نیاز را از 
صادرکنندگان نمی گیرد؛ سامانه تعهد ارزی هم برای واردکنندگان 
راه اندازی شده و انجام تعهدات وارد کنندگان ، توسط بانک مرکزی 

پیگیری می شود.
عبدالناصر همتی روز پنجشنبه در حاشیه بازدید از نحوه ترخیص 
کالاهای اساسی در بندر امام خمینی)ره( در جنوب خوزستان با 
تاکید بر اینکه وظیفه بانک مرکزی به عنوان تامین کننده ارز این 
است که از نزدیک وضعیت ترخیص کالاهای اساسی را بررسی کند، 
افزود: در بندر امام خمینی)ره( تلاش زیادی برای واردات کالاهای 

اساسی مورد نیاز مردم انجام می شود.
نهاده  نظیر  اساسی  زیادی کالای  مقادیر  داد: وجود  ادامه  وی 

های دامی در بندر امام خمینی )ره( امیدوار کننده است و میزان 
موجودی انبارها در این بندر نسبت به مدت مشابه پارسال ۹۰ درصد 
افزایش دارد. همتی، با اشاره به اینکه میزان واردات، امسال تاکنون 
افزایش یافته است، خاطرنشان کرد: نسبت به پارسال ۶۰ درصد 
واردات کالاهای اساسی افزایش یافته که دلیل آن هم این است 
که بانک مرکزی، وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صمت با توجه به 
ضرورت تامین کالاهای اساسی و تامین ذخایر استراتژیک با قدرت 

بیشتری ارز مورد نیاز را تخصیص و تامین کردند. 
رییس کل بانک مرکزی همچنین به تشریح دلیل حضورش در بندر 
امام خمینی)ره( پرداخت و افزود: دلیل کندی در خروج کالاهای 
اساسی از انبارها در این بندر مهمترین دغدغه ما در بانک مرکزی 

است و در تلاشیم این مشکل به زودی برطرف شود.

رییس شورای پول و اعتبار ادامه داد: امیدوارم با همکاری مسئولان 
بندر امام خمینی)ره( بتوانیم مشکلات را ریشه یابی و پیگیری کنیم 
تا تسهیلات بیشتری در اختیار واردکنندگان قرار دهیم و به فرآیند 
ترخیص و سپس انتقال کالاهای اساسی به مراکز هدف، سرعت 
بخشیم.  وی گفت: سامانه تعهد ارزی برای واردکنندگان راه اندازی 
شده و اگر وارد کنندگان تعهدات خود را انجام ندهند، توسط بانک 
مرکزی پیگیری می شود. وی افزود: خوشبختانه ورود ارز توسط 
صادرکنندگان در چند ماه اخیر افزایش یافته و ارزهایی را که از این 
طریق وارد می شود توانسته ایم به خوبی در اقتصاد کشور به کار 
گیریم. بندر امام خمینی )ره( بزرگترین بندر کشوراز نظر توان ذخیره 
سازی انواع کالاها از قبیل محصولات فله خشک و مایع است که با 
برخورداری از ۳۸ پست اسکله به طول ۷ کیلومتر نزدیک ترین بندر 

جنوبی به مراکز صنعتی و جمعیتی کشور، کوتاهترین و مطمئن 
ترین پل ارتباطی با کشورهای عراق ، ترکیه ، حوزه قفقاز و اروپای 
شرقی، بهره مند از پتانسیل های مناسب پسکرانه ای جاده ای ، 

ریلی و هوایی از مهم ترین ویژگی های این بندر است.

رییس کل بانک مرکزی:
وارداتکالاهایاساسی۶۰درصدافزایشیافتهاست
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پیشکسوت فوتبال  گفت : من فکر می کنم سپاهان امسال بهترین شرایط را دارد و مدعی 
اصلی قهرمانی است. امیرخان قلعه نویی سابقه چند قهرمانی با این تیم دارد و از اتفاقات 
فصل گذشته هم به خوبی عبرت گرفتند و فکر می کنم امسال دیگر شرایطش را دارند تا به 

حق شان برسند.
محمدرضا مهدوی ر مورد اینکه با توجه به حضورش در هر دو تیم استقلال و پرسپولیس، 
پیشکسوت کدام باشگاه محسوب می شود، اظهار داشت: من در هر دو تیم سابقه بازی دارم 
و پیشکسوت محسوب می شوم ولی خب در این چند سال کنار پرسپولیس بودم و به لطف 
آقای پروین در جمع پیشکسوتان پرسپولیس حضور داشتم و بیشتر خودم را پرسپولیسی 

می دانم.
وی در مورد شرایط پرسپولیس در حال حاضر گفت: خوشحالم چند سال گذشته خوب 
کار کردند و یکی از تیم های خوب کشورمان و آسیا بودند. باید بگویم حیف شد برانکو رفت 
ولی حالا با آمدن کالدرون هم باید فرصت داد و دید ایشان چکار خواهد کرد و چطور نتیجه 
می گیرد. فعلًا زود است بخواهیم در مورد عملکردش صحبت کنیم و باید به او فرصت 

داده شود. پیشکسوت فوتبال در مورد جدایی بازیکنان پرسپولیس عنوان کرد: به هر حال 
هواداران یک سری بازیکنان را دوست دارند چون با آنها خاطرات خوبی دارند و بازیکنان 
هم با هم تیمی های خود رفاقت دارند و طبیعی است ناراحت شوند ولی در هر صورت 
تصمیم گیرنده مسائل فنی سرمربی است و او باید تشخیص دهد چه بازیکنی به کارش 
می آید و چه بازیکنی به دردش نمی خورد. فقط کاش زودتر به این بچه ها اعلام می کردند که 

در تیم جایی ندارند تا آنها هم زودتر به تیم دیگری می رفتند.
مهدوی در مورد قرعه دشوار پرسپولیس در 5 هفته اول و تقابل با تراکتور، استقلال و 
سپاهان گفت: من متوجه نمی شوم قرعه سخت و آسان یعنی چه. همه تیم ها در قالب لیگ 
باید رفت و برگشت با هم بازی کنند و دیر یا زود بالاخره باید به مصاف هم بروند و شرایط 
برای همه یکسان است. بعد هم مگر می شود از الان گفت چه تیم هایی قوی هستند و چه 

تیم هایی ضعیف هستند. این مسائل هیچ کجا به جز ایران مطرح نمی شود.
وی در مورد وضعیت خط دفاع پرسپولیس هم گفت: من بابت سیدجلال حسینی و 
حسین ماهینی ناراحتم که مصدومیت دارند و اوایل لیگ نمی توانند بازی کنند ولی در دفاع 
میانی بازیکنی مثل حسین کنعانی زادگان جذب شده که بازیکن ملی است و توانایی زیادی 
دارد. البته هیچ بازیکنی شش دانگ نیست و فقط کریم باقری در فوتبال ایران شش دانگ 
بود و دیگر بعد از او چنین بازیکنی نخواهد آمد. در کل شاکله خط دفاعی حفظ شده و فقط 

یک نفر در دفاع میانی ممکن است جابجا شده باشد و تغییر چندانی نداشته اند.
پیشکسوت فوتبال در مورد اینکه مثل همیشه 4 تیم استقلال، پرسپولیس، سپاهان و 
تراکتور مدعیان اصلی قهرمانی هستند گفت: واقعیتش هم همین است. بالاخره زیبایی 
فوتبال ما از تیم های پرطرفدارش است و همین 4 تیم هستند که مدعیان اصلی قهرمانی 
هم حساب می آیند. استقلال هم شرایط خوبی دارد و او هم مثل پرسپولیس با کادرفنی 

جدید فعالیت می کند و نیاز به زمان دارد و تیم خوبی بسته است.
وی افزود: من فکر می کنم سپاهان امسال بهترین شرایط را دارد و مدعی اصلی قهرمانی 
است. امیرخان قلعه نویی سابقه چند قهرمانی با این تیم دارد و از اتفاقات فصل گذشته هم 

به خوبی عبرت گرفتند و فکر می کنم امسال دیگر شرایطش را دارند تا به حق شان برسند.
پیشکسوت فوتبال در ادامه در مورد اینکه سپاهان متهم به استفاده از یک روش برای بازی 
است هم گفت: هر سرمربی تفکرات خودش را دارد. کی روش یک سیستم دفاعی در ایران 
شکل داد که ایرادی به آن نمی توان گرفت چون 8 سال نتایج خوبی کسب کرد. سپاهان هم 
امکاناتی دارد که به خوبی از آن استفاده می کند. وقتی یکی مثل کی روش استنلی در تیمت 
داری باید از او و توانایی هایش استفاده کنی. فکر می کنم اگر توپ به درستی برای او ارسال 

شود هیچ کس نمی تواند روی سرش سر بزند. ضمن اینکه بازی هوایی یکی از شیوه های 
سپاهان است و شیوه های دیگری هم دارد. فصل قبل سپاهان بیشترین موقعیت گل را 

ایجاد کرد و بیشترین گل را زد.
مهدوی در مورد وضعیت تراکتور هم خاطرنشان کرد: تراکتور تیم خوبی است و یک مربی 
فهیم و با دانش و خودخواه در اختیار دارد. خودخواهی برازنده دنیزلی است و شیوه اصلی 
کار اوست که هر چه خودش می خواهد را در تیم پیاده می کند و اجازه دخالت در کارش را به 
کسی نمی دهد. این تیم بازیکنان خوبی دارد و چند بازیکن خوب هم اضافه شده است. به 
نظرم اگر حاشیه های این تیم که از سوی تماشاگرانش ایجاد می شود کنترل شود می توانند 
نتیجه بگیرند. وقتی یک باشگاه لقب فرهنگی، ورزشی را یدک می کشد باید روی این مسائل 
کار کند. چطور می شود تماشاگران یک تیم به کاپیتان خودشان حمله کنند و او را مورد 
ضرب و شتم قرار دهند؟ برای همین می گویم باید روی فرهنگ سکوها کار شود. فقط در 
مورد تماشاگران تراکتور نمی گویم. همه تیم ها باید روی این مسائل کار کنند تا فرهنگ 

تماشاگران فوتبال ایران بالا برود و دیگر روی سکوها شاهد بی فرهنگی نباشیم.
وی در مورد تعویق زمان شروع لیگ هم گفت: من فکر می کنم آقای تاج سیاست درستی 
در پیش گرفته است. ما فصل قبل اتفاقات ناگوار زیادی در ورزشگاه ها دیدیم که متاسفانه 
ناخوشایند بود. اگر قرار باشد من به ورزشگاه بروم و با بینی شکسته و سر بانداژ شده به خانه 
برگردم این فوتبال دیگه به چه دردی می خورد؟ برادر من یا فرزند من یا هموطن من چرا باید 
آسی ببیند؟ من چند سالی که در اروپا بازی کردم این مسائل اصلا وجود نداشت و مشخص 
بود هر شماره صندلی برای چه کسی است و هر تماشاگر زیر نظر بود و اگر کاری انجام 
می داد دیگر در استادیوم راهش نمی دادند. باید این شرایط در ورزشگاه های ما ایجاد شود تا 

دیگر شاهد چنین مسائلی نباشیم.
مهدوی در پایان در مورد ماجرای ممنوعیت ورود بانوان به ورزشگاه ها و خطر تعلیق فوتبال 
ایران خاطرنشان کرد: به هر صورت من احترام می گذارم به همه شخصیت های دینی 
کشورمان. روز گذشته دیدم آقای مکارم گفته بودند این موضوع اشکال دارد و ممکن است 
مشکلاتی ایجاد کند. به هر حال شرایطی وجود دارد که در دنیا همه آن را رعایت می کنند 
ولی ما در کشور خودمان از آن محروم هستیم. من دوست دارم شرایط جوری باشد که 
همسر من و خواهر من بتوانند به ورزشگاه بیایند و لذتی که من تجربه می کنم را تجربه کنند. 
این برمی گردد به همان فرهنگ سازی که گفتم و باید شرایطی ایجاد شود که مشکلی پیش 
نیاید. اصلًا هم خوب نیست فوتبال ما از سوی فیفا تعلیق شود چرا که در حال پیشرفت 

هستیم و این اتفاق بدی خواهد بود.

محمدرضا مهدوی: 

سپاهان شانس اصلی قهرمانی در فصل جدید است

یحی گل محمدی:

 از جذب رفیعی خوشحالم 
سرمربی تیم شهرخودرو گفت: برای تیمی که رویاهای بزرگی در سر دارد، قرعه خوب و 

بد معنا ندارد و تمام مسابقات سخت و همچون یک فینال است. 
 یحیی گل محمدی در خصوص قرعه تیم شهرخودرو خراسان در لیگ برتر نوزدهم اظهار 
داشت:با توجه به تیم های حاضر در لیگ برتر نوزدهم، به معنای واقعی کلمه بازی آسان 
نداریم و هر رقابتی سختی های خاص خودش را دارد. به همین خاطر قرعه ای که برای 

شهرخودرو رقم خورد، خیلی تاثیری در برنامه ریزی های ما ندارد.
وی افزود: فصل گذشته در شرایطی که کمتر کسی فکرش را هم می کرد موفق شدیم به 
نتایجی تاریخ در فوتبال خراسان دست یابیم. امسال هم می خواهیم به نتایج خوب فصل 
گذشته استمرار بخشیم و حتی رتبه ای بهتر کسب کنیم، پس باید به هر دیدار خود به 
چشم یک فینال حساس نگاه کنیم و برای برد قدم به میدان مسابقه بگذاریم. واقعیت این 

است که رویاهای بزرگی در سر داریم.
گل محمدی در خصوص صحبت های رییس فدراسیون که گفته بود برگزاری قرعه کشی 
الزامی برای آغاز لیگ ایجاد نمی کند، تاکید کرد: مهمترین مساله برای تک تک ما، حفظ 
سلامت بازیکنان و هواداران است. اگر فدراسیون به خاطر برقراری امنیت هرچه بیشتر 

هواداران چنین تصمیمی گرفته از آن حمایت می کنیم.
تیم شهرخودرو خراسان در خصوص جذب سروش رفیعی گفت: رفیعی  سرمربی 
از جمله بازیکنان صاحب کارنامه  فوتبال ایران است و از اینکه توانستیم جذبش کنیم، 
لباس  با  را  خود  بالای  کیفیت  دوباره  نوزدهم  لیگ  در  بتواند  او  امیدوارم  خوشحالم. 

شهرخودرو به نمایش بگذارد.
وی در رابطه با جذب بازیکن خارجی گفت: به دنبال جذب بازیکن خارجی هستیم، اما 
می خواهم بازیکنی به تیم اضافه شود که تواناییش از بازیکنان ایرانی بالاتر باشد، اگر قرار 
باشد بازیکن خارجی باری از روی دوش ما برندارد، کار را با همین بازیکنان خوب داخلی 

خودمان ادامه می دهیم.
گل محمدی در خصوص عملکرد شهرخودرو در فصل نقل و انتقالات گفت: خوشبختانه 
با تلاش دکتر حمیداوی و سایر مدیران باشگاه، وطنخواه و سرآسیایی توانستیم به بخش 
بزرگی از لیست مدنظرمان دست یابیم. باید از این افراد بابت تلاش و زحماتشان تشکر 
کنم. تک تک بازیکنانی که جذب شدند بر اساس پازل تاکتیکی مدنظرمان برای لیگ 
نوزدهم بود. در کنار رفیعی، رحمتی، منادی، محمدی مهر، باقری و فرجی را به عنوان 
سهمیه لیگ برتری جذب کردیم و لیست لیگ برتری های ما پر شد. همچنین چند بازیکن 

خوب مثل خراسانی، فرامرزی و … را هم از لیگ پایین تر جذب کردیم.

محمدنوازی:

 استقلال هیچ تیمی را دست کم نگیرد
 

گفت:  استقلال  باشگاه  پیشکسوت 
اگرچه قرعه کشی لیگ برتر برای استقلال 
خوب است اما در فوتبال هیچ چیز قابل 
پیش بینی نیست و آبی پوشان نباید هیچ 

تیمی را دست کم بگیرند. 
اگرچه  داشت:  اظهار  نوازی«  »محد 
قرعه کشی لیگ برتر برای استقلال خوب 
است اما در فوتبال هیچ چیز قابل پیش 
بینی نیست و آبی پوشان نباید هیچ تیمی 

را دست کم بگیرند.
چهارم  هفته  در  استقلال  افزود:  وی 
مصاف  به  باید  برتر  لیگ  مسابقات 

پرسپولیس برود و این جدال برای هر دو تیم از حساسیت زیادی برخوردار است.
نوازی خاطرنشان کرد: شهرآورد برخلاف سال های گذشته در هفته های ابتدایی لیگ 

برتر برگزار می شود و این هیجان زیادی را به لیگ برتر اضافه می کند.
پیشکسوت استقلال تصریح کرد: استقلال نسبت به فصل گذشته با تغییر و تحولات 
زیادی روبرو شده است و امیدوارم این تغییرات که به تیم وارد شده است کمک کند تا آبی 

پوشان تهرانی بتوانند پس از سال ها به مقام قهرمانی در لیگ برتر برسند.
وی تاکید کرد: استقلال برای رسیدن به قهرمانی کار دشواری را پیش رو دارد. در این 

لیگ تیم های زیادی هستند که رقیب آبی پوشان تهرانی محسوب می شوند.
نوازی گفت: استراماچونی مربی خوبی است و در لیگ معتبر ایتالیا مربیگری کرده است 

و من امیدواری زیادی دارم تا او بتواند استقلال را به جایگاه شایسته اش برساند.

 
درمسابقات قهرمانی نونهالان جهان

ملی پوش تکواندو دختران طلایی شد
 نماینده وزن منهای 4۱ کیلوگرم تیم  ملی نونهالان دختر با شکست تمام حریفان خود 
و کسب مدال طلا بر سکوی قهرمانی چهارمین دوره مسابقات قهرمانی نونهالان جهان 
۲۰۱۹ ایستاد. زهرا زرین نعل توانست مدال طلای این رویداد را بر گردن بیاویزد. وی در 
نخستین دیدار »دیلان دورگون« از آلمان را 4۶ بر ۲۹ شکست داد و در دومین مبارزه به 
مصاف »ئین یو لی« از چین تایپه رفت و ۱۶ بر ۹ پیروز شد. او در ادامه رو در روی »لایلو 
زینیدینوا« از ازبکستان قرار گرفت و در ابتدای راند سوم با نتیجه 4۶ بر 8 به برتری رسید. 
زرین نعل در چهارمین دیدار خود در مصاف با »تیارناق اسوینی« از استرالیا ۲۷ بر ۲ حریف 
را مغلوب خود کرد. او در فینال نیز با نتیجه ۳۹ بر ۲8 برابر »اچاراپورن سوخامون« از تایلند 
به پیروزی رسید و قهرمان شد. هدایت تیم دختران برعهده »اعظم درستی« به عنوان 
سرمربی و »محبوبه محمدنژاد« و »شهره خلج زاده« به عنوان مربی است. چهارمین دوره 
مسابقات قهرمانی نونهالان جهان ۲۰۱۹ – ازبکستان از ۱۶ تا ۱۹ مرداد در حال برگزاری 
است. در این رقابت ها 55۰ تکواندوکار از ۶4 کشور در سالن »کاخ ورزش جهانی« تاشکند 

حضور دارند.

تارنمای سوئدی: 

»قدوس« آماده برای انتقال به انگلیس
گزارش منتشر شده در یک روزنامه سوئدی حاکی از آن است که »سامان قدوس« که 
هم اکنون در آمیان فرانسه توپ می زند، با باشگاه برنتفورد انگلیس به توافق رسیده است. 
در گزارش نسخه دیجیتال روزنامه »اکسپرسِن« سوئد آمده است: سامان قدوس پس از 
انتقال از اوسترشوند به آمیان فرانسه، به یکی از بازیکنان محبوب هواداران باشگاه فرانسوی 
بدل شده است؛ اما حالا پس از سپری کردن تنها یک سال در فرانسه، شواهد از جدایی 
وی از این تیم حکایت دارد. در واقع بر اساس گزارش تارنمای فوتبال اینسایدر باشگاه 
برنتفورد انگلیس که در چمپیونشیپ حضور دارد با قدوس به توافق رسیده است.و این 
بدان معنا است که در صورت نهایی شدن توافق، قدوس با »پونتس جانسون« ملی پوش 
سوئد که تابستان سال جاری از لیدزیونایتد به برنتفورد پیوسته، هم تیمی خواهد شد. 
قدوس که ۱8 بار پیراهن تیم ملی ایران را پوشیده و در جام جهانی ۲۰۱8 روسیه نیز 
حضور داشته است، در جریان فصل گذشته لوشامپیونه چهار گل و چهار پاس گل به نام 

خود ثبت کرد. مطابق گزارش مذکور، مبلغ این انتقال ۷ میلیون پوند خواهد بود.
 

حسن روشن: 

تیم مدعی باید از هفته اول با قدرت باشد
 پیشکسوت آبی پوشان تاکید کرد: تیمی که می خواهد مدعی قهرمانی در لیگ برتر 

باشد باید از همان هفته اول با قدرت در مسابقات حاضر شود. 
»حسن روشن« درباره قرعه کشی لیگ برتر و برگزاری شهرآورد تهران در هفته چهارم با 
بیان این مطلب افزود: اینکه بخواهیم از الان درباره شهرآورد هفته چهارم حرف بزنیم کار 
درستی نیست چرا که قضاوت درباره عملکرد سرخآبی ها زود است. پیشکسوت استقلال 
خاطرنشان کرد: قرعه استقلال نسبت به پرسپولیس در هفته های ابتدایی لیگ برتر بهتر 
است اما نباید فراموش کنیم در ماراتن لیگ برتر تیمی به موفقیت می رسد که بتواند روند 
مثبت و یک نواختی را پشت سر بگذارد. روشن تصریح کرد: استقلال در سال های اخیر 
موفقیتی را در لیگ برتر به دست نیاورده است و همه از این تیم توقع دارند ناکامی هایش 
را جبران کند. مدیران استقلال باید بدانند کاسه صبر هواداران لبریز شده و آنها چیزی به 
جزء قهرمانی نمی خواهند. مهاجم اسبق تیم ملی تاکید کرد: من همیشه گفته ام و باز می 
گویم عملکرد مدیران استقلال با انتقادات زیادی همراه بوده است و تصمیات نادرستی را 
گرفته اند که برای این تیم مناسب نبود. وی در پایان گفت: از آندره آ استراماچونی سرمربی 
ایتالیایی استقلال شناخت زیادی ندارم اما او به طور حتم با شناخت کامل هدایت آبی 

پوشان را بر عهده گرفته است و باید این تیم را به روزهای خوب برساند

اسپورکس: 

بشیکتاش منتظر پاسخ علیرضا بیرانوند! 
باشگاه بشیکتاش منتظر دریافت جواب از سوی پرسپولیس بابت انتقال بیرانوند است. 

به گزارش خبرگزاری فارس سایت اسپورکس ترکیه گزارش کرد مصدومیت لوریس 
کاریوس به عنوان گلر شماره یک بشیکتاش و همچنین بی تجربگی اوتکوس، دروازه بان 
تیم امیدهای باشگاه، عبداله آویچی سرمربی تیم را به فکر فروبرده تا به فکر راه حلی باشد.
براساس اعلام این رسانه مصدومیت کاریوس حدود یک ماه و نیم به طول خواهد 
انجامید. از طرفی وضعیت دیگر دروازه بان های تیم به شکلی نیست که مربی را ترغیب به 
استفاده از آنها کند. طبق گزارش اسپورکس، بشیکتاش علیرضا بیرانوند، گلر ملی پوش و 
با تجربه تیم پرسپولیس را مورد نظر قرارداده و حتی با باشگاه ایرانی برای این منظور تماس 
گرفته است. آنگونه که سایت ترکیه ای گزارش کرد تا اوایل هفته آینده تیم ترکیه ای منتظر 

دریافت پاسخ بابت بیرانوند است. 

به بهانه بسته شدن پنجره انتقالات انگلیس؛

حبس تا پایان فصل، پایان ناخوش چهار ستاره محصور در قفس طلایی 
 پنجره نقل و انتقالات تابستانی لیگ برتر جزیره امروز بسته 
می شود و این در حالی است که حباب پیرامون 4 ستاره محبوس 

در قفس طلایی تیم هایشان تنها به یک اشاره بند است. 
پنجره نقل و انتقالات انگلیس تا پایان امروز بسته خواهد شد؛ 
اتفاقی که برای ایتالیا ۲۳ آگوست رخ می دهد و برای اسپانیا،  

فرانسه و آلمان دوم سپتامبر.
پوگبا«،  »پل  »نیمار«،  تکلیف  که  صورتی  در  اساس،  این  بر 
»فیلیپه کوتینیو« و گرت بیل تا تاریخ های ذکر شده روشن نشود 
آنگاه آینده آنان در تیم هایشان بیش از پیش به خطر خواهد 

افتاد.
در حقیقت شرایط هر کدام از این چهار نفر با یکدیگر متفاوت 
است اما در عین حال، زمان برای تمام آنان به سرعت در حال 
سپری شدن است و این در حالی است که گزینه های آنان با 

گذشت زمان محدود و محدودتر می شود.
چهار باشگاه پاری سن ژرمن، منچستریونایتد، بارسلونا و رئال 
مادرید اجازه جدایی بازیکنانشان را با قیمتی ارزان نمی دهند؛ 
موضوعی که با وجود توانایی های غیرقابل انکار آنان، هر خریدار 

احتمالی را به عقب می راند.
نیمار

نیمار پس از پشت سر گذاشتن فصلی آمیخته با مصدومیت ها 
و حواشی خارج از زمین، که بهتر است آن را به فراموشی بسپارد، 

مصمم است تا به اسپانیا بازگردد.
حتی »توماس توخل« به تازگی تایید کرد که مرد برزیلی در 

جولای تصمیم خود را برای جدایی اعلام کرده بود.
روزنامه مارکا مارس سال گذشته در گزارشی از آرزوی دوباره مرد 
برزیلی برای امضای قرارداد با رئال پرده برداشت؛ این در حالی 
است که پیش از امضای قرارداد با آبی اناری ها در سال ۲۰۱۳، 
هم او و هم پدرش همزمان به سختی عاشق رئال و بارسا شده 

بودند.
اما زمانی که تابستان شروع شد و شایعات پیوستن وی به رئال 
دوباره بر سر زبان ها افتاد، مهاجم برزیلی به وضوح از تمایلش 
برای بازگشت به بارسلونا خبر داد و این همان جایی که مشکلات 
آغاز می شود؛ »ناصر الخلیفی« رییس پی اس جی به طور کامل 
نسبت به شرایط آگاهی دارد اما تمایلی ندارد که فوق ستاره اش 
را در ازای مبلغی کمتر از آنچه خود برای وی پرداخت کرده است، 

به بارسا بفروشد.
اما حقیقت این است که تاکنون هیچ باشگاهی تمایلی برای 
جی  اس  پی  یورویی  میلیون  پیشنهادی ۳۰۰  مبلغ  پرداخت 
رقم  تامین  برای  تیمی  اگر  حتی  است؛  نداده  نشان  خود  از 
پیشنهادی داوطلب شود باز هم موضوع دیگری مطرح می شود 

و آن دستمزد ۳4 میلیون یورویی او است؛ دستمزدی که بی 
شک بارسا استطاعت پرداخت آن را ندارد؛ علاوه بر این نیمار هم 

حاضر به قبول کاهش چشمگیر دستمزدش نیست!
پل پوگبا

پوگبا مشابه همین وضعیت یا چیزی خیلی نزدیک به آن را در 
منچستریونایتد تجربه می کند، تیم انگلسی مصمم است تا تنها 
ستاره خود را از دست ندهد و اوله گانر سولسشر مشتاق است تا 

تیمش را حول محور مرد فرانسوی بنا کند.
سولسشر در تازه ترین مصاحبه خود گفته بود: هیچ شکی ندارم 

که پوگبا فصل آینده هم در یونایتد خواهد ماند.
درست چهار سال پیش زمانی که پوگبا بازگشت به اولدترافورد را 
برگزید، با وجود اینکه رئال مادرید هرگز تمایلی جدی برای جذب 
وی نشان نداده بود، رفتن به مادرید را غیرمحتمل دانست. با این 
وجود با تند کردن نوار و رسیدن به سال ۲۰۱۹ می بینیم که پوگبا 
به شدت خواهان پوشیدن پیراهن سفیدپوشان است و هم او و هم 
ماینو رایولا مدیر برنامه اش این موضوع را تایید کرده اند. با توجه 
به اینکه پنجره انتقالات انگلیس فردا بسته می شود احتمال اینکه 
یونایتدها بتوانند به موقع جایگزینی مناسب برای وی به ترکیب 
خود اضافه کنند بسیار کم است بنابراین غیرممکن است که مرد 
فرانسوی دست کم تابستان سال جاری سر از سانتیاگو برنابئو در 

آورد.

با  ادامه  در  و  بود  منفی  رایولا  اظهارات  به  یونایتد  اول  پاسخ 
چسباندن برچسب قیمتی ۲۰۰ میلیون یورویی روی هافبک 

خود به طور غیر مستقیم دوباره نه گفت.
دستمزد ۱4 میلیون یورویی او چیزی نیست که رئال از عهده 
آن برنیاید اما فلورنتینو پرز به هیچ وجه قصد ندارد تا ۲ برابر آنچه 
را که یونایتد برای وی پرداخت کرده، به اصطلاح پیاده شود به 
ویژه با توجه به سابقه پرتتش وی در فصل گذشته و زیر نظر خوزه 

مورینیو.
فیلیپه کوتینیو 

کوپا  اخیر  قهرمان  است؛  متفاوت  اما  بارسا  هافبک  پرونده 
آمریکاکه کوتینیو در آن نمایش خوبی داشت، در فهرست فروش 
قرار گرفته است. در واقع او بازیکنی است که بارسلونا تمایل دارد 
وی را قربانی کند؛ تصمیمی که جوزپ ماریا بارتومئو و ارنستو 
والورده در مورد آن اجماع دارند تا از طریق فروش مرد برزیلی 
درآمد ضروری را به حساب باشگاه واریز کنند؛ بازیکنی که پس 
از پیوستن به بارسا در ژانویه ۲۰۱8،  به شدت دور از انتظار ظاهر 
شد. شرایط کوتینیو از این قرار است: خود او دوست ندارد از 
نیوکمپ برود در حالی که بارسا به دنبال زنده کردن هرچه بیشتر 
مبلغی است که خود بابت وی به لیورپول پرداخت کرده است 

)چیزی در حدود ۱5۰ میلیون یورو.(
تنها پیشنهادهای قابل توجهی که وی دریافت کرده از سوی 

تیم های انگلیسی بوده و ارزش فعلی وی در بازار کمتر از ۱۰۰ 
میلیون یورو برآورد شده است. با این حال مشکل اصلی اینجا 
است: مرد برزیلی پیشنهادهایی از تیم های مختلف انگلیس از 
جمله یونایتد دارد اما گرانقیمت ترین خرید باشگاه بارسلونا نمی 

خواهد در انگلیس برای تیمی جز لیورپول بازی کند.
مهم تر از همه کیا جورابچیان مدیر برنامه ایرانی کوتینیو است؛ 
کسی که در چندین موقعیت نارضایتی خود را از نوع برخورد 

بارسا با موکلش ابراز کرده است.
اگرچه مقامات بارسا نمی خواهند تا به طور علنی مرد برزیلی را 
در فهرست فروش قرار دهند و بدین ترتیب به ارزش وی لطمه وارد 
کنند اما آبی اناری ها همچنان به دنبال مقصدی احتمالی برای او 

هستند اما گزینه ها رفته رفته کمتر و کمتر می شوند.
گرت بیل

آخرین فوتبالیست محصور در قفس طلایی، گرت بیل است.
به  بیل شرایطی شبیه  فروش،  برای  باشگاه  تمایل  حیث  از 
کوتینیو دارد. اما برخلاف کوتینیو، زین الدین زیدان سرمربی 
کهکشانی ها به شخصه وارد عمل شده و تمام تلاش خود را برای 

باز کردن درهای خروج به روی مرد ولزی انجام داده است.
از زمانی که زیدان در مورد بیل گفته بود "اگر او فردا برود خیلی 
بهتر است" تنها ۲ هفته می گذرد. زیدان در ادامه این اظهارات 
تند گفته بود: مشکل شخصی در میان نیست فقط گاهی اوقات 
باید تصمیماتی برای ایجاد تغییرات بگیرید و رفتن او به سود همه 
است. جاناتان بارنت مدیربرنامه بیل نیز در پاسخ گفته بود: بین 

زیدان و بیل هرگز رابطه خوبی نبوده است.
بارنت: زیدان باید از خودش خجالت بکشد

از بین تمامی حبس شدگان در قفس های طلایی، زمانی که 
جیانگسو سونینگ درب سانتیاگو برنابئو را کوبید، تنها بیل در یک 
قدمی رفتن بود اما در نهایت نارضایتی خانواده وی برای رفتن به 
چین و همچنین عدم تمایل پرز برای صدور رضایتنامه مرد ولزی 

بدون دریافت کمیسیون، انتقال را با شکست مواجه کرد.
رئال در ابتدا درخواست ۹۰ میلیون یورو کرد؛ رقمی مشابه آنچه 
خود در سال ۲۰۱۳ برای وی پرداخت کرده بود و فراتر از ارزش 
کنونی وی در بازار  بود اما حقیقت این است که با وجود اینکه 
رئال قیمت پیشنهادی خود را کاهش داد اما هیچ پیشنهادی که 

همزمان نیازهای باشگاه و بیل را برآورده کند از راه نرسید.
اینتر یکی از خریداران وی بود اما آنها نه تنها قادر نبودند مبلغ 
انتقال را پرداخت کنند بلکه تامین دستمزد گزاف بیل هم برایشان 
مقدور نبود. بنابراین با توجه به بسته شدن پنجره انتقالات چین، 
در صورتی که پیشنهاد قابل توجهی از انگلیس از راه نرسد، بیل 

تنها دو راه خواهد داشت: بایرن مونیخ یا پاری سن ژرمن.

با امضای قرارداد سروش رفیعی حالا روزبه چشمی مهم 
او  مقصد  که  است  تابستانی  انتقالات  و  نقل  چهره  ترین 

نامشخص باقی مانده است.
روزبه چشمی با نزدیک شدن به شروع مسابقات لیگ برتر 
مهم ترین بازیکنی است که هنوز مقصد خود برای سال آینده 
را مشخص نکرده و هر چند اخبار زیادی درباره او به گوش 
می رسد اما روزبه در سکوتی که نزدیک به ۲ماه از عمر آن می 
گذرد، به دنبال سرنوشتی است که به نظر می رسد با اهداف 

او فاصله زیادی دارد.
در روزهای گذشته سرنوشت دیگر چهره های مهم بازار مانند 
علی کریمی برای استقلال، شایان مصلح در مسیر سپاهان 
و رضا اسدی به مقصد تراکتورسازی مشخص شد و صبح روز 
پنجشنبه نیز سروش رفیعی قرارداد خود را با تیم پدیده به امضا 

رساند تا حالا چشمی مهم ترین چهره حاضر در بازار باشد.
 الاهلی منتفی شد

روزبه چشمی در پایان فصل نقل و انتقالات به تیم الاهلی 
قطر لینک شد؛ این انتقال حتی در رسانه های قطری نیز 
بازتاب داشت اما در نهایت این جا به جایی خیلی زود منتفی 
شد تا روزبه چشمی گزینه قطر را از دست بدهد. البته نزدیک 
به ۱۰ روز قبل بود که باز هم رسانه های قطری از احتمال این 
انتقال خبر دادند اما مدیر برنامه های او دوباره این انتقال را 

تکذیب کرد.
 روزبه – استقلال؛ هر دو نمی خواهند

و استقلال مطمئنا موضوع مهم عدم  روزبه  رابطه  درباره 

تمایل هر دو طرف برای ادامه کار است. امیرحسین فتحی 
درباره تنها بازیکنی که به صراحت از جدایی صحبت کرد، 
روزبه چشمی است و این موضوع نشان می دهد که دو طرف 

از مدت ها قبل برای عدم همکاری به توافق رسیده باشند.
چشمی از جمله بازیکنانی است که سال گذشته با مدیریت 
و در مقطعی از فصل با هواداران دچار مشکل شد و شاید این 
جدایی تلخ، یکی از تصمیمات درست دو طرف در این مقطع 

از فصل باشد.
اروپا تنها دغدغه روزبه

حضور در ترکیب تیم ملی در جام جهانی اگر با مصدومیت 
تابستان  چشمی  تا  کرد  می  کمک  شاید  شد  نمی  همراه 
گذشته راهی اروپا شود اما روزبه تصمیم خود را گرفته و قصد 

دارد تا امسال حتما راهی کشورهای اروپایی شود.
چشمی به همین بهانه مذاکره با دیگر خواهان خود را به 
تعویق انداخت و با هیچ تیمی در ایران فعلا به توافق نرسیده 
است. این بازیکن که بعد از سپری کردن یک فصل سخت 
ترجیح می دهد از فضای فوتبال ایران دور باشد، همچنان در 
حال رایزنی است تا یکی از تیم های اروپایی را در کشورهای 
صاحب فوتبال به عنوان مقصد خود انتخاب کند اما این 
موضوع فعلا نهایی نشده است. ادامه این روند ممکن است با 
توجه به شرایط روزبه منتهی به عقد قرارداد این بازیکن با یکی 
از تیم های مطرح ایرانی شود که چندی قبل با این بازیکن 
پای میز مذاکره نشسته بودند اما سودای ادامه فوتبال در اروپا 

این قرارداد را به تعویق انداخته بود

 سرمربی تیم ملی والیبال ایران تاکید کرد که شاگردانش به دنبال 
محقق کردن رویای خودشان در انتخابی المپیک هستند.

ایگور کولاکوویچ سرمربی تیم ملی والیبال ایران با حضور در نشست 
پیش از شروع مسابقات انتخابی المپیک گفت: بازیکنان ما بارها برابر 
روسیه بازی کرده اند و خوب می دانند که روسیه چه تیم قدرتمندی است.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: مخصوصا در این فصل که آن ها قهرمان 
لیگ ملت ها هم شده اند و با بازیکنان باتجربه  و با قدرت بیش تری به 
انتخابی المپیک آمده اند. روس ها مربی خوبی دارند که  رقابت های 

نشان داد آن ها می توانند والیبال متفاوتی را به نمایش بگذارند و تیم بسیار 
قدرتمندی هستند. روسیه بازیکنان باکیفیت بسیاری دارد که همگی 

عالی هستند.
او در ادامه با اشاره به دیدار دو تیم در لیگ ملت های والیبال بیان کرد: 
ما امسال در ارومیه با هم بازی کردیم و روسیه را شکست دادیم اما فکر 
می کنم تجربه ی خوب بازی با روسیه در شهر ارومیه بسیار متفاوت بود. 
ارومیه شهری والیبالی است که هواداران والیبالی بسیاری دارد و فضای 
آنجا از هر نظر کاملًا متفاوت با روسیه است. همچنین روسیه حالا در این 
مرحله دو بازیکن اصلی خود از لیگ ملت ها را به همراه ندارد اما چهار 
بازیکن باتجربه ی دیگر به تیم آن ها ملحق شده اند. این بازی کاملا با 

شرایط لیگ ملت ها متفاوت است.
سرمربی تیم ملی درباره اهداف ایران در سن پترزبورگ، اضافه کرد: ما 
خواسته ها و رویاهای خودمان را دنبال می کنیم و رویای ما این است که 
بتوانیم این جا حریفمان را سورپرایز کنیم اما قطعا تحقق آن خیلی سخت 

خواهد بود.
وی در ادامه افزود: ما اگرچه به علت برخی مصدومیت ها و بیماری 
بعضی از بازیکنان، به طور کامل برای این تورنمنت آماده نشدیم اما 

امسال دوره ی بسیار خوبی را در مسابقات لیگ ملت ها گذراندیم.
کولاکوویچ درباره تقابل با دیگر تیم های حاضر در روسیه بیان کرد: ما 
با جدیت تمام برای همه ی دیدارهای خود آماده می شویم، زیرا به تمام 
همه ی  با  مصاف  برای  جدی  آماده سازی  و  می گذاریم  احترام  تیم ها 

حریفان خودمان داشتیم.
سرمربی تیم ملی در پایان افزود: امیدوارم تیم ما اینجا هم بهترین 
نمایش خود را در میدان داشته باشد و والیبال خوبی را به نمایش بگذاریم.

مقصد یک تیم پرستاره لیگ یا اروپا؟ 
روزبه چشمی آخرین معمای نقل و انتقالات 

کولاکوویچ:
 والیبالیست های ایران رویایی خودشان را دنبال می کنند

هافبک کروات رئال مادرید مانع بزرگ 
انتقال نیمار به این تیم در تابستان است.
نیمار از حضور خود در پاری سن ژرمن 
راضی نیست و می خواهد به هر طریق و 

شکلی این تیم را در تابستان ترک کند.
نیست  نیمار  مشتری  تنها  بارسلونا 
مادرید،  رئال  مثل  دیگری  تیم های  و 
یوونتوس و منچستر یونایتد هم دنبال 

جذب این بازیکن هستند.
نیمار در روزهای اخیر عکسی از خود در کنار زیدان را منتشر کرد و این باعث شده تا 
شایعه حضور او در کهکشانیها جدی شود. اما روزنامه اسپورت از مانع بزرگ برای انتقال 

نیمار به رئال سخن به میان آورد و او کسی جز لوکا مودریچ نیست.
این بازیکن کروات مورد نظر پاری سن ژرمن و توخل است اما او دوست ندارد تا رئال 
را در تابستان ترک کند و بخشی از قرارداد نیمار باشد و این باعث شده تا حضور ستاره 

برزیلی PSG فعلا در رئال منتفی شود.

با  مهاجم بلژیکی منچستر یونایتد 
رسما  و  رسید  نهایی  توافق  به  اینتر 

قرارداد امضا کرد.
کش  از  بعد  سرانجام  لوکاکو  روملو 
و قوس های زیاد از منچستر یونایتد 

جدا شد.
یوونتوس و اینتر دو مشتری جدی 
در  او  اما  بودند  بلژیکی  مهاجم  این 
نهایت  ترجیح داد که راهی اینتر شود. 

لوکاکو در تست پزشکی باشگاه اینتر شرکت کرد و بعد از آن با عقد قراردادی رسما 
به نرآتزوری پیوست.

قرارداد این بازیکن با اینتر 5 ساله است و این باشگاه ایتالیایی برای خرید جدید 
خود ۷5 میلیون پوند پرداخت کرد تا گرانترین خرید این باشگاه لقب گیرد.

هدایت اینتر را در تابستان امسال آنتونیو کونته برعهده گرفت و این تیم امید 
زیادی دارد که عنوان قهرمانی را بعد از سال ها به دست آورد.

مدافع فصل قبل چلسی با آرسنال به توافق 
نهایی رسید و قرارداد امضا کرد.

و  نقل  فصل  پایانی  روزهای  در  آرسنال 
دیگر  جدید  بازیکن  یک  تابستانی  انتقالات 

جذب کرد.
باتجربه  مدافع  لوئیز  داوید  با  ها  توپچی 
چلسی به توافق نهایی رسیدند و قرارداد  امضا 
کردند. این بازیکن برزیلی ۳۲ سال سن دارد 
و سالها است که در چلسی بازی می کند و 

سابقه پوشیدن پیراهن پاری سن ژرمن را هم در کارنامه دارد. باوجود آنکه باشگاه آرسنال 
رقم این انتقال را اعلام نکرد اما رسانه ها از پرداخت 8 میلیون پوندی توپچی ها برای جذب 
این مدافع برزیلی خبر دادند. قرار است که لوئیز در آرسنال پیراهن شماره ۲۳ را بر تن کند.
آرسنال در فصلی که گذشت با هدایت اونای امری نتوانست عملکرد خوبی از خود نشان 
دهد و بعد از مدتها از کسب سهمیه لیگ قهرمانان اروپا بازماند. هواداران این تیم امید 

زیادی دارند که با توجه به جذب بازیکنان جدید و گرانقیمت به روزهای اوج خود برگردند.

داوید لوئیز رسما به آرسنال پیوستلوکاکو رسما به اینتر پیوستمانع بزرگ برای رئالی شدن نیمار
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نگاهی به آخرین فعالیتهای انتخاباتی دوقطب سیاسی کشور

اصولگرایان وحدت می خواهند
اصلاح طلبان تعامل

خبر دیدار و احتمال ائتلاف شهردار پیشین و رئیس جمهوری سابق از یک سو و 
ابهامات ناتمام در ترکیب شورای وحدت از سوی دیگر سوژه داغ انتخاباتی اصولگرایان بود 
و تعامل با نهادهای ناظر و مجری انتخابات هم موضوع مورد توجه در اردوگاه اصلاحات. 
ظهور و حضور جریان سوم هم در برخی اظهارات چهره های سیاسی مورد توجه قرار 
گرفت. شامگاه جمعه ۱۱ مرداد بود که دیدار »محمدباقر قالیباف« شهردار پیشین تهران 
با »محمود احمدی نژاد« رئیس جمهوری سابق در توییتی اعلام عمومی شد. با این 
حال طی یک هفته اخیر تحلیل آن دیدار همچنان در رسانه ها جریان دارد. گرچه ابهام 
حاضران اصولگرا زیر چتر شورای وحدت همچنان پابرجاست اما اعلام رسمی عدم حضور 
توانسته است مقداری از این ابهام بکاهد و نشان دهد وحدت همچنان دغدغه اصلی 
جریان اصولگراست. چالش اصلاح طلبان اما از نوع دیگر است؛  خبر دیدار انتخاباتی با وزیر 
کشور و دیالوگ های رسانه ای و مجازی با شورای نگهبان نشان می دهد اصلاح طلبان 
در پی راهکاری برای رفع چالش پیش روی خود هستند. در این میان جریان سوم هم 

آرام آرام به پرسش و پاسخ های رسانه ها و چهره های سیاسی و حزبی وارد شده است.
امامزاده ای که شفا نمی دهد!؟ شروع هفته انتخاباتی با خبر دیدار شهرداران پیشین 
تهران یعنی »محمدباقر قالیباف« و »محمود احمدی نژاد«، آغاز شد. دیداری که هرچند 
»محسن پیرهادی« از نزدیکان به قالیباف، آن را عیادت از رییس جمهوری پیشین اعلام 

کرد، اما این اظهار نظر جلوی تحلیل های انتخاباتی و تفسیرهای ائتلافی را نگرفت.
»سعید احدیان« دیگر مشاور قالیباف هم درباره دیدارهای متعدد و توافقات سیاسی 
وی با محمود احمدی نژاد، گفت: »قالیباف بعد از تعطیلات نوروز یک بار صرفا برای احوال 
پرسی به منزل احمدی نژاد رفته است و سایر مباحث سیاسی مطرح شده، صحت نداشته 
و کذب است و اصولاً در این نشست هیچ بحث سیاسی داخلی صورت نگرفته چه برسد 
به موضوعی مانند ائتلاف.«»حمیدرضا ترقی« عضو شورای مرکزی حزب موتلفه در این 
باره گفت: »این دیدار به یک ماه پیش مربوط می شود و ربطی به مسائل سیاسی ندارد. از 
سمت اصولگرایان و لایه های دیگر این جریان، گرایشی به نقش احمدی نژاد در انتخابات 

اسفند ماه وجود ندارد و اصولگرایان هیچ کاری با وی ندارند.«
»حسین کنعانی مقدم« دبیرکل حزب اصولگرای سبز با اشاره به اینکه قالیباف عاقل تر 
از آن است که با طناب پوسیده احمدی نژاد وارد انتخابات شود، گفت: »آقای قالیباف 
دخیل به امامزاده ای ببندد که اگر شفا نمی دهد، کور هم نکند. اگر ما دنبال این باشیم 

که بخواهیم سرقفلی سبد رای احمدی نژاد را بخریم، در حق مردم خیانت کرده ایم.«
»غلامعلی حداد عادل« عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، احمدی نژاد را اصولگرا 
ندانست و گفت: »احمدی نژاد در تمام دوران هشت ساله خود حتی یک بار هم نگفت که 
اصولگراست و از همان اول راه خود را از اصولگرایان جدا کرد و ما هم مدام با وی درگیر 
بودیم.«»محمد مهاجری« فعال سیاسی اصولگرا هم امکان همکاری قالیباف و احمدی 
نژاد را محال دانسته و گفته است: »بعید می دانم قالیباف آنقدر ساده باشد که نردبان 
احمدی  نژاد شود. احمدی نژاد هم به کسی کولی نمی دهد؛ اگر به کسی هم کولی بدهد، 
به قالیباف کولی نمی دهد. احتمال همکاری این دو از نظر من نزدیک به محال است. 
احمدی نژاد اهل مشورت و همکاری سیاسی نیست و قالیباف هم روحیه نظامی داشته 
و نگاه بالا به پایین دارد.«»امیررضا واعظ آشتیانی« دیگر فعال سیاسی اصولگراست که 
همکاری شهرداران اسبق و سابق را بعید دانسته و گفته است: »زاویه دید اکثر اصولگرایان 
با آقای احمدی نژاد کاملا متفاوت است. بخشی هم هستند که با وی عنادی ندارند اما با 

او کار سیاسی نمی کنند.«
* کدام شورای وحدت؟ 

اینکه چه گروه و طیف یا شخصیت و حزب در شورای وحدت اصولگرایان حضور 
دارند، موضوع مبهم این روزهاست. تذکر به یکی از اعضای جامعه روحانیت مبارز به دلیل 
حضور در جلسات شورای وحدت؛ نشان می دهد که احتمالا این جریان هم زیر چتر 
شورای وحدت نخواهد بود. بر اساس گمانه زنی رسانه ها خبرهای حضور »سیدرضا تقوی« 
عضو جامعه روحانیت مبارز در شورای وحدت چندان مورد استقبال آیت الله »محمدعلی 

موحدی کرمانی« رئیس این جامعه نبوده است.
»اسدالله بادامچیان« دبیرکل حزب موتلفه اسلامی هم تاکید کرده است که تشکل 
متبوعش عضو شورای وحدت نیست و فقط در حد همفکری با دوستان در ارتباط و 
تعامل هستند.»مهدی چمران« نایب  رئیس جبهه مردمی نیروهای انقلاب حضور این 
تشکل در شورای وحدت را تکذیب کرده و گفته است: »سخنانی از این قبیل که جمنا 
در شورای وحدت ادغام شده، درست نیست و کار جمنا تازه شروع شده است. برخی از 
این نگرانند که یک جبهه  توانسته از طریق یک سازوکار از پایین به بالا، در مدت کوتاهی 

فردی را معرفی کند که در مقابل دولت مستقر، ۱۶ میلیون رای کسب کند.«
محسن پیرهادی دبیرکل جمعیت پیشرفت و عدالت نیز از حضور این طیف در 

زیرمجموعه شورای وحدت خبر داده است.
با این حال »محمدجواد محمدی نوری« دبیر اول جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت از 
تشکل های اصولگرا با رد خبر حضور این جبهه در شورای وحدت، درباره آینده وحدت 
میان اصولگرایان گفته است: »با توجه به شرایط موجود بعید می دانم سرانجامی جز 

اختلاف و چنددستگی میان اصولگرایان وجود داشته باشد.«
* اصلاح طلبان در پی تعامل با تاثیرگذاران انتخابات

طی هفته گذشته دیدار اصلاح طلبان با »عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور و 
برخی اظهارنظرهای شخصیت های اصلاح طلب درباره نحوه تعامل با شورای نگهبان 
پرحاشیه بود. خبر این دیدار نخستین بار از سوی »رسول منتجب نیا« دبیرکل حزب تازه 
تاسیس جمهوریت در ایرنا منتشر شد. در این دیدار شماری از دبیران کل احزاب اصلاح 
طلب حضور داشتند و بر اساس اظهارنظرهای حاضران نشست نتایج قابل قبولی داشته 
است.»علی شکوری راد« دبیرکل حزب اتحاد ملت توضیحات رحمانی فضلی را امیدوار 
کننده خواند. »علی محمد حاضری« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران هم این دیدار 
را تلاش برای ایجاد ساز و کاری در جهت اعتمادآفرینی بیشتر دانسته و گفته است: »امید 
ما این است که شورای نگهبان مانند وزارت کشور در جهت شفاف سازی و اعتمادآفرینی 
عمل کند.«»فاطمه راکعی« دبیرکل حزب زنان نواندیش مسلمان این دیدارها را انتقال 
دغدغه ها به مجری انتخابات توصیف کرده و نوشته است: »هم اندیشی هایی مانند آنچه 
که بدان اشاره شد می تواند پایه اولیه برگزاری انتخاباتی موثرتر و متفاوت از گذشته باشد. 
انتخاباتی که بتواند بخش مهمی از نیازهای سیاسی و حتی اجتماعی کشور در شرایط 

موجود را پوشش دهد.«
تعامل با شورای نگهبان در انتخابات آینده برای جریان اصلاح طلب به مراتب مهم تر از 
جریان رقیب است و شاید به همین دلیل است که گفت و گوی مجازی و رسانه ای این 

جریان با اعضای شورای نگهبان به ویژه سخنگوی آن آغاز شده است.
»بهزاد نبوی« چهره شناخته شده اصلاح طلبان برگزاری پرشور انتخابات را در گرو 
حضور همه سلائق دانسته و گفته است: »شورای نگهبان این دوره باید فرش قرمز پهن 
کند، چون در این شرایط فعلی انتخابات پرشور، برای حفظ امنیت ملی ضروری است.«  
»عباسعلی کدخدایی« در واکنش به پیشنهاد نبوی گفته است: »آنها که واجد شرایط 
قانونی نامزدی در انتخابات هستند فرش قرمز قانون برایشان پهن است، اما آنان که 

مشمول موانع قانونی هستند، خط قرمز قانون اجازه نمی دهد به خانه ملت وارد شوند.«
»جواد امام« عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان، با اشاره به جمله کدخدایی 
شرایط برابر با رقیب را تنها خواسته اصلاح طلبان دانسته و گفته است: »از نظر ما طرح این 

موضوع انتظار است، نه تهدید! انتظار مر قانون است، نه اعمال سلیقه!«
»مصطفی میرسلیم« عضو شورای مرکزی حزب موتلفه هم با اشاره به نحوه تعامل 
اصلاح طلبان و شورای نگهبان گفته است: »اگر اصلاح طلبان می خواهند ایرادی بگیرند، 
باید به دولت کنونی و مجلسی که دوره اش رو به پایان است بگیرند چون سرمنشأ هر 
دو کاستی اصلاح طلبانند نه شورای نگهبان.«»سهیلا جلودار زاده« عضو فراکسیون امید 
مجلس هم گفته است: »اگر رویه تایید صلاحیت ها تغییر کند و انسان های شریف و آزاده  

تایید شوند؛ انتخابات پرشور خواهد بود.«
* پیش بینی ها درباره آینده جریان سوم در سیاست ایران

»غلامرضا ظریفیان« فعال سیاسی اصلاح طلب امکان شکل گیری جریان سوم 
را محتمل دانسته و گفته است: »این احتمال در کشورهایی که هنوز در آنها تحزب 
نهادینه نشده است، بیشتر وجود دارد؛ در واقع وقتی امکان اقناع هواداران جریان های 
اصلی سیاسی کاهش می یابد، عرصه برای ظهور و رشد جریان های کمتر شناخته شده 
یا بدون تابلو فراهم می شود.وی ادامه داد: جریان های بی تابلو بر موج ناکامی ها، شکست ها 
و ناامیدی ها سوار شده و براساس مقتضیات شرایط عمل می کنند.«»غلامرضا انصاری« 
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت اما جریان سوم را موضوعی موهوم دانسته و گفته 
است: »هر جریان سیاسی باید منبعث از احزاب با هویت یا شخصیت های کاریزماتیک 
و شناخته شده باشد؛ بر همین اساس بروز و ظهور جریان جدیدی را دور از واقعیت می 
دانم.«»مرتضی الویری« عضو شورای شهر تهران حتی به امکان پیروزی احتمالی جریان 
سوم هم معتقد بوده و گفته است: »در انتخابات آینده حرف اول را جریانی خواهد زد که 
بتواند پاسخ روشنی برای حل مشکلات مردم داشته باشد و شاید این جریان مستقل از 

جریان اصلاح طلب و اصولگرا بوده و در واقع یک جریان سومی باشد.«
مهاجری فعال سیاسی و رسانه ای اصولگرا با نمایشی خواندن امکان ظهور جریان سوم 
گفته است: »کسانی که ادعا می کنند جریان سوم هستند، بخش های بریده از اصولگرایان 

یا اصلاح طلبان یا ملغمه ای از این دو جریان بوده و جریان سوم مستقل نیستند.«
* چه کسانی در انتخابات بعد کاندیدا نمی شوند

هرچند تا آغاز ماراتن انتخابات هنوز مدتی باقی است و تصمیم گیری درباره حضور 
یا عدم حضور زود است؛ اما حدادعادل رئیس اسبق مجلس در بیستمین نشست 
اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل گفته است: »شخصا وارد انتخابات 

۹۸ نمی شوم.«

نکتـه

وزیر تعاون دولت اصلاحات، دلایل مشارکت همراه با قید و 
شروط اصلاح طلبان در انتخابات پیش روی مجلس را تشریح 
و تاکید کرد: نباید سیاست ائتلاف را دوباره تکرار کنیم، بلکه باید 
لیستی برای انتخابات مجلس بسته شود که افراد آن هویت خالص 
اصلاح طلبی داشته باشند.چندی پیش بود که سخنگوی شورای 
نگهبان در توییتی نوشت: "راهکار برگزاری انتخابات با مشارکت 
فراگیر تبعیت از قانون است نه فرافکنی و باج گیری با اتهام زدن 
به نهادهای قانون اساسی."انتشار این توییت پس از اظهارات 
سخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری مبنی بر اینکه " 
اقدامات شورای نگهبان بر مبنای قانون است، نه تائید کسی را 
تضمین می کنیم و نه برای کسی فرش قرمز پهن می کنیم" این 
گزاره را در ذهن ها تقویت کرد که اصلاح طلبان در انتخابات پیش 
رو احتمالا با مشکلاتی روبرو خواهند بود، مشکلاتی از جنس "رد 
صلاحیت".در پی همین اظهارات بود که عباس عبدی اظهارت 
کدخدایی را نعل وارونه زدن خواند و تاکید کرد که تفسیر شورای 
نگهبان از قانون مورد تایید حقوقدانان نیست. بهزاد نبوی هم 
از به شورای نگهبان توصیه کرد برای افزایش مشارکت و شور 

انتخاباتی، اتفاقا برای اصلاح طلبان فرش قرمز پهن کنند.
* رئیس دولت اصلاحات، معتقد به مشارکت مشروط 

در انتخابات است؟
در همین راستا علی صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب و وزیر 
دولت اصلاحات، با بیان اینکه سخنگوی شورای نگهبان با این 
اظهارات ایده مشارکت مشروط اصلاح طلبان را زیر سوال می برد 
به خبرآنلاین گفت: ایشان به دنبال این هستند که بگویند اصلاح 
طلبان به دنبال فرافکنی هستند.وی با یادآوری اظهارات اخیر 
رئیس  دولت اصلاحات ادامه داد: مواضع ایشان به موقع و متین 
بود، لازم بود آقای خاتمی نظرات متفاوتی که بین اصلاح طلبان در 
رابطه با انتخابات وجود دارد یعنی تحریم انتخابات، مشارکت بی 
قید و شرط و مشارکت مشروط را تعیین تکلیف کرد که ایشان 
ضمن رد تحریم انتخابات، ایده مشارکت مشروط را مورد تاکید 

قرار داد که فصل الخطاب است .
خاتمی  آقای  داد:  ادامه  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  این 
"مشارکت مشروط" را با توجه به انتقاد از عملکرد فراکسیون امید 
مطرح کردند زیرا بر این باور هستند که مردم نتایج مورد انتظار 

شان را از رایی که دادند نگرفتند.
* لیست امید را از روی ناچاری و اجبار با روش فراخوان 

بستیم
وی با بیان اینکه برآورده نشدن خواسته های مردم به دلیل 
حضور بدون قید و شرط در انتخابات بود، ادامه داد: اصلاح طلبان 
در سال ۹4 در شرایطی که تمام نامزدهای آنها را ردصلاحیت 
کرده بودند در انتخابات شرکت و لیست ارائه کردند. واقعیت 
آن است که لیست ارائه شده لیست موردنظر اصلاح طلبان 
نبود بلکه ما از روی ناچاری و اجبار و با روش فراخوان به این 
لیست تن دادیم، ما به اندازه ای با کمبود نیرو مواجه بودیم که 
در شهرستان ها اعلام کردیم اگر رقابت بین دو اصولگرای معتدل 

و تند بود از نامزد اصولگرای معتدل حمایت کنید و در برخی 
شهرها این افراد در لیست امید قرار گرفتند،  این رویه باعث شد 
انتظاری که از یک نماینده وجود دارد برآورده نشود زیرا افرادی 
که در لیست قرار گرفتند نه تنها شناخته شده نبوده و توانی 
نداشتند بلکه تعهدی هم نسبت به جریان اصلاح طلب به اثبات 

نرسانده بودند.
* اصلاح طلبان در انتخابات اسفند باید چهره هایی با 

هویت اصلاح طلبی را کاندیدا کنند
صوفی با بیان اینکه به دلیل تجربه انتخابات در مجلس دهم، 
نباید چنین روندی را در آینده تکرار کنیم، افزود: همان طور که 
آقای خاتمی گفتند برای انتخابات آینده مجلس به طور حتم 
باید برنامه ارائه کرده و افراد با هویت مشخص اصلاح طلبی را به 
مجلس بفرستیم، که این به معنای آن است که شورای نگهبان 
باید در تایید صلاحیت  ها نظر آقای خاتمی تامین کند تا ما بتوانیم 
کاندیدای خود را معرفی کنیم.این فعال سیاسی اصلاح طلب با 
انتقاد از توییت اخیر سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: آقای 
کدخدایی با این اظهارات می خواهد بگوید شورای نگهبان طبق 
قانون عمل می کند و آنهایی هم که در گذشته رد صلاحیت 
کردیم قانونی بوده است، ولی بنده به عنوان نامزد رد صلاحیت 
شده فرآیند قانونی را از شورای نگهبان ندیدم زیرا در پاسخ به 
اعتراض و درخواستم برای اعلام دلایل رد صلاحیت هیچ نظری 

اعلام نکردند؛ کجای این رفتار اعمال قانون است؟
فقط  ها  ردصلاحیت  و  دارد  مصونیت  جناح  یک   *

متوجه اصلاح طلبان است
این سوال که چرا ردصلاحیت شورای  با طرح  صوفی 

نگهبان همواره باید متوجه اصلاح طلبان باشد، ادامه داد: 
بسیار  موارد  در  مگر  دارد  کاملا مصونیت  چرا یک جناح 
اصولگرا  نامزد  فلان  که  است  آشکار  همگان  بر  که  نادر 
متخلف و پرونده دار است رد صلاحیت می شود اما بین 
اصلاح طلبان فقط به جرم اصلاح طلبی همه ردصلاحیت 
می شوند، کجای قانون آمده است که همه اصلاح طلبان 

ردصلاحیت شوند؟
وی با بیان اینکه ممکن است قانون در مواردی دارای اشکال 
باشد که نیازمند اصلاح است، گفت: شورای نگهبان اعلام می کند 
که فرصت رسیدگی به صلاحیت ۱2 هزار نفر را ظرف 20 روز 
ندارد که این موضوع باید مرتفع شود، آیا قابل توجیه است که 
به دلیل اشکالات این چنینی چهره های شاخص و شناخته 
شده اصلاح طلب به اتهاماتی همچون بی دینی رد صلاحیت 
شوند؛ اگرچه این مورد در قانون آمده اما تشخیص آن با شورای 
نگهبان نیست، شورای نگهبان اگر می خواهد قانونی عمل کند 
باید به استعلام از مراجع چهارگانه که از سوی هیات اجرایی انجام 
می شود تمکین کند نه اینکه نهادهایی همچون بسیج محلات، 
مساجد محلات و تحقیقات محلی را فعال کند که غیرقانونی 

است.
کند  می  اعلام  نگهبان  شورای  سخنگوی  چرا   *

صلاحیت اصلاح طلبان تایید نمی شود؟
این  با  اکنون  از هم  اینکه آقای کدخدایی  بیان  با  صوفی 
اظهارات در تلاش برای فرار رو به جلو است، ادامه داد: ایشان می 
خواهد بگوید ما قانونی عمل می کنیم و در گذشته هم به صورت 
قانونی رد صلاحیت کردیم، در این دوره هم از هم اکنون تعیین 

می کند که شورای نگهبان جناح شما را رد صلاحیت خواهد 
کرد این در حالی است که آقای کدخدایی باید حمل بر صحت 
کند یعنی ابتدا بگوید هیچ دلیلی وجود ندارد که آقای خاتمی 
صحبت از مشارکت مشروط به میان آورد اما می گوید ما قانونی 
رد صلاحیت می کنیم؛ در واقع آقای کدخدایی با این اظهارات 
توپ را در زمین مقابل می اندازد که اصلاح طلبان می خواهند 
خلاف قانون، صلاحیت شان تایید شود اما از هم اکنون به شما 

اعلام می کنیم که صلاحیت شما تایید نخواهد شد.
* کدخدایی زیر قولی که به عارف داده بود زد

این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر اینکه آقای عارف 
برای رای آوری آقای کدخدایی در مجلس خیلی تلاش کرد و 
برای این موضوع زیر سوال قرار گرفت، افزود: دلیل حمایت آقای 
عارف صحبتی بود که با آقای کدخدایی در فراکسیون داشتند، 
آقای کدخدایی آنجا قول داده بود که نقایص قانونی را برطرف 
خواهند کرد اما امروز و با این اظهارات کسی که دارد زیر قولش 

می زند آقای کدخدایی است.
وی تاکید کرد: فراکسیون امید که به آقای کدخدایی رای 
داد به این امید بود که ایشان اشکالات قانونی را برطرف کند 
ولی ایشان به جای برطرف کردن آنها، همان قانون را مستند رد 
صلاحیت قرار می دهد. به نظر می رسد با نگاه اخیر سخنگوی 
شورای نگهبان، راهی برای حل وفصل دغدغه های اصلاح طلبان 

وجود ندارد.
* نظر رئیس دولت اصلاحات ادامه ائتلاف نیست

صوفی درباره ائتلاف اصلاح طلبان با اصولگرایان معتدل به 
دلیل احتمال رد صلاحیت نامزدهای آنها، گفت: از حرف های 
آقای خاتمی در پیش گرفتن سیاست ائتلاف برنمی آید ، ایشان 
نظرشان به کاندیداهای اصلاح طلب است یعنی شرط این است 
که نامزدهای اصلاح طلب به اندازه ای باشند که بتوانیم لیست 
ارائه دهیم. اینکه گفته می شود اصلاح طلبان نمی توانند با هر 
شرایطی در انتخابات شرکت کنند معناش همین است زیرا در 
گذشته حضور ما بدون قید وشرط بود که آسیب هایی داشت؛ 
آقای خاتمی وقتی می گویند باید کاندیداهای اصلی مان تایید 
بشوند یعنی اگر در تهران 30 نامزد داریم  و هر 30 نفر رد شوند 

ما در تهران لیست دیگری نمی دهیم.
* دلیلی ندارد که بازهم با اصولگرایان ائتلاف کنیم

وی افزود: یعنی اینگونه نیست که مانند گذشته فراخوان کنیم 
یا با اصولگرایان معتدل یا حامی دولت ائتلاف کنیم چون در دور 
گذشته حمایت از دولت و کنار گذاشتن نیروهای تندرو از مجلس 
یکی از اهداف اصلاح طلبان برای مشارکت در انتخابات مجلس 
که امروز موضوعیت ندارد بنابراین دلیلی ندارد که ما با اصولگرایان 

ائتلاف کنیم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: به طور قطع 
است،  طلبی  اصلاح  خالص  هویت  با  لیستی  روی  ما  نظر 
مشروط بودن هم به همین معنا است که ما نیروهای اصلاح 

طلب داشته باشیم.

شکست مجدد در ائتلاف سازی علیه ایران. سرانجام پس از 
تبلیغات گسترده آمریکایی ها علیه ایران مبنی بر ایجاد یک ائتلاف 
نظامی دریایی جهانی برای حفاظت از کشتی ها در خلیج فارس 
و دریای عمان و همچنین تنگه هرمز و تنگه باب المندب، تنها 
کشوری که به صورت رسمی به آن پاسخ مثبت و به این ائتلاف 
پیوست انگلیس بود تا اعضای ائتلاف نظامی آمریکا در آب های 

خلیج فارس به دو کشور برسد. 
موضوعی که بار دیگر نشان داد ایجاد مجدد اجماع جهانی 
علیه ایران، دیگر نه تنها به یک خواب و خیال در دوردست ها 
تبدیل شده بلکه سیاست های مبتنی بر ماجراجویی، تندروانه و 
یک جانبه گرایانه دونالد ترامپ و کارگزارانی مانند جان بولتون و 
مایک پمپئو دیگر خریداری در عرصه بین المللی ندارد و آمریکا از 

این پس، طعم انزوا در اقدامات بین المللی را مزه مزه کند. 
* آمریکا چه زمانی به فکر ائتلاف سازی افتاد؟ 

تنش ها در خاورمیانه و منطقه خلیج فارس با خروج ایالات 
متحده از توافق هسته ای به افزایش گرفت. اعمال مجدد تحریم ها، 
افزایش شدت و دامنه تحریم ها، تلاش فراگیر برای وادار ساختن 
کشورها برای گردن نهادن در برابر تحریم های آمریکا، افزایش 
و  تجهیز  آسیا،  غرب  منطقه  در  آمریکا  نیروهایی  مداخلات 
پشتیبانی گروه های تروریستی و اپوزیسیون ضد نظام در جهت 
افزایش درگیری ها با ایران، تحریم سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 
در ادامه تحریم رهبر انقلاب و وزیر امور خارجه موجب شده است 
تا منطقه طی چند ماه گذشته با روزهای حساس و پر تحولی 
همراه باشد. انگلیسی ها هم در این میدان، به کمک آمریکایی ها 
شتافته اند و با توقیف نفتکش حامل نفت ایران در تنگه جبل 
الطارق و افزایش رفتارهای خطرناک شان در خلیج فارس که بر 
خلاف قوانین بین المللی دریانوردی و حتی اصول اولیه کشتیرانی، 

به آتش تنش ها در منطقه بنزین ریخته اند. 
با این حال، افزایش مجادلات دیپلماتیک تهران و واشنگتن، 
افشاگری محمدجواد ظریف از نقش »تیم بی« در عرصه سیاست 
خارجی ایالات متحده و در نهایت، سرنگونی پهپاد جاسوسی 
آمریکا از سوی ایران طی هفته های اخیر که با انفعال و سردرگمی 
و همچنین بروز رفتارهای متناقض از سوی مقامات آمریکایی 
همراه شد، مقام های ایالات متحده را به صرافت انداخت تا به بهانه 
ایجاد امنیت برای کشتی های عبوری از خلیج فارس و تنگه هرمز، 
مجددا نقش خودخوانده »پلیس بین الملل« را ایفا کنند و ائتلافی 

بین المللی را ایجاد و رهبری آن را عهده دار شوند. 

توقیف کشتی انگلیسی توسط نیروی دریایی سپاه پاسداران 
انقلاب به درخواست سازمان بنادر و کشتیرانی استان هرمزگان 
در خلیج فارس و افزایش اختلافات میان تهران و لندن درباره 
نفتکش های توقیف شده هر دو طرف، موجب شد تا آمریکایی ها 
از آب گل آلود موجود بخواهند ماهی خود را شکار کرده و کشورها 
را با خود همراه کند. در این چارچوب، روسای سابق و جدید ستاد 
مشترک ارتش آمریکا مدعی شدند کشورشان در قالب تلاشی 
چندملیتی می خواهد عملیات شناسایی و امنیتی در آبراه های 
آزادی کشتیرانی  از  تا  دهد  افزایش  را  فارس  حساس خلیج 

اطمینان حاصل کند. 
اگرچه هم زمانی این بیانیه باعث شده تلاش برای تشکیل این 
ائتلاف، اقدامی تلافی جویانه به توقیف نفتکش بریتانیایی ارزیابی 
شود، اما به نظر می رسد که زمینه های این تصمیم گیری با افزایش 

تنش میان ایران و امریکا از قبل فراهم شده بود.
* سیاست یک بام و دو هوای انگلیس 

انگلیس تا این لحظه، تنها کشوری بوده است که به ائتلاف 
نظامی آمریکا در خلیج فارس پاسخ مثبت داده است. انگلیسی ها 
نامزدهای  که  ایامی  در  و  کشورشان  در  بی دولتی  اوج  در 
نخست وزیری برای استقرار در خانه شماره ۱0 خیابان داونینگ 
خود را به آب و آتش می زدند تا نشان دهند هر کدام از دیگری 
به واشنگتن و ساکنان کاخ سفید نزدیک تر هستند، سیاستی 
خطرناک را انتخاب کردند و آن، رو در رویی مستقیم با ایران از 

طریق توقیف نفتکش حامل نفت ایران بود. 
در این چارچوب، آنها به درخواست دولت آمریکا و به بهانه 
واهی تحریم های اتحادیه اروپا نفتکش حامل نفت ایران را توقیف 
کرده و سیاستی خطرناک را در خلیج فارس عملیاتی کردند که 
موجب شد تا اوج تنش های تهران و لندن و اوج همراهی های 

انگلیس با آمریکا را شاهد باشیم. 
انگلیسی ها که فکر نمی کردند که سیاست شان با پاسخ تهران 
همراه شود، با توقیف کشتی انگلیسی »استنا ایمپرو«، اینک بیش 
از هر زمانی در لاک دفاعی فرو رفته اند. آنها که خود را در یک نبرد 
حیثیتی و در یک بحران خودساخته غیرضروری قرار داده اند و 
البته در ظاهر، همچنان ادعای کنترل وضعیت موجود و جلوگیری 
از افزایش بحران و همچنین عدم تغییر سیاست لندن نسبت 
به تهران را مطرح می کنند، به جای در پیش گرفتن سیاست 
مبتنی بر تعامل و راهکارهای دیپلماتیک، نه تنها به پیشنهادات 
برخی از مسئولان جمهوری اسلامی )مانند سید کمال خرازی 

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی( پاسخ منفی داده اند بلکه 
می پندارند با سیاست مبتنی بر زور و تداوم روش های پیشین 

می توانند از میدان، پیروز بیرون بیایند. 
* سکوت اعراب 

فارس،  خلیج  جنوبی  حاشیه  عربی  کشورهای  از  برخی 
تا همین چندی پیش تا آمریکا مسئله ای را مطرح می کردند، 
ذوق زده یا با اضطراب، از ده ها تربیون همراهی و موافقت خود 
را با موضوع مطرح شده از سوی آمریکایی ها بیان می کردند تا 
نشان دهند که در همراهی با آمریکا در صف نخست قرار داشته 
و مبادا، ایالات متحده فقط برای یک دقیقه، چتر حمایتی خود از 

آنها را متوقف سازد. 
روی کار آمدن دونالد ترامپ در آمریکا و مستقر شدن وی در 
کاخ سفید نیز موجب شد تا حکام جوان و ناپخته برخی از این 
کشورها گمان کنند که اینک زمان آن فرا رسیده است که با دادن 
رشوه های مبتنی بر خریدهای هنگفت تسلیحات و سرمایه گذاری 
گسترده در ایالات متحده، می توانند آرزوهای قلبی خود را برآورده 
ساخته و آمریکا را به عرصه رویارویی با ایران بکشانند. در این 
چارچوب، آنها در این مدت به تشدید سیاست بحران و افزایش 
تنش در خاورمیانه پرداخته تا از این طریق، صحنه درگیری میان 
ایران و آمریکا را ایجاد شود. در این چارچوب، دو تن از حکام این 
کشورها به همراه بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم اسرائیل و جان 
بولتون مشاور امنیت ملی ترامپ، »گروه بی« را تشکیل دادند تا 
از طریق این گروه شرارت، سمت و سوی سیاست خارجی آمریکا 

جهت دهی کنند. 
ترامپ نیز از این فرصت کمال استفاده را کرد و تا می توانست 
به آنها سلاح، خدمات مستشاری و کالاهای لوکس غیرضروری 
فروخت و میلیاردها دلار را به جیب صنایع و مجتمع های نظامی 
رهسپار کرد تا از این طریق، پول حاصل از خرید نفت بار دیگر به 
جیب سرمایه گذاران بازگردد. او هر چه خواست درباره رهبران این 
کشورها گفت، انواع و اقسام توهین ها را به آنها کرد و قراردادهای 

یک طرفه و سنگینی را به آنها تحمیل کرد. 
اما این روزها که آمریکا می خواهد ائتلاف نظامی را علیه ایران 
در خلیج فارس و تنگه هرمز ایجاد کند، این کشورها سکوت 
کرده اند و به اصطلاح، »نزده دیگر نمی رقصند«. این مسئله 
تردیدهایی جدی در مورد نوع رویکرد این کشورها به آمریکا 
ایجاد کرده است. سکوت و انفعال آمریکا پس از مورد هدف قرار 
گرفتن پهپاد جاسوسی این کشور از یک سو و تشکر از ایران 

بابت هدف قرار ندادن هواپیمایی حامل سربازان آمریکایی از 
سوی دیگر، به آنها ثابت کرد که آمریکا شریک قابل اعتمادی 

برای آنها نیست. 
از طرفی، توان دفاعی ایران که هم بومی است و هم تحت 
سخت ترین شرایط و فشارها و تحریم های بین المللی به وجود 
آمده است، به آنها نشان داد آن چنان که برایان هوک، مسئول 
میز ایران در وزارت امور خارجه آمریکا می گوید، موشک های ایران 
فتوشاپ نیستند بلکه می تواند بهترین و گران ترین پهپاد آمریکا 
را هم مورد هدف و مقامات آمریکایی  را در یک موضع منفعلانه 

قرار دهد. 
* وقتی آمریکا از کشورها »نه« می شنود

مایک پمپئو، وزیر امور خارجه امریکا در حالی مدعی شد 
امنیت و  از ۶0 کشور خواسته ایم در حفظ  از بیش  که »ما 
بازدارندگی در تنگه هرمز همکاری کنند« که تاکنون جز انگلیس، 
کشور دیگری برای حضور در این ائتلاف تمایلی از خود نشان 
نداده است. آمریکا در حالی تمام تلاش خود را انجام می دهد 
که حتی نزدیک ترین کشورها به آمریکا، علاقه ای ندارند هزینه 
ماجراجویی های این کشور در عرصه بین المللی بالاخص ایران را 

بپردازند. 
به همین خاطر نیز بود که تلاش ایالات متحده از همان ابتدا 
با ناکامی روبه رو شد و وقتی برای نخستین بار، این درخواست 
آمریکا از سوی پمپئو در دیدار با همتای استرالیایی اش مطرح 
شد، وزیر امور خارجه استرالیا بگوید که »استرالیا تصمیمی در این 

خصوص نگرفته است«. 
اتحادیه اروپا، ناتو، فرانسه، آلمان، اسپانیا، کره  جنوبی و ژاپن 
از جمله سازمان ها و کشورهایی هستند که تاکنون شرکت در 
این ائتلاف دریایی را رد کرده اند و معتقدند که هرگونه ائتلاف و 
عملیات نظامی در خلیج فارس احتمال آغاز بالقوه درگیری با ایران 
را افزایش خواهد داد. در این چارچوب، آنها علاقه مندند موضوعات 

با ایران را از طریق دیپلماسی و گفت وگو پیش ببرند. 
به این شرایط، به نظر می رسد انگلیس که این روزها خود را 
بسیار محتاج به آمریکا می داند، تنها عضو ائتلاف ادعایی آمریکا 
باشد و کشور دیگری حاضر به پیوستن به این ائتلاف نباشد و 
ائتلاف فقط در کاغذ تشکیل شود چراکه ائتلاف دو عضوی که 
به بهانه تأمین امنیت در خلیج فارس و تنگه هرمز از همان آغاز 
با ناکامی روبه رو شده است و انتظار نمی رود که بر تعداد اعضای 

آن افزوده شود.

علی صوفی: 

نباید ائتلاف با اصولگراها را ادامه دهیم

وقتی آمریکا از کشورها »نه« می شنود

شکست مجدد آمریکا در ائتلاف سازی؛ ائتلاف دو نفره  

مهـدی چمـران مـی گویـد: زمانی که در تقابل با دشـمن قـرار داریـم باید تمامی 
طیف های سیاسـی در یک جبهه مشـترک قرار داشـته باشند و باید از شخص ظریف 

که مورد تحریم غیرقانونی آمریکا قرارگرفته اسـت دلجویی و حمایت شـود.
طـی روزهـای گذشـته، سـاختمان وزارت خارجه میزبان چهره هـا و مقامات عالی 
کشـور بوده اسـت. دیدارهایی که در راسـتای تأکید بر حمایت از محمدجواد ظریف، 
سـکان دار دسـتگاه دیپلماسـی ایران در برابر تحریم های غیرقانونی آمریکا انجام شـد. 
اما دومینوی این دیدارها را علی لاریجانی، رئیس مجلس شـورای اسـلامی صبح روز 
دوشـنبه کلید زد. به دنبال آن نیز حسـن روحانی، رئیس جمهور کشـورمان و سـردار 
قاسـم سلیمانی، فرمانده نیروی قدس سـپاه به دیدار ظریف شتافتند تا پازل حمایت 
از ظریـف طـی یـک هفته گذشـته تکمیل شـود. در چنین شـرایطی امـا طیف های 
سیاسـی تنـدرو نظیـر جبهه پایداری و رسـانه های وابسـته به آن بی توجـه به مواضع 
شـخصیت های برجسـته نظـام در حمایت از ظریـف، تخریب خـود را علیه دیپلمات 

شـماره یک ایرانی ادامـه داده اند.
مهـدی چمـران، رئیـس اسـبق شـورای شـهر تهـران در گفت وگو با خبـر آنلاین 
بـا تأکیـد بـر ضـرورت ایجاد جبهـه ای متحـد در حمایـت وزیر خارجه معتقد اسـت 
زمانی که شـخصیت های اصلی و تصمیم گیرنده نظام در چنین سـطحی از شـخص 
ظریف حمایت می کنند، موضع سیاسـی و رسـمی کشـور دراین باره مشـخص است 
حرکـت مخالف جریانی علیـه این مواضع چندان اهمیتی در عرصه سیاسـت داخلی 

کشـور ندارد.
در ادامه مشروح این گفت وگو را بخوانید؛

* آقـای چمران! اهمیـت و ضرورت دیـدار اخیر مقامات برجسـته نظام 
) حسـن روحانی، علی لاریجانی و سـردار سـلیمانی( با محمدجواد ظریف 
و حمایـت از وی در برابـر تحریم هـای آمریکا را چگونـه ارزیابی می کنید؟

اکنـون جبهـه ای در مقابـل آمریکا و دشـمنان خـود داریم که در ایـن جبهه باید 
متحد و منسـجم عمل کنیم به گونه ای گه اگر هم اختلافات داخلی بین جریان های 

سیاسـی وجـود دارد، در ایـن شـرایط باید کنار گذاشـته شـوند و الان زمـان اختلاف 
افکنـی نیسـت بلکـه باید در برابـر آمریـکای ترامپ که به دنبـال قلـدری و زورگویی 
اسـت با خط مشـی هماهنگ عمل کنیـم. حداقل در چنیـن برهه ای باید از سـتیز و 

اختلاف نظر در کشـور گـذر کرد.
* تحریم ظریف یعنی از نفوذ سخنانش واهمه دارند

در مـورد ظریـف نیـز باید گفـت که ایشـان وزیر امـور خارجه جمهوری اسـلامی 
ایـران اسـت و جایگاه سـخنگوی کشـور را در عرصـه بین المللـی دارد. در موضوعاتی 
به ماننـد برجـام و دیگر کنش های دیپلماتیک نیز شـخص وزیر خارجه چهره شـماره 
یک بود. زمانی که سـکان دار دسـتگاه دیپلماسـی ایران را تحریم می کنند به معنای 
آن اسـت کـه از نفـوذ سـخنان ظریف واهمـه دارند و بنـا دارند تا مانع از انتشـار آن ها 
شـوند. البتـه وزیـر امـور خارجـه به موفقیـت توافق بـا آمریکا امیـد داشـتند و البته 
پـس از علنی شـدن بدعهـدی آمریکا با خـروج از برجام، ظریف نیز در زمان درسـتی 
مواضع خود را در برابر واشـنگتن تغییر داد که همین امر موجب تقویت وحدت بین 

دسـتگاه دیپلماسـی و جریان های سیاسـی دیگر می شود.
* تـداوم تخریـب شـخص ظریـف حتی پـس از تحریـم وی، از سـوی 
برخـی از تندروهـا و به طور ویژه جبهه پایـداری، چه توجیهی در شـرایط 

دارد؟  کنونی 
برخـی از جناح هـا انتقاداتـی می کننـد نسـبت به زمـان و وقتـی که مذاکـرات از 
کشـور گرفـت کـه البته یـک مبحث داخلی اسـت امـا زمانی که در چنین شـرایطی 

قـرار داریـم بایـد در برابر آمریـکا همه در کنار یکدیگر بایسـتند.
* همـه طیـف هـای سیاسـی در تقابل با دشـمن باید جبهه مشـترک 

تشـکیل دهند
همیـن تخریب هـا نمی تواند جبهه متحد داخلی علیه آمریـکا را تضعیف کند؟ در 
شـرایطی که عالی ترین شـخصیت های نظام از طیف ها و مسئولیت های گوناگون  در 
روزهـای گذشـته به دیـدار ظریف رفتـه و از او حمایـت کرده اند، تـداوم موج تخریب 

توسـط رسـانه های این جریان ها را شـاهد بوده ایم...
بازهـم تأکیـد می کنـم زمانـی کـه در تقابـل بـا دشـمن قـرار داریم بایـد تمامی 
طیف های سیاسـی در یک جبهه مشـترک قرار داشـته باشند و باید از شخص ظریف 
که مورد تحریم غیرقانونی آمریکا قرارگرفته اسـت دلجویی و حمایت شـود و در کنار 
او بایسـتیم. ازایـن رو اهمیـت مخابره سـیگنال اتحاد داخلی به دشـمن آن اسـت که 
مـا اگـر اختلافـات درون خانوادگـی داریم ، در زمان مواجهه و مقابله با دشـمنان محو 

می شـوند و در کنار یکدیگر خواهیم ایسـتاد. 
* کاری بـه پایـداری ها ندارم، موضـع نظام ایجاد جبهه متحـد در برابر 

آمریکاست
امـا مثـلا چهره های جبهـه پایداری و رسـانه های وابسـته بـه آن در عمل به نوعی 
تخریب هـا را علیـه ظریف ادامـه دادند و حتی به نوعی خوشـحالی از تحریم ظریف را 

می توان در رفتار و اظهاراتشـان مشـاهده کرد.
مـن کاری با دوسـتان پایداریی نـدارم، هرکس می تواند مواضع خـود را اتخاذ کند 
و خط مشـی خاصی داشـته باشـد اما آنچه اکنون جهت گیری سیاسـی نظام و مردم 
اسـت ایجـاد جبهه متحد در برابر آمریکا اسـت. امـا گلایه هایی هم وجـود دارد. البته 

من شـاهد تخریب ظریف طی روزهای گذشـته نبـوده ام.
حتـی اگـر با دیـد خوش بینانه نیز بـه موضوع نگاه کنیـم، حداقل ایـن جریان در 
حمایـت از وزیـر خارجه با دیگر طیف های سیاسـی همراه نشـد و دراین باره سـکوت 

است. کرده 
زمـان کـه برجسـته ترین شـخصیت ها نظـام جمهـوری اسـلامی بـه دیـدار وزیر 
خارجـه می رونـد و از او حمایـت و دلجویـی به عمل می آورند دیگر نیازی نیسـت که 
تمامـی جریان های سیاسـی حمایت خـود را اعلام کنند. ازاین رو موضع رسـمی نظام 
دراین بـاره مشـخص اسـت. همین که ظریف وزیر خارجه کشـورمان اسـت بایـد از او 
حمایـت شـود. حمایت های اخیر البته نشـان از همراه مـردم با وزیر خارجـه دارد. بار 

دیگـر تاکیـد می کنـم که در برابر دشـمنان بایـد ک صف واحد ایجاد شـود.

مهدی چمران:

موضع نظام حمایت قاطع از وزیر خارجه است
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هر كه براى خدا بر پايه ايمان به خدا و وفادارى به 
برادرى اش و به قصد جلب خشنودى خدا، برادرى به دست 

آورد، هر آينه، پرتوى از نور خدا، و امانى از عذاب خدا، و 
حجّتى كه در روز قيامت با آن پيروز گردد و عزّتى پايدار و 

نامى فزاينده، به دست آورده است...
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نامحـرمانه

دلنوشته

درخواست از ترامپ برای تحریم آیت الله جنتی 
یکی از کارشناسان اندیشکده ضدایرانی »بنیاد دفاع از دموکراسی ها« در یادداشتی خواستار تحریم 
»آیت الله احمد جنتی دبیر شورای نگهبان« شد.به گزارش »تابناک« به نقل از ایرنا، »تزوی کان« 
کارشناس این اندیشکده آمریکایی روز چهارشنبه در یادداشتی که در تارنمای »هیل« منتشر شد،  
نوشت: وی پشت درهای بسته نقشی اصلی در تعیین رهبری نظام ایران دارد.نویسنده این یادداشت با 
اشاره به اینکه آیت الله جنتی دبیر شورای نگهبان و رئیس مجلس خبرگان رهبری است، افزود: آیت الله 
جنتی ریاست دو کمیته قدرتمندی را بر عهده دارد که مسئول تعیین رهبر عالی، تایید صلاحیت 
نامزدهای پست های کلیدی انتخابی و نظارت بر مصوبات پارلمان ایران است.کارشناس موسسه پژوهشی 
بنیاد دفاع از دموکراسی ها پیشنهاد کرد: دولت دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا در راستای ابراز 
همبستگی با مردم ایران و مخابره این پیام به تهران که تحرکات اخیرش در خلیج فارس هزینه دارد، باید 

آیت الله جنتی و همکاران اصلی اش را تحریم کند.

مردم نگران دریافت بنزین نباشند 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فراورده های نفتی گفت: مردم نگران دریافت بنزین نباشند، تا زمانی که 
همه دارای کارت نشده اند، کارت جایگاه ها فعال می ماند.امیر وکیل زاده افزود: اگرچه تقاضا داریم، مردم 
در سراسر کشور به ویژه در چهار کلان شهر تبریز، تهران، کرج و اصفهان از کارت شخصی استفاده کنند، 
اما باز هم تاکید می کنیم مردم نگران نباشند، زیرا اصلا مایل نیستیم در این مرحله کسی وارد جایگاه 
شود و به دلیل نداشتن کارت سوخت شخصی نتواند سوخت گیری کند.مدیر عامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه از ۲۰ مرداد سوخت با کارت شخصی عرضه می شود، گفت: با این 
حال تاکید می کنیم در این مرحله مردم نگران دریافت سوخت نباشند و تا زمانی که همه افراد دارای 
کارت نشده اند کارت جایگاه ها فعال خواهد ماند.وی اضافه کرد: در این مرحله از اجرای طرح خیلی 
دست و دلبازانه کارت سوخت جایگاه ها در اختیار مردم قرار می گیرد و تا زمانی که مطمئن نشده ایم 

همه مالکان کارت دارند و مشکلی در این زمینه ندارند، محدودیت ها را اعمال نخواهیم کرد.

مدیر اسبق غله قم بازداشت شد 
کاهه دادستان عمومی و انقلاب قم از بازداشت مدیر اسبق غله قم به اتهام تضییع وجوه و اموال دولتی 
و بیت المال خبر داد. دادستان عمومی و انقلاب قم در گفتگو با خبرگزاری میزان گفت: در راستای عمل 
به فرمایشات و منویات ریاست قوه قضائیه مبنی بر مبارزه با فساد و احیای حقوق عامه، حسب گزارش 
اداره کل سازمان بازرسی استان قم و همچنین تحقیقات جامع مقام قضایی، مدیر اسبق غله قم پس از 
تفهیم اتهام موصوف، به دلیل عجز از تودیع وثیقه بازداشت و پس از تودیع وثیقه هم اکنون آزاد شده 
است.وی همچنین اظهار کرد: با همکاری اداره کل سازمان بازرسی استان بر فعالیت ادارات و نهاد های 
دولتی با جدیت و دقت بیشتری نظارت خواهد شد و در صورت محرز شدن هرگونه تخلف، برخورد 

قانونی قاطعی با متخلفین صورت می پذیرد.

کاهش چشمگیر آمار ازدواج در کشور 
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی وزارت ورزش و جوانان خاطرنشان کرد: سال گذشته 
در کل کشور ۵۵۰ هزار و ۵۶ مورد ازدواج به ثبت رسید در حالی که این آمار در سال ۹۶، ۶۰۸ هزار 
و ۹۵۶ مورد بوده است.کریمی خاطرنشان کرد: در بحث طلاق هم سال ۹۷ تعداد ۱۷۵ هزار و ۶۱۴ 
طلاق ثبت شد که میزان پرونده های ثبت شده طلاق کشور در سال ۹۶، ۱۷۴ هزار و ۵۷۸ مورد بوده 
است.مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی وزارت ورزش و جوانان با بیان اینکه متاسفانه اکثریت 
طلاق ها در کشور مربوط به پنج سال ابتدایی زندگی است خاطرنشان کرد: در راستای کاهش آمار 
طلاق، دوره های مشاوره رایگان پس از ازدواج برای ۵ سال ابتدایی زندگی زوجین در نظر گرفته شده 

که به صورت سالیانه اجرا می شود.

فاجعه خالی ماندن ظرفیت رشته های علوم پایه
رییس سازمان سنجش آموزش کشور با بیان اینکه با فاجعه خالی ماندن ظرفیت رشته های علوم 
پایه مواجه ایم،  گفت: متاسفانه ما در عرصه گرایش به سمت رشته های علوم تجربی با یک فاجعه در 
کشور مواجه هستیم و ظرفیت بسیاری از رشته های علوم پایه خالی مانده است.ابراهیم خدایی  افزود :به 
این معنا که ما برای توسعه کشور باید در دو حوزه )رشته های علوم انسانی و ریاضی( که نقش اساسی 
در توسعه هر جامعه دارند، سرمایه گذاری کنیم. در واقع رشته های فنی و علوم انسانی از جمله این 
رشته هایی هستند که توسعه هر جامعه ای بر اساس آن اتفاق می افتد اما در کشور ما وضعیت به گونه ای 

است که داوطلبان به سمت رشته های تجربی گرایش پیدا کرده اند.

واکنش عبدالله ناصری به اظهارات حداد عادل
عبدالله ناصری در نقد اظهارت اخیر حداد عادل بر این باور است که نباید چشمان خود را بر این 
واقعیت ببندیم که در مقطع کنونی میزان نارضایتی شهروندان از وضعیت در یکی از بالاترین سطح های 
ممکن است، اما این بدین معنا نیست که این نارضایتی محدود به ناخشنودی از عملکرد دولت بوده بلکه 
باید بپذیریم نارضایتی موجود کلان و مربوط به تمام ارگان هاست. در چنین شرایطی تنها مقصر جلوه 

دادن دولت، یک اشتباه محض است.

واکنش دادستان سابق تهران به شایعه بازداشتش 
دادستان عمومی و سابق تهران، انتشار برخی مطالب در فضای مجازی در رابطه با خود را تکذیب 
کرد و گفت: این مطالب از اساس کذب است.عباس جعفری دولت آبادی دادستان عمومی و انقلاب سابق 
تهران در گفت وگو با فارس، در خصوص صحت و سقم برخی شایعات مطرح شده درباره وی در فضای 
مجازی، گفت: این موضوعات از اساس کذب است و صحت ندارد.دادستان سابق تهران خاطرنشان کرد: 

بنده از منتشرکنندگان این شایعات شکایت کرده ام و این شکایت به قوت خود باقی است.

به بهانه درگذشت مرحوم استاد تفضلیان

مرگ پایان کبوتر نیست
سید جواد حسینی قمی

دلش شکست وقتی جوانی نو رسیده به او گفت : هان! ای هنرمند پیشکسوت و ای معلم فرهیخته 
و بازنشسته، در دوران پیری این عناوین به چکار آید!؟ نه نانی بابتش دهند و نه آنچنان که باید اعتباری 

بخشند. دوران تو بی حاصل گذشته است و امروز تو هستی و دیگر هیچ. 
آن ایَام تنِ هنرمند حکایت ما به علت بیماری رنجور شده بود و تاب جدال لفظی با جوان را نداشت. 
بنابراین ذکری زیر لب زمزمه کرد و خاموش ماند و از  جوان گذشت. آن روز و روزهای دیگرگذشت و 

سرانجام هنرمند درگذشت.
خبر رحلت او در شهر پیچید. مراسم تشییع و ختم و بزرگداشت هنرمند با شکوه کم نظیری برگزار 
شد. جوان نیز کنجکاوانه در جملگی این مراسم حضور داشت و از وصف مدیران و هنرمندان شهر در 
شگفت ماند. آنها مرحوم را حضرت استاد خطاب می کردند...  یکی می گفت: آن مرد شریف الفبای هنر 
تئاتر را به من آموخت و دیگری می گفت: او نمونه ای از یک هنرمند متعهد بود و سومی می گفت : 

بخشی از علم و هنر و ایمان خود را از استاد تفضلیان آموخته ام. 
اشک از گونه های جوان جاری شد. او لحظه ای اندیشید و به خود نهیب زد و گفت : ای دل غافل، 

چه گوهری داشتیم و قدرش را ندانستیم...
مهم ترین سرمایه و عزت آن هنرمندِ پیشکسوت نه ثروت دنیا و نه لوح و تندیس های هنری، بلکه 
مجموعه ای از ارزش های معنوی بود که در قلب و دل دیگران به یادگار گذاشته بود و آن در یک جمله 

"درس خوب زیستن بود." 
سعدیا مرد نکو نام نمیرد هرگز

مرده آنست که نامش به نکویی نبرند
روحش شاد و یادش گرامی

* یکی از شاگردان مرحوم استاد تفضلیان

استاندار قم، نهاد خانواده را مهم ترین 
اساس در تدوام و افزایش نسل دانست و 
گفت: بیشترین تمرکز مسئولان و متولیان 
فرهنگی باید بر روی تحکیم این نهاد و 

ایجاد الگوی صحیح زندگی باشد. 
در  چهارشنبه  عصر  سرمست  بهرام 
قم،  ثبت احوال  راهبردی  شورای  جلسه 
آسیب شناسی را پیش زمینه برنامه ریزی 
افزود:  و  برشمرد  افزایش جمعیت  برای 
که طی  اتفاق هایی هستیم  وارث  امروز 
چند دهه رخ داده و سیاست های جمعیتی 
بابیان  است.وی  داده  قرار  تاثیر  تحت  را 
اینکه بر روی معلول ها نباید آسیب شناسی 
را  علت ها  و  ریشه ها  باید  افزود:  کنیم 
موردبررسی قرار دهیم.سرمست با اشاره 
به وظایف دستگاه های دولتی در راستای 
اجرای سیاست های جمعیتی افزود: اگر 
این وظایف به درستی انجام شده بود امروز 
شرایط بهتری داشتیم.وی بیان داشت: در 
بحث ازدواج و طلاق درگیر حاشیه شده ایم 
و بیش از آنکه ازنظر ساختارهای اقتصادی و 

حقوقی دچار مشکل شده باشیم، به لحاظ 
سبک زندگی دچار تغییر بنیادین شده ایم.

سرمست بابیان اینکه درگذشته نسبت 
به طلاق یک نگاه منفی اجتماعی وجود 
ازجمله  آسیب هایی  امروز  گفت:  داشت 
جلوه  عادی  غیره  و  خودکشی  طلاق، 
می کند.وی خواستار تشکیل کمیته های 
فرهنگی و بهداشت و درمان در راستای 
راهکارهای  احصاء  و  چالش ها  بررسی 

عملیاتی در حوزه خانواده و جمعیت در 
استان قم شد و تصریح کرد: باید از ظرفیت 
تشکل های  نمایندگان  و  صاحب نظران 

مردم نهاد در جلسات کمیته ها استفاده 
* اختیارات شعب استانی بانک ها 

افزایش یابد
 استاندار قم  همچنین روز چهارشنبه در 
نشستی با رئیس بانک صنعت معدن کشور 
با تاکید بر تسریع تسهیلات اشتغال زایی 

بانک ها  استانی  شعب  اختیارات  گفت: 
افزایش یابد. بهرام سرمست با اشاره به 
اهمیت توسعه متوازن استان، اظهار کرد: 
وجود بانک های تخصصی در توسعه اقتصاد 
استان در بخش های مختلف اهمیت ویژه ای 
دارد.وی به اثرگذاری مثبت بانک صنعت و 
معدن در فرآیندهای اقتصادی استان اشاره 
کرد و افزود: گسترش شعب این بانک در 
قم و نیز افزایش منابع مالی بانک صنعت و 
معدن در کنار توانمندی مدیریت این بانک 
در استان در ارتقای عملکرد بانک صنعت 
افزایش  است.سرمست،  موثر  معدن  و 
اختیارات مدیریت بانک ها را ضروری دانست 
و تصریح کرد: ارائه تسهیلات به صنعتگران 
و تولیدکنندگان از صندوق ذخیره ارزی 
سهم مهمی در رونق اقتصادی قم دارد.وی 
همچنین به اهتمام استان در حمایت از 
واحدهای تولیدی اشاره و خاطرنشان کرد: 
برگزاری هفتگی ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید و بازدید میدانی از واحدهای تولیدی 

در مسیر حمایت از تولید در استان است.

البرز  استان  مالیاتی  امور  کل  مدیر 
گفت: صاحبان حرف و مشاغل پزشکی ، 
پیراپزشکی ، دارو سازی و دامپزشکی تا ۲۳ 
مرداد ماه مهلت دارند در نظام سامانه فروش 
و استفاده از پایانه فروشگاهی )کارتخوان 

بانکی( ثبت نام کنند.
:به  اظهارداشت  تقوی  دکترمجتبی 
موجب بند )ی( تبصره )۶( قانون بودجه 
سال ۱۳۹۸ و تبتره )۲( ماده )۱۶۹( قانون 
مالیاتهای مستقیم، کلیه صاحبان حرف و 
مشاغل پزشکی پیراپزشکی، داروسازی و 
دامپزشکی که مجوز فعالیت آنها توسط 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
سازمان نظام پزشکی ایران و یا سازمان نظام 
دامپزشکی و سازمان دامپزشکی ایران صادر 
می شود. مکلفند در چهار چوب آیین نامه 
تبصره )۲( ماده )۱۶۹( قانون مالیاتهای 
مستقیم نسبت به نصب و راه اندازی و 
استفاده از پایانه فروشگاهی از ابتدای سال 

۱۳۹۸ اقدام نمایند.

وی افزود :لذا کلیه صاحبان حرف و 
مشاغل یاد شده مکلفند حداکثر تا تاریخ 
۲۳ مرداده ماه ۱۳۹۸ برای ثبت درخواست 
تخصیص شماره شناسه پایانه فروشگاهی 
)کارت خوان( به درگاه عملیات الکترونیکی 
نشانی  به  کشور  مالیاتی  امور  سازمان 
www.tax.gov.irمراجعه  الکترونیکی 
و مبادرت به ثبت مشخصات دستگاه 

ماه  اولین  در  و  نموده  کارتخوان خود 
پس از دریافت شناسه مذکور از طریق 
پیامک تلفنی نسبت به بهره برداری از 

آن اقدام نمایند.
دکتر تقوی ادامه داد: مودیان محترم 
مالیاتی مذکور هنگام مراجعه به سامانه 
ثبت  سامانه  وارد  مذکور  الکترونیکی 
نام الکترونیک طرح جامع مالیاتی )کد 

سایر  قسمت  در  و  گردیده  اقتصادی( 
خدمات با انتخاب گزینه) ثبت مشخات 
می  مالیاتی(  حافظه  و  فروش  صندوق 
توانند مشخصات پایانه فروشگاهی خود 

را ثبت نمایند.
البرز  استان  مالیاتی  امور  کل  مدیر 
از کارتخوان  افزود: مشاغل پزشکی که 
جریمه  مشمول  نکنند  استفاده  بانکی 
خواهند شد و صاحبان مشاغل درمانی می 
توانند دستگاه های کارتخوان را از شرکت 
نظام  سازمان  در  آنها  اسامی  که  هایی 
پزشکی و سازمان دامپزشکی و همچنین 
سایت سازمان امور مالیاتی اعلام می شود 

دریافت کنند.
می  مالیاتی  محترم  مودیان  ضمنا 
توانند در صورت بروز هرگونه مشکل و یا 
به منظور رفع ابهام به ادارات امور مالیاتی 
استان مراجعه و یا با سامانه ارتباط مردمی 
و پاسخگویی تلفنی ۱۵۲۶ تماس حاصل 

نمایند.

استاندار قم:

مسئولان برای اصلاح سبک زندگی جامعه تلاش کنند

مدیرکل امورمالیاتی استان البرز:

مشاغل پزشکی تا ۲۳ مرداد برای استفاده از کارتخوان بانکی ثبت نام کنند

بمب افکن های آمریکا که پر سر و صدا آمدند، یواشکی رفتندکاریکاتور

محمدعلى رجبى

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم :

آمریکا با تحریم ظریف
 دست به اقدامی احمقانه زد

 امام جمعه قم گفت: آمریکا با از دست دادن امید خود برای مذاکره با 
ایران، با تحریم محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشور، دست به اقدامی 

احمقانه زد. 
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم 
افزود: آمریکا تصور می کرد در چارچوب برجام هسته ای می تواند جمهوری 
اسلامی را مجبور به سازش و تسلیم و همچنین دست برداشتن از مقاومت 
کند ولی هوشمندی رهبر معظم انقلاب، نقشه شیطانی آن ها را نقش بر 
آب کرد.وی بابیان اینکه آمریکا با خروج از برجام، بحران سازی در ایران را 
به منظور براندازی جمهوری اسلامی در دستور کار قرار داد، اظهار داشت: 
هم زمان با افزایش فشارها، آمریکا با تقسیم کار با اروپایی ها در تلاش بود 
ضمن تشدید تحریم ها در قبال کمک های ناچیز اقتصادی، ایران را 
توسط اروپا به پای میز مذاکره مجدد بکشاند.سعیدی با تاکید بر اینکه اروپا 
و آمریکا در مذاکره با ایران هدف مشترک دارند گفت: امیدواریم تجربه 
مذاکره با آمریکای پیمان شکن موجب شود تا چشم امید به مذاکره با اروپا 
نداشته باشیم.وی تاکید کرد:  پیام مردم این است که همان گونه که تمام 
دستاوردهای انقلاب اسلامی در پرتو مقاومت بوده است، به فضل الهی نیز 

این راه تا پایان با مقاومت ادامه خواهیم داد.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

روزانه بیش از ۲ میلیون سفر 
درون شهری در قم انجام می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از انجام روزانه بیش از ۲ 
میلیون سفر درون شهری در قم خبر داد و گفت: سهم سفرهای درون شهری 
به ترتیب فراوانی آن، پیاده ۳۰ درصد، خودروی تک سرنشین ۱۸ درصد، 

خودرو بیش از یک سرنشین ۱۱ درصد است.
عباس ذاکریان با تأکید بر لزوم تعیین چشم انداز کلی ترافیکی شهر 
برای ساماندهی حمل  و نقل درون شهری، اظهار داشت: آشفتگی موجود 
در ترافیک شهری نشان دهنده اجرای طرح هایی بدون مطالعات دقیق و 
آینده نگری لازم است.معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم رسیدن به 
حمل  و نقل پاک را اولویت شهرداری عنوان کرد و افزود: هیچ  گونه اقدامی 
بدون بررسی دقیق و آمار صحیح در شهر انجام  نشده و تمام برنامه ریزی ها بر 
اساس طرح جامع حمل  و نقل انجام می شود.ذاکریان، ۳۰ درصد سفرهای 
درون شهری را مربوط به پیاده اعلام کرد و گفت: در حال حاضر ۳۰ درصد 
سفرهای درون شهری پیاده انجام شده و ۷۰ درصد سفرها نیز در فاصله ای 
۴ کیلومتری انجام می شود.وی توجه به مسائل زیست محیطی را در اجرای 
طرح ها مورد بررسی قرارداد و تصریح کرد: برای رسیدن به حمل  و نقل پاک 
نیازمند اجرای طرح هایی با پیوست زیست محیطی بوده و شرط داشتن 
حمل  و نقل پاک اجرای حمل  و نقل یکپارچه است.معاون حمل  و نقل و 
ترافیک شهرداری قم از توزیع ۱۱ هزار فرم نظرسنجی خبر داد و خاطرنشان 
کرد: تعیین آمار دقیق سفرهای شهری و مقاصد سفرها در اردیبهشت ماه با 
توزیع ۱۱ هزار فرم و تیم کاملًا حرفه ای در اخذ آمار انجام شده است.ذاکریان 
بر اساس تحلیل اطلاعات اخذ شده در آمارگیری نوع وسیله نقلیه در سفرها 
را ذکر و بیان کرد: سهم سفرهای درون شهری به ترتیب فراوانی آن، پیاده 
۳۰ درصد، خودروی تک سرنشین ۱۸ درصد، خودرو بیش از یک سرنشین 

۱۱ درصد است.

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی شهرداری قم خبرداد

پیشرفت ۳۰ درصدی تقاطع بلوار 
فردوسی و بلوار پیامبر اعظم)ص(

مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم از 
پیشرفت ۳۰ درصدی تقاطع بلوار فردوسی و بلوار پیامبر اعظم)ص( 

خبر داد.
مسعود بخشی با اشاره به وضعیت پروژه تقاطع غیرهمسطح بلوار 
فردوسی و بلوار پیامبر اعظم)ص(، اظهار کرد: مبلغ قرارداد این پروژه ۴۶ 
میلیارد تومان است که شهریور ۹۷ قرارداد منعقد شده و ۶ شهریور هم 
تحویل زمین و آغاز عملیات عمرانی صورت گرفته است.مدیرکل نظارت بر 
پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه مدت زمان 
اجرای این پروژه طبق قرارداد ۱۸ ماه بوده است، تصریح کرد: این پروژه 
در حال حاضر ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و عملیات اجرایی کلی 
پروژه شامل ۱۰ هزار مترمربع عرشه سازی، ۹۱۱ حلقه شمع درجا، ۱۰ 
هزار مترمربع دیوار بتنی درجا، ۶ هزار مترمربع دیوار بتنی پیش ساخته، ۳۶ 
هزار و ۵۰۰ مترمکعب حجم بتن ریزی، ۴ هزار و ۴۰۰ تن آرماتوربندی و 
۱۶۰ هزار مترمکعب عملیات خاکی است.بخشی با بیان اینکه مسیر اصلی 
پروژه به صورت عبور صفر از بلوار پیامبر اعظم)ص( و عبور منفی یک از 
بلوار فردوسی است، خاطرنشان کرد: چهار رمپ راست گرد جهت تبادلات 
ترافیکی در این پروژه همچون تقاطع غیرهمسطح بلوار پیامبر اعظم)ص( 
و بلوار حضرت خدیجه)س( پیش بینی شده است و طراحی آن بر مبنای 
حفظ رویکرد آیینی مسیر پیاده راه بلوار پیامبر اعظم)ص( انجام شده به 
گونه ای که هیچ قسمتی از اجزای تقاطع مسیرهای پیاده راه عبور آزاد از 
حرم تا حرم را قطع نمی کند.وی اظهار کرد: در مجموع هم این تقاطع برای 
تکمیل بخشی از رینگ ترافیکی شهر قم طراحی و اجرا می شود که طبق 
قرارداد باید تا پایان سال تکمیل می شده که احتمالا به دلیل مشکل تملکات 

و جابجایی تاسیسات با چندماه تاخیر افتتاح خواهد شد.

شهردار منطقه 5 قم خبرداد

اجرای پروژه های اصلاح هندسی 
و خط کشی معابر 

شهردار منطقه ۵ از اجرای پروژه های اصلاح هندسی و خط کشی معابر 
در سطح این منطقه خبر داد.

علیرضا اقبالیان  اظهارداشت با هدف کاهش مشکلات ترافیکی در 
منطقه، اجرای پروژه های  اصلاح هندسی و خط کشی معابر در سطح 
منطقه صورت گرفت.وی با اشاره به اجرای عملیات نصب علائم ایمنی 
و خط کشی شوارع منطقه گفت: با همت و تلاش پرسنل منطقه و به 
منظور نظم بخشی و افزایش سطح ایمنی در تردد شهروندان و مسافرین، 
معابر منطقه بر اساس الگوی استاندارد خط کشی گردید.شهردار منطقه۵ 
با بیان اینکه بخش عمده ای از خط کشی ها به صورت دوجزئی انجام شده 
است، اذعان کرد: بیش از ۲۵ هزار متر خط کشی طولی در بلوار آیت ا.. 
بهاالدینی ،بلوار شهید محلاتی، خیابان شهیدان کلهری ، خیابان امام حسن 
عسگری)ع( ، بلوار طاها، بلوار انتظار و رمپ شهرقائم به مسجد جمکران 
و غیره انجام شده است که باعث می شود تقاطع ها و شوارع از ایمنی 
بالاتری برخوردار باشند.اقبالیان در ادامه افزود: تابلوهای هدایت مسیر مورد 
نیاز طبق طرح های استاندارد خریداری و مونتاژ شده است که پس از اجرای 

فنداسیون پایه ها این تابلوها نیز نصب خواهد شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

تولید ۶۹ گونه گیاهان زینتی 
در مرکز تولید گل و گیاهان 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از تولید ۶۹ گونه 
گیاهی در مرکز تولید گل و گیاهان شهرداری  خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به فعالیت های مرکز تحقیقات، آموزش و تولید 
گل ها و گیاهان سازمان فضای سبز و پارک ها، گفت: در مرکز غدیر که 
حدود ۸ هکتار مساحت دارد دو بخش داریم که یکی مرکز تحقیقات است 
که طرح های گونه های سازگار با آب و هوای قم در آن در حال اجرا است 
تا تنوع گونه ای در شهر در آینده محقق شود.مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: در این مرکز تحقیقات برنامه توسعه و 
نگهداری را تحقیق و بررسی کرده و به مناطق ابلاغ می کنیم.جوادیان بیان 
کرد: ما در مرکز تحقیقات غدیر بیش از ۶۹ گونه گیاهان زینتی بالای یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار گلدان تولید می کنیم که با ارزش حدود ۲۰ میلیارد 

ریال است و به صورت رایگان در اختیار مناطق قرار می دهیم.

اخبــار

پیام آموزشی 
راننده گرامی: در تقاطع ها پشت 

خط ایست باید توقف نمود.
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

معاون امورعمرانی استانداری قم استمرار 
انتشار یک روزنامه با فضای موجود را کاری 
دشوار دانست وگفت:درحال حاضر انتشار 
روزنامه مکتوب با وجود گسترش رسانه 
های مجازی اقدام شایسته و قابل توجهی 
است که باید این روزنامه ها موردحمایت  

بیش ازگذشته قرارگیرند.
مهندس محسن بهشتی همزمان با 
در  ایمان  ازروزنامه  روزخبرنگاردربازدید 
نشستی با مدیرمسئول و هیات تحریریه 
این روزنامه با تبریک روزخبرنگار و گرامی 
داشت  این روز اظهارداشت: روزنامه ایمان از 
روزنامه های قدیمی و باسابقه در استان قم 
است که با کادرمجرب و متخصص درطول 
دوران انتشار خودکمک  زیادی  جهت رفع 
مشکلات استان انجام داده است و این روند 

همچنان ادامه دارد.
وی افزود:نگاه غیر سیاسی به مشکلات 
بیان نقطه نظرات  و معضلات استان و 
کارشناسان در حوزه های مختلف  بدون 

غرض ورزی یکی از علل  اصلی ماندگاری 
درسطح  روزنامه  این  فعالیت  واستمرار 

استانی وملی می باشد .
به مشکلاتی  اشاره  با  ادامه   در  وی 
که روزنامه های استان قم بویژه روزنامه 
های سراسری این استان  با آن دست به 
گریبانند، اظهارداشت: مدیران مسئول این 
روزنامه ها باید با هماهنگی و اتفاق نظر 

خواسته های خود را از مسئولین مربوطه 
مطالبه کنند. 

قم  استانداری  امورعمرانی  معاون 
به  خود  سخنان  از  دیگری  دربخش 
های  پروژه  وضعیت  از  گزارشی  بیان 
عمرانی درسطح استان پرداخت و گفت 
استاندارمحترم  درایت  با  :خوشبختانه 
استان  درسطح   ایجادشده  وهماهنگی 

گره پروژه های مهم که به دغدغه مردم 
تبدیل شده بود درحال بازشدن است و 
بزودی شاهد اتفافات خوبی درسطح استان  

خواهیم بود.
نیز  ایمان  روزنامه  مسئول  مدیر 
دراین نشست  گفت: متاسفانه هنوز یک 
روزنامه قوی و تاثیرگذار به دلیل برخی 
سیاستگذاری های نادرست در استان قم 
وجود ندارد.حسین عبدالهی افزود: نبود 
چنین رسانه ای که بتواند مسئولین را وادار 
به پاسخگویی کرده و بر عملکرد آنها نظارت 

کند در قم کاملا محسوس است .
وی دو عامل تیراژ و تاثیرگذاری را از 
ارکان مهم یک روزنامه عنوان کرد و افزود: 
رسانه مقتدر می تواند به جامعه جهت داده 

و مخاطب را به سوی تعالی سوق دهد.
وی ادامه داد: روزنامه بر خلاف فضای 
مجازی دارای عمق و تاثیرگذاری است و 
هرچه فضای مجازی رشد کند نمی تواند 

در تصمیم گیری ها تاثیرگذار باشد. 

معاون امور عمرانی استانداری قم در بازدید ازروزنامه ایمان :

حمایت ازرسانه های مکتوب باید بیشترشود

ونقل  وحمل  راهداری  کل  مدیر 
آشکارسازی۳۶  از  قم  استان  ای  جاده 
نقطه حادثه خیز محورهای مواصلاتی  
های  دادگفت:درسال  خبر  استان  این 
اخیر ۳۰نقطه حادثه خیز در محورهای 
مواصلاتی استان قم ایمن سازی شده 

است.
با  همزمان  جمالی  ابوالفضل 
در  ایمان  ازروزنامه  روزخبرنگاردربازدید 
نشستی با مدیرمسئول و هیات تحریریه 
این روزنامه با تبریک روزخبرنگار و گرامی 
داشت  این روزاظهارداشت: طی مطالعه 
ای که با همکاری پلیس و اداره کل راه و 
شهرسازی انجام شده تصادفات پنج سال 
کشور مورد بررسی قرار گرفت ۶۶ نقطه 
به عنوان نقطه حادثه خیز در استان قم 

شناسایی شد.
وی خاطر نشان کرد: این نقاط حادثه 

خیز در گام نخست باید به وسیله اطلاع 
رسانی و نصب تابلو آشکارسازی شود تا از 
میزان تصادفات در این نقاط کاسته شود.

با  ادامه داد: اگر امکان رفع آن  وی 
بوده  پایین صورت مقدور  هزینه های 
اقدامات لازم در این زمینه انجام شده 

است.این مقام مسئول اضافه کرد: در این 
راستا مشکلات ۳۰نقطه حادثه خیز کاملا 
رفع و ایمن سازی۳۶ نقطه حادثه خیز نیز 

آشکارسازی شد.
جمالی در ادامه با اشاره به وجود ۳ 
هزار کیلومتر راه های جاده ای شهری 

و روستایی در قم افزود: با وجود افزایش 
و  شهری  محورهای  در  ترددها  حجم 
روستایی استان قم از میزان حوادث و 
تصادفات منجر به فوت کاسته شده است.

وی در بخش دیگری از سخنان خود 
به اهمیت مدیریت منابع و نیروی انسانی 
اشاره کرد و گفت: طی این چند سال 
اخیر بدون افزودن نیرو و اعتبارات موفق 
به انجام حجم بیشتری از اقدامات عمرانی 
در بحث راه ها و محورهای مواصلاتی قم 

شدیم.
وی تصریح کرد:درسال های اخیر با 
وجود مشکلات اقتصادی  وضعیت  ایمنی 

جاده ای استان قم متحول شده است.
وی در پایان گفت : اغلب اقدامات  و 
پروژه های حوزه راهداری و حمل ونقل 
جاده ای از طریق امانی و برون سپاری به 

بخش خصوصی انجام شده است.

مدیر کل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد

ایمن سازی ۳۰ نقطه حادثه خیز درمحورهای مواصلاتی استان قم 


